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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  
IA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 14ης Ιανουαρίου 2021  
Ώρα έναρξης:  4.05 μ.μ. 

Αρ. 15  
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΑΔΑΜΟΣ ΑΔΑΜΟΥ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στις 14 Δεκεμβρίου, ο κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, μέλος της κυπριακής αντιπροσωπίας στην 
Κοινοβουλευτική Συνέλευση της Μεσογείου (ΚΣΜ), παρακολούθησε διαδικτυακή συνάντηση, που 
συνδιοργανώθηκε μαζί με το Πρόγραμμα Περιβάλλοντος των Ηνωμένων Εθνών/Μεσογειακό Σχέδιο Δράσης 
(UNEP/MAP), με θέμα την ενίσχυση της συνεργασίας μεταξύ κοινοβουλίων και επιστημόνων υπό το φως των 
περιβαλλοντικών και κλιματικών προκλήσεων στη λεκάνη της Μεσογείου.  

 Στις 16 Δεκεμβρίου, ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, μέλος της κυπριακής αντιπροσωπίας στην 
Κοινοβουλευτική Συνέλευση του ΟΑΣΕ, συμμετείχε σε διαδικτυακό σεμινάριο που διοργάνωσε το Γραφείο του 
Συντονιστή των Οικονομικών και Περιβαλλοντικών Δραστηριοτήτων του ΟΑΣΕ, με θέμα την αξιοποίηση του 
ρόλου των τοπικών αρχών στη διαχείριση της μετανάστευσης.  Σε παρέμβασή του o κ. Χατζηγιάννης 
υπογράμμισε το πολύ σημαντικό έργο που επιτελούν οι τοπικές κοινωνίες για τη μακροπρόθεσμη ένταξη των 
προσφύγων και των μεταναστών, κάνοντας ειδικότερα αναφορά στο θέμα της πρόσβασης στην εκπαίδευση τόσο 
παιδιών όσο και ενήλικων μεταναστών.  
 Στις 7 Ιανουαρίου, η κ. Ελένη Μαύρου, επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στον Κοινοπολιτειακό 
Κοινοβουλευτικό Σύνδεσμο, συμμετείχε μέσω διαδικτύου σε συνεδρία της Εκτελεστικής Επιτροπής των Γυναικών 
Βουλευτών της Κοινοπολιτείας της Περιφέρειας των Βρετανικών Νήσων και της Μεσογείου.  Σε παρέμβασή της 
η κ. Μαύρου επισήμανε ότι οι σοβαρές συνέπειες της συνεχιζόμενης πανδημίας COVID-19 έπληξαν ιδιαίτερα τις 
γυναίκες στον επαγγελματικό και σε άλλους τομείς.  Επίσης, τόνισε τη σημασία προώθησης κινήτρων για 
περαιτέρω ενθάρρυνση της συμμετοχής των γυναικών ως υποψηφίων σε εκλογικές διαδικασίες. 

 Στις 11 Ιανουαρίου, ο αναπληρωτής πρόεδρος της Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
κ. Νίκος Τορναρίτης συμμετείχε μέσω τηλεδιάσκεψης στη συνάντηση των προέδρων των Κοινοβουλευτικών 
Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων των Κοινοβουλίων των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(COSAC).  Στο πλαίσιο συζήτησης για την προσπάθεια ανοικοδόμησης της Ευρώπης στη μετά-COVID-19 εποχή 
ο κ. Τορναρίτης χαιρέτισε τη δημιουργία στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης χρηματοδοτικών μέσων για την 
ανάκαμψη.  Υπογράμμισε ωστόσο ότι, υπό το φως του δεύτερου κύματος της πανδημίας, τα μέσα αυτά θα πρέπει 
να επανεξεταστούν, για να στηρίξουν άμεσα και πιο στοχευμένα όλους τους τομείς που πλήγηκαν συνεπεία της 
πανδημίας. 
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 Στις 13 Ιανουαρίου, οι κ. Γιώργος Λουκαΐδης και Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, πρόεδρος και αναπληρωτής 
πρόεδρος, αντίστοιχα, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, συμμετείχαν διαδικτυακά στο 
Κοινοβουλευτικό Φόρουμ του Διεθνούς Οργανισμού Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας «IRENA», με θέμα τις 
κοινοβουλευτικές δράσεις για αύξηση των επενδύσεων στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Ως εκ των κύριων 
ομιλητών του φόρουμ ο κ. Λουκαΐδης αναφέρθηκε στους ενεργειακούς και κλιματικούς στόχους της Κύπρου, 
ειδικότερα όσον αφορά στην αύξηση της διείσδυσης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στο ενεργειακό μείγμα, 
σύμφωνα με τις διεθνείς και ευρωπαϊκές δεσμεύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στα θέματα της ημερησίας διάταξης.  Θα ξεκινήσουμε 
με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει μία πρόταση νόμου, η οποία 
κατατίθεται σήμερα και για την οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  
Τιτλοφορείται «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 
2021». 

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται επείγουσα και παραπέμπεται στην αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή, με την παράκληση να συνέλθει για να μελετήσει το θέμα και να ετοιμάσει την έκθεση.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί.     

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2021 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.001-2021). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

2.  Ο περί της Διάλυσης του Ανεξάρτητου 
Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης 
(Καταργητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.002-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

3.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2021 Νόμος 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.003-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου 
Κύπρου του 2021 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.004-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας 
του 2021 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.005-2021). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

6.  Ο περί Προϋπολογισμού της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2021 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.006-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

7.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου του 
2021 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.007-2021). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Υγείας 

8.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία 
του 2021 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.008-2021). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

9.  Ο περί της Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 
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Εσόδων από Παράνομες 
Δραστηριότητες (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.009-2021). 

10.  Ο περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.010-2021). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

11.  Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής 
Αρχής Στοιχημάτων του 2021 Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.011-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

12.  O περί της Διασφάλισης και 
Πιστοποίησης της Ποιότητας της 
Ανώτερης Εκπαίδευσης και της Ίδρυσης 
και Λειτουργίας Φορέα για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.012-2021). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

13.  Ο περί της Περιβαλλοντικής Ευθύνης 
όσον αφορά την Πρόληψη και την 
Αποκατάσταση Περιβαλλοντικής Ζημιάς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.013-2021). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

14.  Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 
2021 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.014-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

15.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς 
Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.015-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

16.  Ο περί της Κυκλοφορίας στην Αγορά και 
της Χρήσης Πρόδρομων Ουσιών 
Εκρηκτικών Υλών Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.016-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

17.  Ο περί της Κυκλοφορίας στην Αγορά και 
της Χρήσης Πρόδρομων Ουσιών 
Εκρηκτικών Υλών (Καταργητικός) Νόμος 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.017-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

18.  Ο περί της Διακυβερνητικής Συμφωνίας 
αναφορικά με το Καταστατικό του 
Διεθνούς Οργανισμού East 
Mediterranean Gas Forum (EMGF) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.018-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών 
και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

19.  Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και 
Διαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2020 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.019-2021). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

20.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2021 Νόμος 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.020-2021). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 
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21.  Ο περί Προϋπολογισμού του  
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2021 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.021-2021). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

22.  Ο περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2021 Νόμος 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.022-2021). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

23.  Ο περί της Τριακοστής Δεύτερης 
Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.023-2021). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

24.  Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.024-2021). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

25.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών του 2021 Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.025-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

26.  Ο περί της Καταπολέμησης, της Απάτης 
και της Πλαστογραφίας μέσων 
Πληρωμής πλην των Μετρητών Νόμος 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.026-2021). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

27.  Ο περί Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.027-2021). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Άμυνας 

28.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Σιτηρών Κύπρου του 2021 Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.028-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

29.  Ο περί Προϋπολογισμού του 2021 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.029-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

30.  Ο περί Πιστοποίησης Θανάτου και 
Ταφής Αγνοουμένων και Πεσόντων 
Προσώπων Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.030-2021). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Προσφύγων - 
Εγκλωβισμένων -
Αγνοουμένων - 
Παθόντων 

31.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Συλλογή, 
Αξιολόγηση, Ανάλυση και Αποθήκευση 
Αναφορών Περιστατικών στην Πολιτική 
Αεροπορία) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.001-2021). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

32.  Οι περί Οικοδομών και Έργων 
Μηχανικών Κατασκευών (Ασφάλεια, 
Υγεία και Ευημερία) (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.002-2021). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

33.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Λειτουργία, Συντήρηση και 
Έλεγχος Ανυψωτικών Μηχανημάτων) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.003-2021). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
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34.  Οι περί Τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες - 
Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης και 
Λειτουργού Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.004-2021). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

35.  Οι περί Αποβλήτων (Διαχείριση 
Αποβλήτων Φαρμακευτικών Προϊόντων 
Οικιακής Προέλευσης) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.005-2021). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

36.  Οι περί Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας - 
Θέσεις Διευθυντή, Πρώτου Λειτουργού 
Ψηφιακής Ασφάλειας, Ανώτερου 
Λειτουργού Ψηφιακής Ασφάλειας, 
Λειτουργού Ψηφιακής Ασφάλειας 
(Μηχανικού), Λειτουργού Ψηφιακής 
Ασφάλειας (Νομικού) (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.006-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

37.  Οι περί του Τμήματος Αφερεγγυότητας - 
Θέσεις Διευθυντή, Ανώτερου Λειτουργού 
Αφερεγγυότητας, Λειτουργού 
Αφερεγγυότητας Α΄ και Λειτουργού 
Αφερεγγυότητας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.007-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

38.  Οι περί του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών 
και Επίσημου Παραλήπτη - Θέση 
Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.008-2021). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

39.  Οι περί Συσκευασιών και Αποβλήτων 
Συσκευασιών (Μείωση της 
Κατανάλωσης Λεπτής Πλαστικής 
Σακούλας Μεταφοράς) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.009-2021). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

40.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 53, 54, 
55, 56, 57 και 58) του 2020 με έγκριση 
του Υπουργού Οικονομικών, 
ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 2020, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
Κανονισμών 14 και 15 των περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Κανονισμών 
του 2016 και των διατάξεων του άρθρου 
63 του περί της Δημοσιονομικής 
Ευθύνης και του Δημοσιονομικού 
Πλαισίου Νόμου του 2014 [Νόμος αρ. 
20(Ι) του 2014], καθώς και τις διατάξεις 
του εδαφίου (3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου του 
2019 [Νόμος αρ.89(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001).  

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 
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41.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
διαφορετικών οικονομικών φορέων που 
υπάγονται στο ίδιο υπουργείο με έγκριση 
του Υπουργού Οικονομικών με αρ. 8008 
και 8009 του 2020, ημερομηνίας 9 
Δεκεμβρίου 2020, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 των 
περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και 
του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των διατάξεων 
του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], καθώς 
και του εδαφίου (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου 
του 2019 [Νόμος αρ. 89(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.004). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

42.  Ειδικά εντάλματα μεταφοράς για 
μεταφορά πιστώσεων μεταξύ 
ομάδων/υποομάδων του 
προϋπολογισμού κάτω από το ίδιο 
κεφάλαιο με έγκριση του προϊσταμένου 
του οικονομικού φορέα, ημερομηνίας 9 
Δεκεμβρίου 2020, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των Κανονισμών 14 και 15 των 
περί της Δημοσιονομικής Ευθύνης και 
του Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Κανονισμών του 2016 και των διατάξεων 
του άρθρου 63 του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του 
Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 
2014 [Νόμος αρ. 20(Ι) του 2014], καθώς 
και του εδαφίου (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 2020 Νόμου 
του 2019 [Νόμος αρ. 89(ΙΙ) του 2019]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.005). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

43.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 1) του 2020, ημερομηνίας 6 
Δεκεμβρίου 2020, του προϋπολογισμού 
της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του 
περί Προϋπολογισμού της Εθνικής 
Αρχής Στοιχημάτων Κύπρου του 2020 
Νόμου του 2019 [Ν. 61(ΙΙ)/2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

44.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 3) του 2020, ημερομηνίας 6 
Δεκεμβρίου 2020, του προϋπολογισμού 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, 
σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2020 
Νόμου του 2019 [Ν. 65(ΙΙ)/2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  

45.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής  
(αρ. 2) του 2020, ημερομηνίας 5 
Ιανουαρίου 2021, του προϋπολογισμού 
της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού  
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περί Προϋπολογισμού της Εθνικής 
Αρχής Στοιχημάτων Κύπρου του 2020 
Νόμου του 2019 [Ν. 61(ΙΙ)/2019]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

46.  Ετήσια Έκθεση Πεπραγμένων, 
Απολογισμός και Ισολογισμός της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού, 
ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2021,  για το 
έτος 2019 σύμφωνα με το άρθρο 25(4) 
των περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού Νόμων του 1999-2007. 
(Αρ. Φακ. 10.01.001.010). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  
1. Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.002-2021). 

Παύλο Μυλωνά εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

2. Ο περί Τέκνων (Συγγένεια και Νομική 
Υπόσταση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.003-2021). 

Σκεύη Κούτρα Κουκουμά εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

3. Ο περί Ερμηνείας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.004-2021). 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

4. Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.005-2021). 

Γεώργιο Γεωργίου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού,  
Άριστο Δαμιανού εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και  
Πανίκο Λεωνίδου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

5. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.006-2021). 

Πανίκο Λεωνίδου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Το πρώτο θέμα είναι η αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας του νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί 
των Προϋποθέσεων Εγγραφής Φωτογράφων σε Επαγγελματικό Μητρώο και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος 
του 2020».   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τον 
αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί των Προϋποθέσεων Εγγραφής Φωτογράφων σε Επαγγελματικό Μητρώο 

και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2020»  
Παρόντες: 
 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Ευανθία Σάββα  Γιώργος Περδίκης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Λίνος Παπαγιάννης 

 Μαριέλλα Αριστείδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επανεξέτασε, σε συνεδρία 
της που πραγματοποιήθηκε στις 12 Ιανουαρίου 2021, τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο η Βουλή των 
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Αντιπροσώπων ψήφισε στις 10 Δεκεμβρίου 2020 και ο οποίος αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 
κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Όπως είναι γνωστό, ο αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε στη Βουλή κατά την προηγούμενη βουλευτική 
περίοδο από τους κ. Γιώργο Περδίκη βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασίας Πολιτών, Αντρέα 
Φακοντή βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και Φειδία Σαρίκα βουλευτή 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ.   

 Σημειώνεται ότι λόγω μη επανεκλογής του κ. Φειδία Σαρίκα στις βουλευτικές εκλογές του 2016 ως 
εισηγητές της πρότασης νόμου παρέμειναν ο κ. Γιώργος Περδίκης και ο κ. Αντρέας Φακοντής. 

 Με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου για τη ρύθμιση και κατοχύρωση 
του επαγγέλματος του φωτογράφου.  Περαιτέρω, σκοπείται η θέσπιση ενός αποτελεσματικού νομοθετικού 
πλαισίου, ώστε να διασφαλίζεται ότι ο χειρισμός και η επεξεργασία φωτογραφικού υλικού γίνεται από 
επαγγελματίες φωτογράφους και ότι οι φωτογραφίες, ιδιαίτερα αυτές που απεικονίζουν ανήλικα άτομα, δε 
χρησιμοποιούνται σε παράνομες δραστηριότητες.   

 Οι λόγοι της αναπομπής του υπό αναφορά νόμου, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου 
της Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 2020, 
παρατίθενται ακολούθως αυτολεξεί: 

«Παραβίαση του Άρθρου 25 του Συντάγματος 

 Το Άρθρο 25.1 του Συντάγματος διασφαλίζει την ελευθερία του δικαιώματος άσκησης οποιουδήποτε 
επαγγέλματος ή απασχόλησης σε οποιαδήποτε απασχόληση, εμπόριο ή επικερδή εργασία, εντούτοις το 
συνταγματικά κατοχυρωμένο αυτό δικαίωμα δεν είναι αυθαίρετο. 

 Συγκεκριμένα, η παράγραφος 2 του εν λόγω Άρθρου αναφέρει ότι η άσκηση του δικαιώματος αυτού 
μπορεί να υπαχθεί σε όρους, περιορισμούς ή διατυπώσεις, που καθορίζονται από νόμο και αναφέρονται 
αποκλειστικά στα προσόντα που συνήθως απαιτούνται για την άσκηση οποιουδήποτε επαγγέλματος ή που είναι 
απαραίτητοι μόνο για την ασφάλεια της Δημοκρατίας ή τη συνταγματική τάξη ή τη δημόσια ασφάλεια ή τη δημόσια 
τάξη ή τη δημόσια υγεία ή τα δημόσια ήθη ή την προστασία των δικαιωμάτων και ελευθεριών που εγγυάται το 
Σύνταγμα σε οποιοδήποτε πρόσωπο ή για το δημόσιο συμφέρον υπό τον όρο ότι οι διατυπώσεις, οι όροι και οι 
περιορισμοί δε θα τίθενται με νόμο με επίκληση του δημοσίου συμφέροντος, εφόσον είναι αντίθετοι προς τα 
συμφέροντα οποιοσδήποτε από τις δύο κοινότητες. 

 Η αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το Νόμο αναφέρεται σε ανάγκη όπως η επεξεργασία του 
φωτογραφικού υλικού να γίνεται από επαγγελματίες φωτογράφους, ειδικότερα στις περιπτώσεις που 
απεικονίζουν ανήλικα πρόσωπα. Περαιτέρω γίνεται επίκληση λόγων δημόσιας ασφάλειας και υγείας από την 
ανεξέλεγκτη αποθήκευση, χρήση και διακίνηση του φωτογραφικού υλικού.  Σύμφωνα με τη νομολογία του 
Δικαστηρίου της ΕΕ η δημόσια ασφάλεια αποτελεί έννοια που προϋποθέτει την ύπαρξη πραγματικής και 
σοβαρής απειλής κατά θεμελιώδους συμφέροντος της κοινωνίας, ενώ η δημόσια υγεία, πάλι κατά τη νομολογία 
του Δικαστηρίου της ΕΕ, μπορεί να προβληθεί μόνο σε περιπτώσεις πραγματικής και αρκούντως σοβαρής 
απειλής. Στην προκειμένη περίπτωση δεν γίνεται αντιληπτό πώς διασφαλίζεται η δημόσια ασφάλεια ή η δημόσια 
υγεία με την συγκεκριμένη ρύθμιση.  Η προστασία των ανηλίκων και η παράνομη διακίνηση φωτογραφικού 
υλικού διασφαλίζεται από άλλες νομοθεσίες που επιβάλλουν σοβαρές ποινικές κυρώσεις όπως ο περί 
Καταπολέμησης της Εμπορίας Προσώπων και περί Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Ανηλίκων Νόμος του 2000, Ν. 
3(Ι)/2000. Περαιτέρω, η διαφύλαξη των προσωπικών δεδομένων διασφαλίζεται εκτενώς από τον περί της 
Προστασίας των Φυσικών Προσώπων Έναντι της Επεξεργασίας των Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα και 
της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Δεδομένων αυτών Νόμο του 2018, Ν. 125(I)/2018 και τον Κανονισμό (ΕΕ) 
2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 27ης Απριλίου 2016 για την προστασία των 
φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη 
κυκλοφορία των δεδομένων αυτών και για την κατάργηση της Οδηγίας 95/46/ΕΚ (Γενικός Κανονισμός για την 
Προστασία Δεδομένων).  Έχοντας αυτά υπόψη, δεν είναι δυνατό οι ρυθμίσεις του Νόμου να ικανοποιήσουν την 
ανάγκη διαφύλαξης της αρχής της αναλογικότητας, ζήτημα το οποίο θα αναλυθεί εκτενώς πιο κάτω στα πλαίσια 
της ανάλυσης παραβίασης τους δικαίου της ΕΕ. 

Παραβίαση του δικαίου της ΕΕ 

Το Άρθρο 15 του Χάρτη Θεμελιωδών Δικαιωμάτων της ΕΕ κατοχυρώνει την ελευθερία του επαγγέλματος και το 
δικαίωμα προς εργασία κατά τον ακόλουθο τρόπο: 

“1. Κάθε πρόσωπο έχει δικαίωμα να εργάζεται και να ασκεί το επάγγελμα, το οποίο επιλέγει ή 
αποδέχεται ελεύθερα. 

2.  Κάθε πολίτης της Ένωσης είναι ελεύθερος να αναζητά απασχόληση, να εργάζεται, να εγκαθίσταται 
ή να παρέχει υπηρεσίες σε κάθε κράτος μέλος. 
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3.  Οι υπήκοοι τρίτων χωρών που έχουν άδεια να εργάζονται στο έδαφος των κρατών μελών 
δικαιούνται συνθηκών εργασίας αντίστοιχων με εκείνες που απολαύουν οι πολίτες της Ένωσης.”. 

 Περαιτέρω, η Οδηγία (ΕΕ) 2018/958 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 28ης Ιουνίου 
2018, σχετικά με τον έλεγχο αναλογικότητας πριν από τη θέσπιση νέας νομοθετικής κατοχύρωσης των 
επαγγελμάτων (στο εξής «η Οδηγία») εφαρμόζει νέους κανόνες στις χώρες της ΕΕ που περιορίζουν την 
πρόσβαση ή την άσκηση νομοθετικά κατοχυρωμένων επαγγελμάτων. Με τον όρο νομοθετικά κατοχυρωμένο 
επάγγελμα συνεπάγεται ότι η ανάληψη ή η άσκηση μιας επαγγελματικής δραστηριότητας ή ενός συνόλου 
επαγγελματικών δραστηριοτήτων περιορίζεται, βάσει κανονιστικής ρύθμισης, σε άτομα που έχουν ειδικά 
επαγγελματικά προσόντα. 

 Τα κράτη μέλη της ΕΕ πρέπει να διασφαλίσουν πως κάθε νέος ή τροποποιημένος κανόνας είναι 
δικαιολογημένος και αναλογικός συγκριτικά με τους στόχους δημόσιου συμφέροντος που αναγνωρίζονται από 
το Δικαστήριο της ΕΕ όπως είναι: 

• η δημόσια τάξη, η δημόσια ασφάλεια ή η δημόσια υγεία· 
• η προστασία των καταναλωτών, των αποδεκτών των υπηρεσιών και των εργαζομένων· 
• η διασφάλιση της αποτελεσματικότητας του φορολογικού ελέγχου· 
• η καταπολέμηση της απάτης και η πρόληψη της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής· 
• η προστασία του περιβάλλοντος.  Η αξιολόγηση των πιο πάνω στόχων, θα πρέπει μεταξύ άλλων, να 

συνοδεύεται από μια επαρκώς λεπτομερή επεξήγηση η οποία θα καθιστά δυνατή την εκτίμηση της 
συμμόρφωσης με την αρχή της αναλογικότητας. 

 Κατά την αξιολόγηση της αναλογικότητας νέων ή τροποποιημένων κανόνων, οι χώρες της ΕΕ πρέπει να 
εξετάσουν ορισμένα κριτήρια αναλογικότητας που έχει θεσπίσει το Δικαστήριο, για παράδειγμα: 

• κατά πόσον το μέτρο μπορεί να επιτύχει τον στόχο δημοσίου συμφέροντος και κατά πόσον ο εν λόγω 
στόχος επιδιώκεται με συνεπή και συστηματικό τρόπο για συγκρίσιμες δραστηριότητες· 

• κατά πόσον οι υφιστάμενοι κανόνες, όπως η νομοθεσία για την ασφάλεια των προϊόντων ή η νομοθεσία 
για την προστασία των καταναλωτών, αδυνατούν να πετύχουν το στόχο· 

• τον αντίκτυπο στην ελεύθερη κυκλοφορία των προσώπων και των υπηρεσιών εντός της ΕΕ, στις επιλογές 
των καταναλωτών και στην ποιότητα των παρεχόμενων υπηρεσιών· 

• κατά πόσον τα λιγότερο περιοριστικά μέσα μπορούν να συμβάλλουν στην επίτευξη του στόχου δημοσίου 
συμφέροντος· 

• η επίπτωση των νέων κανόνων σε συνδυασμό με άλλες απαιτήσεις. 

 Στην προκειμένη περίπτωση οι λόγοι τους οποίους επικαλείται η Βουλή ως αιτιολόγηση δεν συνοδεύονται 
από ανάλυση της καταλληλόλητας και της αναλογικότητας του μέτρου ούτε από συγκεκριμένα στοιχεία που 
τεκμηριώνουν την αιτιολόγηση. Όπως αναφέρει η παράγραφος 13 του προοιμίου της Οδηγίας “Παρότι ένα 
κράτος μέλος δεν πρέπει κατ’ ανάγκη να εκπονήσει συγκεκριμένη μελέτη ή να προσκομίσει συγκεκριμένα 
αποδεικτικά στοιχεία ή υλικό που να αποδεικνύει την αναλογικότητα του εν λόγω μέτρου πριν από τη θέσπισή 
του, θα πρέπει εντούτοις να διενεργεί αντικειμενική ανάλυση, λαμβάνοντας υπόψη τις ειδικές συνθήκες που 
επικρατούν στο εν λόγω κράτος μέλος, με την οποία αποδεικνύεται ότι υπάρχουν πραγματικοί κίνδυνοι για την 
επίτευξη στόχων δημόσιου συμφέροντος.”.  Κάτι τέτοιο κατά την άποψη μου δεν έχει καταδειχθεί από την Βουλή 
και άρα προσκρούει στις διατάξεις της Οδηγίας. 

 Πέραν όμως από την Οδηγία, ο υπό αναπομπή Νόμος προσκρούει και στις διατάξεις του περί της 
Δημοσιονομικής Ευθύνης και του Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου του 2014, Ν. 20(Ι)/2014 ο οποίος αποτελεί 
εναρμονιστική νομοθεσία και μεταφέρει στην εθνική έννομη τάξη την Οδηγία 2011/85/ΕΕ του Συμβουλίου της 8ης 
Νοεμβρίου 2011 σχετικά με τις απαιτήσεις για τα δημοσιονομικά πλαίσια των κρατών μελών. Το άρθρο 96(3) του 
Ν. 20(Ι)/2014 προβλέπει ότι: 

 “(3) Η σύσταση νέας οντότητας Γενικής Κυβέρνησης δύναται να επιτραπεί, μόνο εάν ο Υπουργός κρίνει 
ότι τα οικονομικά και χρηματοοικονομικά οφέλη από τη σύσταση τέτοιας οντότητας υπερκαλύπτουν το 
κόστος μη σύστασης αυτής.”. 

 Με τη θέσπιση του υπό αναπομπή Νόμου παρακάμπτεται ο Υπουργός Οικονομικών αφού δεν άσκησε 
την νομική υποχρέωση που του παρέχει το άρθρο 96(3) του Ν. 20(Ι)/2014. Κατ’ αυτό τον τρόπο παραβιάζεται 
όχι μόνο η εναρμονιστική νομοθεσία αλλά και η αρχή της Διάκρισης των Εξουσιών. Η αρχή της διάκρισης των 
εξουσιών είναι θεμελιωμένο ότι είναι διάχυτη και κατοχυρωμένη στο Σύνταγμα της Δημοκρατίας (Δέστε: 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας ν. Βουλής των Αντιπροσώπων (Αρ. 4) (1994) 3 ΑΑΔ 167).  Το πεδίο λειτουργίας 
των τριών πολιτειακών εξουσιών διαχωρίζεται αυστηρά και αποκλείεται η ανάληψη ή η άσκηση οποιασδήποτε 
αρμοδιότητας από οποιαδήποτε από τις τρεις εξουσίες που δεν αποδίδεται σ' αυτήν από το Σύνταγμα ή δεν 
εμπίπτει στο πεδίο της λειτουργίας της λόγω των εγγενών χαρακτηριστικών της. Το κριτήριο για την ταξινόμηση 
των κρατικών λειτουργιών, όπου αυτές δεν κατανέμονται ρητά από το Σύνταγμα, είναι ουσιαστικό και συναρτάται 
με τα εγγενή χαρακτηριστικά και την εσώτερη φύση τους (Δέστε: Diagoras Development ν. National Bank 
(1985) 1 CLR 581). 
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Παραβίαση του Άρθρου 80 του Συντάγματος 

 Το Άρθρο 80 του Συντάγματος προβλέπει ότι καμία πρόταση νόμου που συνεπάγεται αύξηση των εξόδων 
που προβλέπονται από τον Προϋπολογισμό δεν δύναται να υποβληθεί από βουλευτή. (Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας ν. Βουλής των Αντιπροσώπων (Αρ.2) (2001) 3Α. Α.Α.Δ. 519, Πρόεδρος της Δημοκρατίας v. 
Βουλής των Αντιπροσώπων (2011) 3Α. Α.Α.Δ. 72). 

 Ο σκοπός του Συνταγματικού Νομοθέτη είναι η απόδοση αποκλειστικής εξουσίας για την ετοιμασία του 
προϋπολογισμού και τον καθορισμό των δαπανών του κράτους στην Εκτελεστική Εξουσία, αφού θα μπορούσε 
πρόταση Νόμου να επιβαρύνει και να αυξάνει τα έξοδα όλων των προϋπολογισμών πέραν του τρέχοντος και 
ήδη εγκριθέντος, χωρίς την συναίνεση της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

 Στην συγκεκριμένη περίπτωση η δημιουργία ενός νέου Συμβουλίου Εγγραφής Φωτογράφων (στο εξής 
«το Συμβούλιο») με τον υπό αναπομπή Νόμο θα αυξήσει τα έξοδα του Κράτους γιατί η λειτουργία του Συμβούλιου 
αυτού συνεπάγεται, μεταξύ άλλων, τη στέγαση του, την πρόσληψη προσωπικού και λειτουργικά έξοδα. Αυτά τα 
έξοδα θα είναι αδύνατο να καλυφθούν από το Ταμείο του Συμβουλίου το οποίο θα είναι ουσιαστικά ανύπαρκτο 
κατά την εγκαθίδρυση και λειτουργία του Συμβουλίου. 

 Οι πρόνοιες του υπό αναπομπή Νόμου επιφέρουν αύξηση των κατά τα άλλα προβλεπόμενων δαπανών 
κατά τον τρόπο που έχει επεξηγηθεί πιο πάνω και άρα προσκρούουν στις διατάξεις του Άρθρου 80.2 του 
Συντάγματος. 

 Με βάση τα προαναφερθέντα, εισηγούμαι όπως η Βουλή των Αντιπροσώπων μην εμμείνει στην απόφασή 
της, αποδεχόμενη την Αναπομπή.». 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων καθώς και οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, κατά την εξέταση του 
αναπεμφθέντος νόμου από την επιτροπή, ανέλυσαν περαιτέρω τους λόγους για τους οποίους κρίθηκε σκόπιμη 
η αναπομπή του νόμου, στη βάση της πιο πάνω επιστολής του Προέδρου της Δημοκρατίας. 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του αναπεμφθέντος νόμου, μέλη της επιτροπής διαφώνησαν με τους λόγους 
της αναπομπής, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τους προβληθέντες λόγους περί παραβίασης του Άρθρου 80 του 
Συντάγματος, αφού όπως ανέφεραν, αφενός έχει ήδη κριθεί νομολογιακά ότι το διοικητικό κόστος δεν αυξάνει τα 
έξοδα του κρατικού προϋπολογισμού, αφετέρου δε διότι στις διατάξεις του αναπεμφθέντος νόμου δεν 
προβλέπεται υποχρέωση της κυβέρνησης για καταβολή οποιασδήποτε χορηγίας ή/και για την κάλυψη 
οποιωνδήποτε εξόδων του Συμβουλίου Φωτογράφων.  Συναφώς, τόσο ο πρόεδρος της επιτροπής όσο και μέλη 
αυτής τόνισαν ότι οι επικρατούσες στη Δημοκρατία συνθήκες, όπως και η διασφάλιση της δημόσιας ασφάλειας, 
επιβάλλουν τη θέσπιση σχετικής νομοθεσίας για τη ρύθμιση και κατοχύρωση του επαγγέλματος του 
φωτογράφου, καλώντας τον Υπουργό Οικονομικών να εγκρίνει τη σύσταση του προτεινόμενου νομικού 
προσώπου δημοσίου δικαίου, ήτοι του Συμβουλίου Φωτογράφων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις:  

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του αναπεμφθέντος νόμου στην 
ολομέλεια του σώματος.   

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Δημοκρατικού Κόμματος, του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών και του Εθνικού Λαϊκού Κόμματος, δήλωσαν ότι τάσσονται εναντίον της αναπομπής, εμμένοντας 
στην έκδοση του αναπεμφθέντος νόμου από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, με την παρούσα έκθεσή της υποβάλλει τον αναπεμφθέντα νόμο για λήψη τελικής απόφασης 
αναφορικά με την αποδοχή ή μη της αναπομπής αυτού στο στάδιο της συζήτησής του από την ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και μετά ο κ. Φακοντής.  Άλλος;  Όχι.   

 Προς το παρόν, κύριε Περδίκη, έχετε τον λόγο. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς ως Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, που έχουμε καταθέσει αυτή τη νομοθεσία από το 2009, 
με λύπη είδαμε την αναπομπή του Προέδρου και διαβάσαμε μέσα πράγματα τα οποία πραγματικά πρέπει όλα 
τα πολιτικά κόμματα και ιδιαίτερα οι βουλευτές που θα συνεχίσουν στην επόμενη Βουλή να τα διαβάσουν πολύ 
προσεκτικά.   

 Διοικητικό κόστος, λέει, από μία νομοθεσία, επειδή συστήνει ένα όργανο το οποίο έχει ταμείο.  Και επειδή 
έχει ταμείο, λέει, αυτό το όργανο, ίσως κάποια ώρα χρειαστεί να τύχει κρατικής στήριξης.  Ίσως.  Και ίσως 
χρειαστεί να ζητήσει λεφτά από την κάποια κυβέρνηση και ίσως κάποια κυβέρνηση κάποια στιγμή χρειαστεί να 
πληρώσει αυτό το ταμείο και επειδή ίσως σε κάποια περίπτωση και κάποτε ίσως -κάποτε και πού- κάπου θα 
χρειαστεί να πληρώσει το κράτος λεφτά για αυτή τη λειτουργία αυτού του ταμείου, άρα διοικητικό κόστος, άρα 
παραβιάζεται το άρθρο 80 του συντάγματος.   

 Αν παντρευτώ τζιαι κάμω γιο τζιαι βκάλω τον Βασίλη.  Ή η ράβδος στη γωνία, άρα βρέχει.  Αυτή είναι η 
λογική μίας κυβέρνησης και μιας Νομικής Υπηρεσίας που υπερασπίζεται το σύνταγμα.  Αυτή είναι η λογική που 
κυβερνούν μια χώρα.  Αν είναι δυνατόν!  Εμείς θεωρούμε ότι η Βουλή έχει τεκμηριώσει, με τον όσο δυνατό τρόπο 
μπορούσε, ότι υπάρχει η ανάγκη της δημιουργίας ενός οργάνου το οποίο να ελέγχει, να εγγράφει και να ελέγχει 
το σοβαρό αυτό επάγγελμα των φωτογράφων.  Δε νομίζω ότι οι φωτογράφοι έν’ λιγότερο σοβαρό επάγγελμα 
από τους διαιτολόγους ή τους κουρείς ή τους νεκροθάφτες ή τους κτηματομεσίτες, οι οποίοι έχουν συμβούλια 
εγγραφής, οι οποίοι ελέγχονται ή αυτοελέγχονται, ενώ οι φωτογράφοι δεν πρέπει να έχουν, το οποίο είναι ένα 
αίτημα της επαγγελματικής αυτής ομάδας.   

 Δεν καταλαβαίνω γιατί ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και η κυβέρνηση πήραν αυτή τη στάση.  Η μόνη 
δικαιολογία που δίνω είναι ότι είναι εγκλωβισμένοι μέσα σε δογματισμούς, ιδεολογικά στεγανά, περί φιλελεύθερης 
οικονομίας και περί φιλελευθεροποίησης των επαγγελμάτων, και δεν μπορούν να δουν την ανάγκη που υπάρχει, 
ειδικά στην Κύπρο, μετά από μία οδυνηρότατη εμπειρία όπου κάποιος, δυστυχώς -θα αναφερθώ σε αυτή τη 
δυσάρεστη εμπειρία της κοινωνίας- χρησιμοποιώντας την ιδιότητά του ως επαγγελματίας φωτογράφος, που δεν 
ήταν, παγίδευε γυναίκες, δολοφονούσε γυναίκες και παιδιά.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Φακοντής. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σε πολύ μεγάλο βαθμό με έχει καλύψει ο κ. Περδίκης.  Πρέπει να σημειώσω ότι αυτή η πρόταση νόμου 
συζητείτο στη Βουλή για οκτώ συναπτά έτη και επίσης αυτή η πρόταση νόμου έτυχε ουσιαστικής τροποποίησης, 
διαφοροποίησης, μετά από τα γνωστά γεγονότα με τον υποτιθέμενο φωτογράφο και κατά συρροήν δολοφόνο.  
Επιχειρήσαμε μέσα απ’ αυτή την πρόταση νόμου να προστατεύσουμε τους φωτογραφιζόμενους και ειδικότερα 
τα ανήλικα παιδιά και την ίδια στιγμή καταθέσαμε συγκεκριμένες πρόνοιες όσον αφορά την εγγραφή του 
φωτογράφου, του κινηματογραφιστή.   

 Τα όσα αναφέρονται στην αναπομπή του νόμου, όπως έχει πει τζιαι ο φίλος ο Γιώργος ο Περδίκης -
τουλάχιστον τα δύο, τρία εξ αυτών- δεν είναι...  Δεν μπορεί κάποιος να τα δει με, έτσι, ιδιαίτερη σοβαρότητα.  
Διοικητικό κόστος.  Έχει κριθεί από το Ανώτατο Δικαστήριο ότι το διοικητικό κόστος δεν εξυπακούεται 
αντισυνταγματικότητα.   

 Για τη σύσταση του ταμείου:  Γίνεται υπόθεση, ενώ στον νόμο δε γίνεται καμιά αναφορά ότι η κυβέρνηση 
έχει υποχρέωση να καλύπτει τις ζημιές, αν υπάρχουν ζημιές στο ταμείο.  Άρα, προς τι ότι η σύσταση από μόνη 
της του ταμείου υπέχει αντισυνταγματικότητα; 

 Η τρίτη αναφορά του Προέδρου της Δημοκρατίας έχει να κάνει με τη σύσταση του συμβουλίου 
φωτογράφων.  Όπως έχει λεχθεί, υπάρχουν αρκετά συμβούλια που έχουν συσταθεί με προηγούμενους νόμους 
και εδώ όντως πιθανόν να υπάρχει ζήτημα και η επιτροπή είπε και έκανε έκκληση προς τον αρμόδιο Υπουργό 
Οικονομικών να δει θετικά τη σύσταση, διότι το επιχείρημα ότι πιθανόν να χρειαστεί να επιδοτηθεί το ταμείο των 
φωτογράφων δε στέκει και ούτε έχει καμιά υποχρέωση η ίδια η κυβέρνηση.  Το μόνο ζήτημα όπου εμείς βλέπουμε 
ότι μπορεί να υπάρχει κάποια εύλογη ανησυχία είναι η πιθανότητα παραβίασης του άρθρου 25 του συντάγματος, 
όσον αφορά την ελευθερία στην άσκηση οποιουδήποτε επαγγέλματος.  Και εδώ έχουμε εισαγάγει συγκεκριμένες 
πρόνοιες εις τον νόμο, ώστε από τη μια να διασφαλίζεται η ασφάλεια των φωτογραφιζομένων και κατ’ επέκταση 
η διασφάλιση του δημόσιου συμφέροντος.  Που για αυτό τον λόγο, η δική μας εκτίμηση είναι ότι δεν υπέχει 
αντισυνταγματικότητα.   
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 Γι’ αυτό ζητούμε από τον Πρόεδρο να το δει ξανά.  Εμείς ως ΑΚΕΛ τασσόμαστε εναντίον.  Δε θα κάνουμε 
αποδεκτή την αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φακοντή. 

 Ο κ. Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Και εμείς δε θα κάνουμε αποδεκτή την αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας, γιατί συμφωνούμε σε 
αρκετά από τα σημεία που έχουν αναφερθεί από τους δύο προηγούμενους συναδέλφους και επιτρέψτε μου να 
προσθέσω ότι αυτή η αναπομπή, εκτός που είναι ανεπαρκής, περιέχει πολλές ασάφειες, είναι αναιτιολόγητη και 
δεν καθορίζει σε αρκετές περιπτώσεις τα άρθρα ή του συντάγματος ή της Οδηγίας που υπολογίζουν -και το λέω 
έτσι- ότι αντιβαίνει η νομοθεσία που ψηφίσαμε.  

 Εμείς θεωρούμε ότι αυτός ο νόμος, πέραν της κατοχύρωσης του επαγγέλματος του φωτογράφου, 
κατοχυρώνει και το δημόσιο συμφέρον, ώστε μέσα από τον έλεγχο που θα ασκείται, που είναι υποχρέωση του 
κράτους σε αυτές τις περιπτώσεις, για να διασφαλίζεται το δημόσιο συμφέρον, να δημιουργεί από μόνο του αρχές 
τέτοιες ανεξάρτητες ελέγχου.  Δεν το πράττει, γι’ αυτό αναγκάστηκε η Βουλή, ο νομοθέτης, να πάρει 
πρωτοβουλίες και να δημιουργήσει νομοθεσία.  Εμείς πιστεύουμε ότι το υπουργείο, το αρμόδιο υπουργείο, θα 
έπρεπε να συνεργαστεί και να εύρει ακριβώς τη λύση, για να διασφαλιστεί πάνω απ’ όλα το δημόσιο συμφέρον.  
Ως εκ τούτου, τα σημεία που αναφέρονται, ιδιαίτερα στο σύνταγμα, και εκεί υπάρχουν σημεία που κατά την 
άποψή μας δεν ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα και συνολικά είναι, όπως έχω πει προηγουμένως, 
ανεπαρκής και αναιτιολόγητη η αναπομπή. 

 Συνεπώς, έχοντας υπόψη ότι για μας το υπέρτατο αγαθό είναι η προάσπιση και η διασφάλιση του 
δημοσίου συμφέροντος, καταλήγουμε να καταψηφίσουμε την αναπομπή και να μην την κάνουμε αποδεκτή.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λεωνίδου. 

 Ο κ. Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πέρα ’πού τα όσα σωστά έχουν αναφέρει οι συνάδελφοι, υπάρχει ακόμα μια πτυχή, την οποία πραγματικά, 
όταν εδιάβασα το κείμενο της αναπομπής, ήταν με μεγάλη μου έκπληξη που το δκιάβασα.  Τζιαι θέλω να σας 
αναφέρω ότι αυτή τη στιγμή ο καλλιτεχνικός κόσμος ετοιμάζεται και συνεργάζεται μαζί με το Υπουργείο Παιδείας 
για να κάνουν ένα νομοσχέδιο το οποίο ονομάζεται και είναι γνωστό προς το παρόν με το όνομα «Καθεστώς του 
Καλλιτέχνη».  Για να λειτουργήσει το καθεστώς του καλλιτέχνη, θα δημιουργηθούν παρόμοια με τον νόμο για 
τους φωτογράφους σωματεία, στα οποία θα πηαίννουν να κάμνουν εγγραφή οι ηθοποιοί στο ένα, θα γίνεται η 
πιστοποίηση για τους σκηνοθέτες, για τους μουσικούς, τους ζωγράφους κ.λπ., για να μπορεί να είναι 
αναγνωρισμένο ποιος είναι αυτό που ισχυρίζεται ότι είναι, ώστε να περιληφθεί μες στο σχέδιο του καθεστώτος 
του καλλιτέχνη, για να μπορεί μετά να κρίνει η πολιτεία ποιους θα βοηθήσει, ποιους δε θα βοηθήσει κ.λπ.  Ε, 
άμα δκιαβάσετε το σκεπτικό το οποίο περιέχεται μέσα στην αναπομπή του νόμου, αναποδογυρίζει ούλλο το 
σκεπτικό που δουλεύκουν δκυο υπουργεία πάνω του τζιαι επιτροπές τζιαι μαζεύκεται κόσμος, για να έχουμε ένα 
καλό σχέδιο το οποίο να βοηθά τον κόσμο των τεχνών.  Τζιαι τούτο πραγματικά -επαναλαμβάνω- είναι εξαιρετικά 
ανησυχητικό το σκεπτικό το οποίο εφαρμόζεται δαμαί, εάν θα μας ττουμπάρει -να το πούμε με απλά λόγια- τα 
άλλα τα πράγματα που προγραμματίζουμε να γίνουν.   

 Κλείνω λέγοντας ότι έπρεπε για ορισμένα επαγγέλματα να είμαστε ακόμα πιο αυστηροί στη νομοθέτησή 
τους.  Ξέρετε ότι στο εξωτερικό, για να είσαι υδραυλικός, για να είσαι πελεκάνος, περνάς ’πού σπουδές, περνάς 
’πού training δκυο χρόνια, παίρνει σου πέντε χρόνια για να γινείς υδραυλικός που δικαιούται να ονομάζεται 
«υδραυλικός» τζιαι να δουλέψει.  Γίνεσαι plumber, γίνεσαι master plumber.  Έχουν μία σοβαρή υποστήριξη εις 
τα επαγγέλματα τα οποία εμείς έχουμέν τα ξαπόλυτα.  Ε, άμα δκιαβάσετε το σχέδιο της αναπομπής, το σκεπτικό, 
έν’ τούτα τα πράματα που οι άλλες οι χώρες κάμνουν τα.  Εμείς εν τα κάμνουμεν τζιαι θέλουμεν να τα κάμουμεν.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Σε συνέχεια των όσων έχουν πολύ ορθά λεχθεί, κύριε Πρόεδρε, από τους συναδέλφους, θα πω ότι είναι 
πρωτοφανές ως χώρα να αποτελούμε την εξαίρεση στο τι συμβαίνει σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, οι οποίες 
ουσιαστικά έχουν νόμους που ουσιαστικά έρχονται να προστατεύσουν τα επαγγέλματα και την ίδια ώρα το 
συγκεκριμένο επάγγελμα.  Θα περιμέναμε από πλευράς της κυβέρνησης, αντί να έρθει με αναπομπή για τον 
συγκεκριμένο νόμο, αν νόμιζε ότι υπήρχαν ζητήματα ουσιαστικά τα οποία αντιτίθενται στο σύνταγμα, να τα 
κατέθεταν ευθαρσώς στην επιτροπή, για να βελτιώσουν ακριβώς αυτή την πρόταση νόμου και την ίδια στιγμή να 
μπορέσουν να συνάδουν τα συγκεκριμένα νομοθετήματα με το τι υπάρχει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Ως εκ τούτου, και εμείς τασσόμαστε κατά της αναπομπής και αναμένουμε ότι ουσιαστικά το όλο θέμα θα 
λήξει όσο το δυνατόν πιο σύντομα, γιατί αντιλαμβανόμαστε τη διαιώνιση που θα υπάρχει στη συνέχεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μυριάνθους. 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Και εμείς τασσόμαστε εναντίον της αναπομπής.   

 Συμπληρωματικά στα όσα είπαν οι συνάδελφοι, απλώς να συμπληρώσω τζι εγώ ότι στον τόπο μας 
δυστυχώς υπάρχουν πολλές ταχύτητες εργαζομένων και ιδιαίτερα στα καλλιτεχνικά επαγγέλματα υπάρχει ένα 
τεράστιο πρόβλημα -το εξήγησε προηγουμένως ο αγαπητός συνάδελφος ο κ. Θεοπέμπτου- και η προσπάθεια 
που γίνεται και με τη συνδρομή της επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που θα κατοχυρώνει το επαγγελματικό 
καθεστώς των καλλιτεχνών εις τον τόπο μας.  Και ίσως αυτή την περίοδο βλέπουμε περισσότερο από ποτέ την 
ανάγκη να υπάρχουν τέτοιοι νόμοι και τέτοια νομοθετικά πλαίσια επαγγελματικών δεξιοτήτων ή επαγγελματικών 
καθεστώτων, διότι οι καλλιτέχνες εν μέσω πανδημίας ουσιαστικά δεν υπάρχουν πουθενά σ’ αυτή την πυραμίδα 
των επαγγελματιών που βοηθά -και πολύ καλά κάνει- το Υπουργείο Εργασίας, με αποτέλεσμα περίπου -
περίπου- το κράτος να δίνει ελεημοσύνη, απλώς για να στηρίξει με ένα επίδομα πείνας τον καλλιτεχνικό κόσμο!   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γιωργάλλα. 

 Θέλει κάποιος άλλος να μιλήσει; 

 Ναι, ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να πω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός, να σας υπενθυμίσω, έχει υπερψηφίσει τη συγκεκριμένη πρόταση 
νόμου.  Και εμείς πιστεύουμε ότι τους καλλιτέχνες οφείλει ένα κράτος που θέλει να θεωρείται σύγχρονο και 
ευρωπαϊκό να τους στηρίζει.  Και χαίρομαι να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι με παρεμβάσεις, ναι, των αρμόδιων 
υπουργείων, του ίδιου του Προέδρου της Δημοκρατίας, αλλά και δικές σας στήριξε μέσα σε τούτες τες πολλά 
δύσκολες συνθήκες που περνούμε η κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας τους καλλιτέχνες, όμως οφείλουμε 
να πούμε ότι χρειάζεται ακόμη πιο μεγάλη στήριξη.   

 Την ίδια ώρα πρέπει να πω ότι, γνωρίζοντας ένας βουλευτής ή ένα κόμμα ότι υπερψηφίζει μία 
αντισυνταγματική πρόταση, ξέρει ότι τούτη η πρόταση στο τέλος της ημέρας δε θα εφαρμοστεί.  Και επειδή εδώ 
καταγράφεται, όχι από τον ίδιο τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας αλλά από τη Νομική Υπηρεσία, ότι η πρόταση που 
όλοι μαζί έχουμε ψηφίσει είναι αντισυνταγματική, παραβιάζει δηλαδή το Άρθρο 25(1) του συντάγματος, εμείς θα 
αποδεχτούμε την αναπομπή του Προέδρου της Δημοκρατίας, δηλώνοντας ότι είμαστε έτοιμοι να καταθέσουμε 
μια πρόταση η οποία να είναι συνταγματική και απολύτως εφαρμόσιμη.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να μιλήσει; 

 Δεν υπάρχει. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους εναντίον, δεκαπέντε υπέρ και καμία αποχή, η αναπομπή απορρίπτεται*. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2021 Νόμος του 2020».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών για το έτος 2021. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2021 

Νόμος του 2020»  

Παρόντες: 
 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Νίκος Κέττηρος Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Μαριέλλα Αριστείδου Ρούλα Γεωργιάδου 

 Ονούφριος Κουλλά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε τον πιο 
πάνω προϋπολογισμό σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 17 Νοεμβρίου 2020.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών, του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ) και της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων. 

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ՚ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΦΙΚΒ για το οικονομικό έτος 2021 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες 
ύψους €111.700.040 και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται από κρατική χορηγία ύψους €28.200.000, 
διαχειριστικά έξοδα ύψους €2.250.980, τραπεζικά τέλη ύψους €3.200.000 και επιχορήγηση επιτοκίου δανείων 
ύψους €22.749.020.  Στα έσοδα περιλαμβάνονται επίσης πρόσοδοι από τόκους ύψους €6 εκατομ., έσοδα 
εκδοθέντων δανείων ύψους €31.500.000 και αναλήψεις δανείων εσωτερικού ύψους €46 εκατομ. (άτοκα δάνεια 
από το Πάγιο Ταμείο για το Σχέδιο Αφερεγγυότητας). 

 Όσον αφορά τις προβλεπόμενες δαπάνες, πέραν των διαχειριστικών εξόδων, περιλαμβανομένου του 
μισθολογίου ύψους €2.101.020, και τραπεζικών τελών ύψους €3.200.000, περιλαμβάνεται επίσης πρόνοια 
ύψους €46 εκατομ. για την παραχώρηση δανείων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής 
Φερεγγυότητας, από την οποία ποσό ύψους €40 εκατομ. αφορά σε δάνεια για σπουδές, ποσό ύψους €1.500.000 
σε δάνεια για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και ποσό ύψους €4.500.000 σε δάνεια επαγγελματικής 
δραστηριοποίησης, επιχορήγηση επιτοκίου δανείων ύψους €22.749.020, μεταφορά εισπράξεων στο Πάγιο 

 
* Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων, εξαιτίας 

της λήψης έκτακτων μέτρων για αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία 
κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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Ταμείο της Δημοκρατίας από αποπληρωμές δανείων €37.500.000 και μη προβλεπόμενες δαπάνες και 
αποθεματικό €150.000.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου 
του ΚΦΙΚΒ δήλωσε ότι ο προϋπολογισμός για το έτος 2020 αναμένεται, μέχρι το τέλος του χρόνου, να 
παρουσιάσει ποσοστό υλοποίησης της τάξης του εβδομήντα πέντε τοις εκατό (75%), ενώ για το έτος 2019 το 
ποσοστό υλοποίησης ήταν της τάξης του εκατό τοις εκατό (100%). 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών ανέφερε ότι 
στο τμήμα δεν παρατηρούνται καθυστερήσεις αναφορικά με αιτήσεις δανείων, παρ՚ όλο που αυτό είναι 
υποστελεχωμένο και απαιτείται η πρόσληψη προσωπικού.  Δήλωσε επίσης ότι εντός του τρέχοντος έτους και 
μέχρι τέλος Οκτωβρίου είχαν δηλωθεί και εγγραφεί 1 394 υποθήκες προς όφελος του ΚΦΙΚΒ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, λαμβάνοντας 
υπόψη τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού του ΚΦΙΚΒ για το 2021. 

 Η πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις δήλωσαν ότι, παρά τη διαχρονικά θετική συμβολή του φορέα στην ενίσχυση της φερεγγυότητας και 
στήριξης των ιδιοκτητών κατεχόμενων περιουσιών, τα σημερινά δεδομένα επιβάλλουν εμπλουτισμό των 
σχεδίων, αναπροσαρμογή των κριτηρίων, καθώς και ανάπτυξη σχεδίων στήριξης για δυσπραγούσες 
περιπτώσεις που δεν μπορούν να αξιοποιήσουν τα υφιστάμενα σχέδιά του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο, αλλά υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η κ. Κουκουμά. 

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Δε θα αναφερθώ στις οικονομικές λεπτομέρειες του προϋπολογισμού, γιατί στο τέλος της ημέρας δεν είναι 
εκεί η ουσία της προσφοράς και της αποστολής του φορέα.  Όσα κονδύλια παραχωρούνται στον φορέα 
αξιοποιούνται σε ικανοποιητικό βαθμό.  Φτάσαμε στο σημείο όμως να συζητούμε προτάσεις νόμου από 
συναδέλφους, όπως αυτήν του κ. Ευσταθίου, για να αυξήσουμε τα έσοδα του φορέα, για να μπορεί να 
ανταποκριθεί στον ρόλο του.  Δυστυχώς, σταδιακά ο φορέας έχει ξεδοντιαστεί και οι πολιτικές αποφάσεις τον 
κρατούν υποβαθμισμένο, μακριά από την αποστολή του.  Εάν κάποιος απευθυνθεί στους ιδιοκτήτες 
κατεχόμενων περιουσιών, θα διαπιστώσει την απογοήτευσή τους από τα σχέδια που προσφέρονται από τον 
φορέα και θα αντιληφθεί αρκετά νωρίς ότι αυτά τα σχέδια δεν ανταποκρίνονται στις ανάγκες των ιδιοκτητών.  
Σήμερα λειτουργεί μόνο το σχέδιο για σπουδαστικό δάνειο και για δάνεια για νέους επιστήμονες, για το οποίο 
σχέδιο δεν υπάρχει ενδιαφέρον.  Τα σχέδια επιδότησης επιτοκίων για στεγαστικούς και επαγγελματικούς 
σκοπούς είναι στην ουσία κοροϊδία, αφού πρέπει να εξασφαλίσεις δάνειο από κάποια τράπεζα και 
αντιλαμβάνεστε πόσο δύσκολο είναι στις παρούσες συνθήκες.  Άρα, γράμμα κενό για την πλειοψηφία των 
προσφύγων!   

 Για να είμαστε όμως δίκαιοι, αυτή την αντίδραση, την αδικία και την αποτυχία να εξασφαλιστεί ίση 
κατανομή βαρών όλα τούτα τα χρόνια την έχει αντιληφθεί και η ίδια η κυβέρνηση.  Ως εκεί όμως!  Με την πίεση 
τη δική μας, τις απανωτές συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων για το θέμα της απώλειας 
χρήσης, η κυβέρνηση ανέθεσε στον φορέα να ετοιμάσει το Μητρώο Προσφύγων, σε μια προσπάθεια στην ουσία 
να οδηγήσει το θέμα στις ελληνικές καλένδες.  Ο φορέας όμως, προς πίστην του, κινήθηκε οργανωμένα και 
ετοίμασε το Μητρώο Προσφύγων, που επικαλείται η κυβέρνηση ως πρόσχημα, για να μπορέσει να προχωρήσει 
στη μελέτη του επιδόματος για απώλεια χρήσης.  Φυσικά, πρέπει να παραδεχτούμε ότι στις προσπάθειές μας 
για περαιτέρω ενημέρωση για το τι περιλαμβάνει το μητρώο παίρνουμε σταθερά αρνητική απάντηση και, όπως 
μας είπαν, ούτε κάποιος ατομικά μπορεί να ζητήσει οποιαδήποτε στοιχεία.   

 Η δική μας εισήγηση είναι ότι επιβάλλεται να επανέλθουν τα σχέδια παραχώρησης στεγαστικών και 
επαγγελματικών δανείων από τον Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, η δημιουργία νέου σχεδίου για 
δυσπραγούσες περιπτώσεις, η δημιουργία σχεδίου ετήσιας στήριξης των ιδιοκτητών κατεχόμενων περιουσιών 
και η δυνατότητα πρόσβασης των αποδήμων προσφύγων ιδιοκτητών κατεχόμενων περιουσιών στα σχέδια του 
φορέα.   

 Το συμπέρασμα, κύριε Πρόεδρε, και από τον προϋπολογισμό που έχουμε μπροστά μας, όπως και από 
τον προϋπολογισμό του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών που ψηφίσαμε πριν ένα μήνα είναι ότι η 
κυβέρνηση βρίσκεται σε διάσταση με τα μεγάλα και σοβαρά προβλήματα που αντιμετωπίζει διαχρονικά, αλλά 
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και πολύ συγκεκριμένα τα τελευταία χρόνια ο προσφυγικός κόσμος.  Βρίσκονται σε διάσταση με την κεντρική 
ιδέα του προσφυγικού ζητήματος και βρίσκονται σε διάσταση με τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
ιδιοκτήτες κατεχόμενων περιουσιών, ιδιαίτερα όσοι σήμερα βρίσκονται σε δύσκολη οικονομική θέση, και τα 
σχέδια του φορέα πόρρω απέχουν από το να τους βοηθήσουν.  Δυστυχώς, με τέτοια αντιμετώπιση, η κυβέρνηση 
οδηγεί με μαθηματική ακρίβεια τους πρόσφυγες στην επιτροπή αποζημιώσεων της Τουρκίας ή στο ξεπούλημα 
των κατεχομένων περιουσιών σε ξένους επενδυτές, με απρόβλεπτες συνέπειες στο μέλλον του τόπου μας. 

 Θα ψηφίσουμε με βαριά καρδιά τον προϋπολογισμό του φορέα, γιατί είναι αυτό το ελάχιστο, έστω, που 
προσφέρεται στον προσφυγικό κόσμο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κουκουμά. 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχει περιγραφεί η εικόνα η σημερινή από την κ. Κουκουμά, δε θα την επαναλάβω.  Αυτό το οποίο όμως 
θα πρέπει να έχουμε κατά νουν είναι ότι μετά και τη διάλυση του συνεργατικού κινήματος και της ευκαιρίας με 
την οποία είχαν κάποτε τη δυνατότητα οι συμπατριώτες μας να προχωρούν σε δανειοδότηση μικρών ποσών, 
προκειμένου να δουν τη φτώχια τους, να φτιάξουν το σπίτι τους ή να σπουδάσουν τα παιδιά τους -κάτι το οποίο 
δεν μπορούν πλέον να το κάμουν- αντιλαμβάνεστε ότι ο ρόλος του φορέα έχει αποκτήσει όλως ιδιαίτερη σημασία.  
Όλα αυτά τα χρόνια της απραξίας έχουν οδηγήσει -και επαναλαμβάνω τη μεγάλη μας λύπη- στην παράδοση 
ουσιαστικά πολλών συμπατριωτών μας, προκειμένου να αντιμετωπίσουν τη φτώχια και την ανέχεια, στην 
επιτροπή των κατεχομένων για τις περιουσίες τους, η οποία, ειρήσθω εν παρόδω, θα πρέπει να τονίζουμε 
πάντοτε ότι αξιολογεί την περιουσία στα κατεχόμενα γύρω στο 6% της πραγματικής αξίας.  Και να έχουμε υπόψη 
ότι, παρά το γεγονός ότι ξεπουλιούνται πραγματικά οι περιουσίες, το γεγονός ότι οι συμπατριώτες μας 
καταφεύγουν σ’ αυτή την υπηρεσία, σ’ αυτή την επιτροπή δείχνει την απελπισία στην οποία έχουν περιέλθει.   

 Γι’ αυτό ευελπιστούμε με την πρόταση νόμου, η οποία φαίνεται ότι επιτέλους θα υπερψηφιστεί, με την 
καταβολή του ελάχιστου τέλους, προκειμένου να προικοδοτηθεί το ταμείο, ευελπιστούμε ότι θα αντιμετωπίσουμε 
αυτή την απαράδεκτη κατάσταση, γιατί όπως και στο Σχέδιο Ανάν, είπε τότε ο Άγγελος ο Συρίγος, η μεγάλη 
παγίδα τότε στο Σχέδιο Ανάν ήταν το ξεπούλημα και η παράδοση της ακίνητης περιουσίας των προσφύγων και 
όλων των Κυπρίων στους εισβολείς.  Αυτό θα πρέπει να αποφύγουμε και αυτό θα πρέπει να έχουμε πάντοτε 
κατά νουν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευσταθίου. 

 Ο κ. Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω μια άποψη και μη με παρεξηγήσετε και εγώ βουλευτής είμαι.  Έν’ καλά κάθε χρόνο να ’χουμε εκλογές, 
για να θωρούμε τα προβλήματα του κόσμου και να προσπαθούμε να τα λύνουμε πιο τακτικά.  Πρόσφυγες τόσα 
χρόνια μετά και δεκαετίες, οι μισοί έχουν τίτλους ιδιοκτησίας, οι άλλοι μισοί εν έχουν!  Άμα ήταν οι εκλογές τζιαι 
εκοντεύκαν τζιαι οι προεδρικές, αναλόγως της εξουσίας, εμοιράζαμεν τίτλους ιδιοκτησίας στους προσφυγικούς 
συνοικισμούς!  Άλλοι έχουν ενοικιαστήριο για μίσθωση του κτιρίου, άλλοι μπορούσαν να κάμνουν δάνεια και να 
τα βάλλουν υποθήκες!  Πρόσφυγες πριν το ’06 που επεθάναν δεν εδικαιούνταν, λες και δεν ήταν πρόσφυγες οι 
δικοί τους!  Η κληρονομικότητα;  Πότε εννά τα κουβεντιάσουμε, πότε εννά τα συζητήσουμε;  Πότε εννά δοθούν 
λύσεις, κυρίως ’πού την εκτελεστική εξουσία, και πότε εννά σκεφτούμε ούλλο τούτο...  Ούλλοι συμφωνούμε, όλοι 
οι παρόντες και οι απόντες, ότι είναι μια αδικημένη κατηγορία οι πρόσφυγες.  Πλούτισαν οι συγκεκριμένοι 
επιχειρηματίες οι οποίοι πήραν από τις πίσω πόρτες τα δικαιώματα γης.  

 Και θυμίζω τον φίλο μου τον Νίκο τον Τορναρίτη και ελπίζω σύντομα, τουλάχιστον πριν τις εκλογές, Νίκο 
μου, με την πολύ καλή σου πρόταση να βρούμε τρόπο να πάρουμε κρατική γη και εκκλησιαστική γη και γη από 
οποιονδήποτε μπορούμε να πάρουμε, για να τη μοιράσουμε δίκαια και ακριβοδίκαια προς τον προσφυγικό 
κόσμο, ο οποίος υποφέρει ακόμα στους συνοικισμούς, οι γέροντες, τα παιδιά τους υποφέρουν στην ανεργία και 
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τους χαμηλούς μισθούς, εργαζόμενοι με €500-€600 σε μεγάλες επιχειρήσεις που ευημερούν και φέρνουν 
εισοδήματα και επενδύσεις στην πατρίδα μας! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μυλωνά. 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, έχουμε ενώπιόν μας τον προϋπολογισμό του Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών, κάθε χρόνο όμως επεκτεινόμαστε όλοι στη γενικότερη προσφυγική πολιτική.  Επικαλούμαστε όλοι τους 
πρόσφυγες, παραγνωρίζοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι πρόσφυγες εδώ και σαράντα έξι χρόνια.  Δεν κυβερνά ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός εδώ και σαράντα έξι χρόνια και θα έλεγα ότι τα πρώτα χρόνια, που ήταν και τα πιο 
σημαντικά, δεν ήταν ο Δημοκρατικός Συναγερμός.  Άλλοι κυβέρνησαν ή συγκυβέρνησαν και πολύ περισσότερα 
χρόνια.  Ο φορέας όμως, πρέπει να πούμε μια καλή κουβέντα, κάνει καλή δουλειά, ανταποκρίνεται στη ζήτηση, 
σ’ αυτά τα εργαλεία που έχει, τα αξιοποιεί σωστά.  Το ότι δίνονται και στις πιο δύσκολες οικονομικές συνθήκες 
που ζούσαμε και το ’13 και τώρα €40 εκατομ. φοιτητικά δάνεια χαμηλότοκα, με 1% τόκο, είναι μια επιτυχία.  Είναι 
κάτι που το χρειάζεται ο κόσμος και επαναλαμβάνω ότι ο φορέας μπορεί και ανταποκρίνεται στη ζήτηση που 
υπάρχει σε τέτοια δάνεια.  Το ότι καταφέραμε με συντονισμένες πιέσεις όλων μας να αυξήσουμε την επιδότηση 
των στεγαστικών δανείων, που είναι ένα σεβαστό ποσό, άνω των €25 εκατομ. τον χρόνο, έτσι ώστε ο πρόσφυγας 
να επιβαρύνεται μόνο 1% τόκο, επαναλαμβάνω, σε δύσκολες οικονομικές συνθήκες για το στεγαστικό του δάνειο 
επίσης είναι σημαντικό.  Είπε η κ. Κουκουμά -και συμφωνώ μαζί της- «πού είναι η ίση κατανομή βαρών όλα 
τούτα τα χρόνια»;  Έντζιε φαντάζομαι να εννοεί τα τελευταία οκτώ χρόνια.  Προφανώς εννοεί πού είναι η ισότιμη 
κατανομή βαρών τα τελευταία σαράντα έξι χρόνια.  Και πολλά πράγματα τα οποία έχουν γίνει -και θέλω να 
θυμίσω- για παράδειγμα έστω εκείνους τους τίτλους ιδιοκτησίας, που πράγματι έχει δίκαιο ο κ. Μυλωνάς, κάποιοι 
δεν έχουν πάρει ακόμα, γιατί τζιαι η δική μας η κυβέρνηση εν έμαθε το κόλπο να διά τίτλους ιδιοκτησίας πριν 
’πού τις εκλογές.  Πρέπει να πάρουν!   Πρέπει να πάρουν.  Και τους τίτλους ιδιοκτησίας κάποιοι τους 
καταψήφισαν, κάποιοι τους σταμάτησαν!  

 Τους εκ μητρογονίας πρόσφυγες…  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Μη διαμαρτύρεστε, αγαπητοί συνάδελφοι.  Μην… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να πάρετε τον λόγο να πείτε! 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Οι εκ μητρογονίας πρόσφυγες δεν έγιναν πρόσφυγες το ’74, το ’80, το ’90, το 2000· έγιναν το 2014.  
Εξισώθηκαν επιτέλους.  Εκείνη η διαχρονική αδικία που δεν ξέρω γιατί υπήρχε και πώς υπήρχε.  Ακόμα και η 
ίδρυση του φορέα έγινε επί του αείμνηστου Γλαύκου Κληρίδη, για να κάνει αυτά που κάνει, τα οποία συμφωνούμε 
ότι είναι πενιχρά σε σχέση με τις ανάγκες που υπάρχουν. 

 Άρα, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω εν κατακλείδι να πω ότι δεν προσφέρεται για κανέναν μας να κάνουμε 
αντιπολίτευση ή να ρίχνει ο ένας βολές εναντίον του άλλου επί ευκαιρίας κάποιου προϋπολογισμού γενικότερα 
για την προσφυγική πολιτική.  Και βεβαίως είναι σωστή η πρόταση του  κ. Τορναρίτη και βεβαίως πρέπει να 
προχωρήσει η όποια στήριξη ανάλογα με την περιουσία ως απώλεια χρήσης, γιατί μια άλλη παραδοχή που 
πρέπει να κάνουμε όλοι είναι ότι τα όσα κάναμε λίγα ο ένας λίγα ο άλλος τα τελευταία χρόνια, τα τελευταία 
σαράντα έξι χρόνια, όλα τα χρόνια για τους πρόσφυγες ουδεμία σχέση είχαν και με τι περιουσία είχε ο καθένας 
εις τα κατεχόμενα.  Καμία σχέση!  Μόνο στον φορέα αναγνωρίζεται, αν έχεις περιουσία, και εκείνη, απλώς για να 
πάρεις δάνειο, τίποτε άλλο.  Εν πάση περιπτώσει, λέω ότι δεν προσφέρεται, πρέπει όλοι να μιλάμε πολύ ταπεινά 
γι’ αυτό το θέμα, γιατί είναι τα τελευταία σαράντα έξι χρόνια που υπάρχει και ήταν μια αδυναμία και υπάρχει τζιαι 
πρέπει να την καταπολεμήσουμε και, όταν το επιτρέψουν οι συνθήκες, πρώτα εμείς θα γίνουμε διεκδικητικοί σε 
αυτά τα θέματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Το θέμα που συζητούμε τωρά λέγεται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών του 2021, Νόμος του 2020».  Εάν πρόκειται να διώ τον λόγο τζιαι να ξεφεύγετε του θέματος 
και να αρχίσουν οι διαπληκτισμοί ένθεν και ένθεν, αυτό δε θα το επιτρέψω.  Τελεία και παύλα!  Διότι είπες, εννά 
σου απαντήσουν, είπαν, εννά απαντήσετε.  Έντζιε ’ννά κάμνουμε τούντη δουλειά δαμαί!   

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 
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 Εντάξει, διάλογο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ πάρα πολύ!  

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Διάλογο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τον διάλογο να τον κάμεις στην επιτροπή, αγαπητέ Κυριάκο, όχι εδώ.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι!  Με συγχωρείτε πάρα πολύ!  Εδώ έχω συγκεκριμένο θέμα μπροστά μου.  Να κάμετε διάλογο για το 
συγκεκριμένο θέμα, για τον περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, και 
βεβαίως να γίνει διάλογος!  

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ο κ. Κουλίας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, έν’ ο κ. Χατζηγιάννης πρώτα, αλλά… 

Κυριάκο, με συγχωρείς, επειδή εμίλησεν ο Ονούφριος, να δώκω τον λόγο στον Ζαχαρία τζιαι μετά εσύ. 

 Έλα, Ζαχαρία. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δαμαί συνεδριάζει η Βουλή.  Άμα συζητείται κανένα προσφυγικό ζήτημα, τουλάχιστον να 
τους αφήνετε να πουν τις απόψεις τους.  Δε βλάπτει, ωφελεί.  Και ακουστήκαν ορισμένες απόψεις ενδιαφέρουσες.  
Τέλεια πρώτα, ο κ. Κουλλά, που έν’ τζιαι συντοπίτης μου -συνήθως στην Καρπασία κρατούμεν τον λόον μας τζιαι 
τηρούμεν τον τζιαι τα μαθηματικά εκάμασίν τα καλά- ο κ. Κουλλά είπε: «Μα, οκτώ χρόνια κυβερνούμε».  Φαίνεται 
διέγραψέν τα τζιείνα του μακαρίτη του Κληρίδη που ήταν δέκα ολοστρόγγυλα!  Και, επειδή πράγματι εγγενήθην, 
εδημιουργήθη μεγάλη και ύψιστη αδικία με το θέμα της τιτλοποίησης, θυμούμαι εις τα προεόρτια των εκλογών 
πρώτος και καλύτερος ήταν ο συνάδελφος ο Χριστοφόρου που ήθελε να βγάλει κοτσιάνια και κάτω από την 
προεκλογική εκστρατεία, για να προλάβουμε να σωρέψουμε τις ψήφους, χωρίς να μετρήσουμε καλά τις 
συνέπειες της τιτλοποιήσεως.  Αρχίσαμε να μοιράζουμε τα κοτσιάνια μες στην προεκλογική περίοδο τζιαι 
εβάλλαμέν τα κάτω από τις πόρτες, για να κερδίσουν ψήφους. 

 Αυτό το πρόχειρο σύστημα που εδημιουργήθη τότε είχε ως αποτέλεσμα να δημιουργήσει πλείστες όσες 
αδικίες, δηλαδή κάποιοι που επεθάναν προηγουμένως εσβήνναμέν τους, κάποιοι άλλοι οι οποίοι είχαν 
περιουσίες τις οποίες έκτισεν το κράτος πάνω σε τουρκοκυπριακή γη, χωρίς να λάβει μέριμνα και προσοχή ότι 
έπρεπε να γίνει τιτλοποίηση, αρχίσαμε να τιτλοποιούμε, για να αρπάξουμε τις ψήφους και δημιουργήσαμε όι μια 
ταχύτητα, πολλών ταχυτήτων.  Τωρά, ξέρετε, έσιει κάτι αυτόματα αυτοκίνητα που έχουν δεκαπέντε, είκοσι πέντε 
ταχύτητες, ξέρω γω.  Έτσι έν’ το σχέδιο που εκάμαν οι κύριοι και την ευθύνη, κύριε Κουλλά, αγαπητέ μου 
συνάδελφε εξ Αγίας Τριάδος Γιαλούσης, τη φέρει ακεραία το κόμμα σου, διότι έν’ το κόμμα σου που άνοιξε 
τούντην φάλια επί του μακαρίτη του Κληρίδη και εν ονόματι των εκλογών, για να κερδίσουμε τις ψήφους.  Αυτό 
ήταν το κρατούμενο. 

 Το άλλο το κρατούμενο, κύριε Πρόεδρε, για το οποίο γίνεται συζήτηση, είναι με την περιβόητη επιτροπή 
των κατεχομένων, που εδεχτήκαμεν ως κράτος να πααίννει ο πρόσφυγας εις τον κατακτητή του να κάμει αίτηση 
να πκιάει την περιουσία του!  Είναι ποτέ δυνατόν αυτό που εδεχτήκαμεν ως πολιτεία και το ανεχτήκαμεν;  Και εν 
πολλοίς αυτό είναι πολιτική των δύο μεγάλων κομμάτων, παρά τις διαμαρτυρίες μας εμάς των μικροτέρων, αλλά 
δυστυχώς οι κεντρώες δυνάμεις δεν εισακούσθησαν επί τούτου. 

 Όμως, όσον αφορά τον φορέα, διότι έν’ ομόφωνο -έννεν τζιαι τα πολλά λεφτά που μπαίνουν δηλαδή- και 
η πρόταση που εισηγείται ο συνάδελφος ο Κωστής Ευσταθίου έν’ σωστή, αλλά είναι μία μικρή ανάσα επί τούτου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Και του Κυριάκου, εντάξει.  Έντζιε, εννά απονείμουμε βραβεία ποιος την έβαλε;  Καλήν ευλογία! 

 Άρα λοιπόν, τούτων λεχθέντων, άμα αποτεινόμαστε στο ένα τρίτο του κυπριακού λαού, που κατά 
διακόσιες χιλιάδες είμαστε εκτοπισθέντες, οι οποίοι εν πολλοίς διεγράφησαν σήμερα, άμα πει κανένας για 
πρόσφυγες, χαμογελούν οι πολλοί δηλαδή.  ΄Εντζιε καταλαβαίνουν ότι σε τούντον τόπο η Τουρκία μανικώνεται 
να μας κάμει ξανά πρόσφυγες εμάς τους πρόσφυγες και θα κάμει και τους υπόλοιπους με τον νουν που 
κουλιαντιρίζουμεν! 
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 Ευχαριστώ πολύ, Πρόεδρε, τζιαι καλή χρονιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

  Εγώ θα ήθελα πραγματικά να καλωσορίσω το ΑΚΕΛ στην πολιτική ζωή του τόπου, γιατί φαίνεται ότι ποτέ 
δεν ήταν παρών ή τουλάχιστον αισθάνεται ότι μπορεί να μιλά σε ακροατήριο που δεν παρατηρεί ούτε τον ρόλο 
του ούτε και τις συγκεκριμένες πολιτικές.  Να τους θυμίσω την πολιτική για τους εκ μητρογονίας;  Την πεισματική 
εκείνη αφαίρεση ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των διακρίσεων;  Μα, για τ’ όνομα του Θεού!  Είναι ένα να κάνουμε 
κριτική, είναι άλλο ωστόσο να κάνουμε ισοπεδωτική κριτική που να φθάνει τα όρια του λαϊκισμού, γι’ αυτό τον 
λόγο καλό είναι πάντοτε να είμαστε σωστοί και δίκαιοι, για να είμαστε και ουσιαστικοί, αλλά και δίκαιοι με τον 
προσφυγικό κόσμο. 

 Δε θα μπορέσω πραγματικά να πιστέψω ή να δεχτώ ότι ο προσφυγικός κόσμος προσφεύγει στην 
επιτροπή των κατεχομένων για χρηματικούς λόγους.  Όχι, δεν είναι αυτός ο λόγος που ο προσφυγικός κόσμος 
ή κάποιοι από τους πρόσφυγες πηγαίνουν στην επιτροπή της Τουρκίας στα κατεχόμενα.  Είναι αντιθέτως οι 
δυσκολίες οι οικονομικές που έχουν συσσωρευθεί και έχουν επιδεινώσει τις οικονομικές αντοχές του 
προσφυγικού κόσμου.  Πραγματικά θεωρώ ότι το ΑΚΕΛ έχει τις μεγαλύτερες μετοχές στην οικονομική μιζέρια 
αυτού του τόπου, με όλο τον σεβασμό, και στην επιδείνωση στον προσφυγικό κόσμο και στις αντοχές του.  Άρα 
λοιπόν, είναι πολύ άδικο να ερχόμαστε να λέμε για τον προσφυγικό κόσμο ότι ο λόγος που πηγαίνει στην 
επιτροπή είναι τα χρήματα.  Σε καμία περίπτωση δεν μπορούμε να το δεχτούμε. 

 Ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν πολιτική και αυτής της 
παράταξης, ακριβώς γιατί είχε συνάρτηση με την ποσότητα της απώλειας στα κατεχόμενα, όχι με τη βεβαίωση 
ότι προερχόταν κάποιος ή είχε την προσφυγική ταυτότητα.  Αυτό έν’ η μεγάλη μας διαφορά και ουδέποτε εμείς 
έχουμε ταυτίσει την προσφυγική πολιτική με κοινωνική πολιτική.  Πάντοτε αναζητούμε τρόπους πώς θα δικαιωθεί 
ο προσφυγικός κόσμος με τα όσα έχουν απολέσει και αυτός ο μηχανισμός, αυτός ο θεσμός του Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών νομίζω είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε μερικές εβδομάδες θα έχουμε ενώπιόν μας την πρόταση νόμου μαζί με τον συνάδελφο τον Κωστή 
Ευσταθίου η οποία είναι μια πρόταση που στο τέλος της ημέρας θα συνδράμει ακριβώς στο αίσθημα που 
χρειάζεται να δώσουμε ως απάντηση στον προσφυγικό κόσμο, ότι δεν τον έχουμε ξεχάσει, ότι σεβόμαστε την 
περιουσία του.  Και η υπεραξία η οποία έχει δημιουργηθεί στις ελεύθερες περιοχές…  Να γυρίσουμε ή να 
ανακυκλώσουμε προς το αίσθημα που χρειάζεται να ακούσει και να μετρηθεί ότι σεβόμαστε…  Υπάρχει αυτή η 
περιουσία ακόμα. 

 Γι’ αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι καλό στις δύσκολες τούτες οικονομικές συγκυρίες να είμαστε πιο 
δίκαιοι ως προς την κριτική μας.  Οι αντοχές του προσφυγικού κόσμου έχουν εξαντληθεί, υπάρχουν προβλήματα, 
ο αγώνας όμως είναι διαχρονικός.  Και αυτή η πρόταση νόμου, αλλά και οι προτάσεις για ανταλλαγή ή 
παραχώρηση χαλίτικης γης που ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος κατά καιρούς και συνεχώς επιμένει ότι θα 
πρέπει και  να έρθει ενώπιον της ολομέλειας θεωρώ ότι είναι μια απάντηση σε αυτό που χρειάζεται στην ανάγκη 
του προσφυγικού κόσμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ετέλειωσες, κύριε Χατζηγιάννη; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ:  

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τέσσερα λεπτά και δεκαπέντε δευτερόλεπτα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όποιος θα μιλά πάνω από δύο λεπτά να έρκεται δαπάνω.  Έτσι λέει ο κανονισμός.   



 
 

1178 
 

 Ο κ. Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σωστά έχετε επισημάνει ότι πάει να γίνει παράδοση στη Βουλή να μιλούμε για ένα θέμα 
και διάφοροι να παίρνουν τον λόγο, να κατεβάζουν ολόκληρα λογύδρια, για να συνδέουν διάφορα ζητήματα.  
Αντιλαμβάνομαι ότι εν μέρει τούτο έσιει να κάνει τζιαι με το γεγονός ότι πλησιάζουμε στις εκλογές.  Κάποιοι 
νιώθουν ανασφάλειες, πρέπει να μιλούν πολλήν ώρα, να τους βλέπουν τζιαι ’πού την τηλεόραση, για να μπορούν 
να κεφαλαιοποιούν, νομίζουν, τζιαι σταυρούς προτίμησης! 

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι ειδικά σε τέθκοια ζητήματα, που έχουν να κάνουν με τον λαό μας, τον 
τόπο μας, την τραγωδία που επεράσαμεν το ’74, εμείς πάντοτε προσπαθούμε να είμαστε όσο το δυνατόν με 
λιγότερα λόγια, γιατί οι τραγωδίες και τα εγκλήματα που γίνηκαν σε βάρος του τόπου έντζιε ξεπλένονται με ατάκες 
τζιαι πολλά λόγια. 

 Τζιαι, αγαπητέ μου κύριε Χατζηγιάννη, όταν απευθύνεσαι στο ΑΚΕΛ ειδικά για το προσφυγικό, να είσαστε 
πιο προσεκτικός, διότι, αν έσιει μια παράταξη που πολιτικοποίησε το πραξικόπημα, είσασταν εσείς.  Και, αν δεν 
εγίνετουν το πραξικόπημα, δε θα είχαμε πρόσφυγες να μιλούμε σήμερα για το προσφυγικό, γι’ αυτό να είμαστε  
προσεκτικοί, κύριε Χατζηγιάννη!  Γιατί έσιει τζιαι μια παράταξη που είναι πολύ ευαίσθητη και είμαι σίγουρος ότι 
δεν είναι μόνο από την παράταξη της αριστεράς που βρέθηκαν και στον Πενταδάκτυλο να αγωνιστούν, για να 
αντικόψουν τον εισβολέα και πολλούς άλλους που έφεραν κάποιοι στην Κύπρο.  Λοιπόν, να είμαστε προσεκτικοί. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω:  Προσεκτικοί πρέπει να είμαστε και όταν αναφερόμαστε στον λαϊκισμό σε 
ό,τι αφορά το προσφυγικό.  Αν είσιεν μια κυβέρνηση η οποία έβαλε τους δημοσίους υπαλλήλους το Σάββατο τα 
μεσάνυκτα πριν τις εκλογές της Κυριακής, για να διούν τίτλους, είσασταν εσείς!  Όταν η κυβέρνησή σας δεν είσιεν 
διασφαλίσει, όταν έφερε τους τίτλους, ότι θα υπήρχε δυνατότητα να δοθούν σε όλους τους πρόσφυγες, με 
αποτέλεσμα, όταν ετέλειωσαν οι εκλογές τζιαι έσβησαν τα φώτα, αρχίσαν τα διάφορα νομικά, οικονομικά, 
πρακτικά και άλλα προβλήματα να χωρίζουν τους πρόσφυγες σε πολλές κατηγορίες, διότι κάποιοι εν μπορούσαν 
να πάρουν εξ αντικειμένου τίτλους.  Δε σας ενδιέφερε όμως αυτό.  Αυτό που σας ενδιέφερε ήταν να πάρετε 
ψήφους.  Άρα, όταν μιλάτε για λαϊκισμό, να είσαστε πολύ προσεκτικοί. 

 Το τρίτο που θέλω να πω:  Δεν πρόκειται ποτέ να σταματήσουμε να κάμνουμε κριτική σε όποια κυβέρνηση 
και σε όποια πολιτική δε φροντίζει να αναβαθμίζει και να ενισχύει την προσπάθεια στο πλαίσιο των δυνατοτήτων 
του κράτους να φροντίζει και για τον προσφυγικό κόσμο, ο οποίος έπαθε τζιαι ακόμα παθαίνει από μια ανώμαλη  
κατάσταση που υπάρχει στην Κύπρο εξαιτίας της εισβολής τζιαι της κατοχής. 

 Επομένως, κύριε Χατζηγιάννη και κύριοι της κυβέρνησης που οκτώ χρόνια είσαστε στην κυβέρνηση, 
εκάμετε τζιαι άλλα δέκα χρόνια, να μεν τα ξεχνάτε, τοις φρονίμοις ολίγα τζιαι να μείνουμε να δούμε είντα μ’ που 
’ννά κάμουμε με τον φορέα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, νομίζω όμως να σταματήσουμε εδώ.  Όχι;  Ωραία.  Λοιπόν, σηκώστε τα χέρια ποιοι θέλετε να 
μιλήσετε τζιαι να μιλάτε ως τα μεσάνυχτα!  Αρχίζουμε.  Ο κ. Σιζόπουλος, εσύ δευτερολογία, Σκεύη, ο κ. 
Γιωργάλλας, ο κ. Τορναρίτης, ο κ. Σοφοκλέους.  Γράφετε, σας παρακαλώ.  Άλλος;  Άλλος που θέλει να μιλήσει;  
Ο κ. Λουκαΐδης.  Άλλος;  Και τελευταία η κ. Κουκουμά, γιατί εννά δευτερολογήσει, και ο κ. Προκοπίου, ο  κ. 
Πιττοκοπίτης… 

ΓΙΩΡΓΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έν έσιει διαδικασία, Γιώργο! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχετε το απόλυτο δικαίωμα να αποφασίσετε.  Εφόσον εμίλησαν όλα τα κόμματα, δεν υπάρχει λόγος να 
ξανακούσουμε τις φωνές μας για ένα θέμα για το οποίο έχει εξαντληθεί η συζήτησή του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα τούτο που λέεις, έν’ τούτο που είπα ’πού την αρχή, Γιώργο.   

ΓΕΩΡΓΙΟΣ Τ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ναι, εσείς είσαστε Πρόεδρος νομίζω… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ναι.  Κοίταξε, εγώ είμαι Πρόεδρος, αλλά, άμα βλέπω ’πού κάτω τόσα χέρια σηκωμένα, έντζιε μπορώ να 
τα αγνοήσω!  

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε κάθε δικαίωμα να θεωρήσετε τη συζήτηση λήξασα και το ΑΚΕΛ δεν πρόκειται να 
αντιδράσει αρνητικά σε μια τέτοια απόφασή σας.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έχει ήδη εξαντληθεί η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, Μαρίνο.  Ο κ. Σιζόπουλος.   

 Ένα λεπτό, Γιώργο μου. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ένα δευτερόλεπτο να πω κάτι.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τελειώσει ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα διαφωνήσω για τον εξής λόγο:  Εμείς θελήσαμε να κρατήσουμε μια διαδικασία.  
Ε, δεν μπορούμε να είμαστε παθητικοί θεατές μιας αντιπαράθεσης μεταξύ των δύο κομμάτων, έτσι;  Οφείλουμε 
να απαντήσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Προκοπίου. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Γι’ αυτό ζητήσαμε να απαντήσουμε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Εγώ μόνο να πω ότι συζητούμε για ένα θέμα που θα είναι καθολικής έγκρισης τζιαι βάλλω το ερώτημα:  
Εάν δεν πηγαίναμε για εκλογές, ήταν να μιλούμε για τόσες ώρες; 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας κάτι θέλει να πει.   

 Μιχάλη, όχι επί του θέματος, για να το τελειώσω. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Εντάξει, νομίζω τα κόμματα που δε μίλησαν μπορούν να τοποθετηθούν και να σταματήσει και να λήξει 
εκεί το θέμα.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Αν θέλουμε να είμαστε τουλάχιστον παραγωγικοί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Τι είναι, Μαρίνο; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Θέλω να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλεις να μιλήσεις. 

 Γράψατε τα ονόματα που σας είπα προηγουμένως;   

 Έσιει άλλους που θέλουν να μιλήσουν, εκτός από αυτά που γράψατε;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ελπίζω να τους σημείωσα όλους, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

 Κυρία Δημητρίου, άρχισε να εκφωνείς τα ονόματα ένα ένα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχω πει, κύριε Πρόεδρε, ότι εμείς προσπαθούμε όσο το δυνατό να κρατήσουμε τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και εγώ προσπάθησα, Μαρίνο, εν τα κατάφερα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Βεβαίως, κατανοητό.  Αλλά απ’ εκεί και πέρα δεν μπορούμε να είμαστε παθητικοί θεατές μίας 
αντιπαράθεσης αχρείαστης και μίας πλειοδοσίας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και για ομόφωνο θέμα! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και για ομόφωνο θέμα!  Και δεν είναι η πρώτη φορά που συμβαίνει αυτό το πράγμα!  Κάποτε πρέπει να 
σταματήσει!  Δεν μπορεί να συνεχίζεται αυτή η κατάσταση!  Και αφού είμαστε τόσο υπέρ των προσφύγων, να 
απαντήσουν τα δύο κόμματα.  Η συγκεκριμένη πρόταση που καταθέτει ο κ. Ευσταθίου κατατέθηκε για πρώτη 
φορά σε αυτό το σώμα το 1978 από τον Δώρο τον Θεοδώρου.  Πότε την εψηφίσατε;  Πότε την υποστηρίξετε;  Σε 
καμία περίπτωση!  Τώρα ξαφνικά, ας πούμε, κοπτόμαστε για το ποιος εβοήθησε τους πρόσφυγες!   

 Και αφού θέλετε να βοηθήσετε τους πρόσφυγες, τις περιουσίες τους, γιατί αποδέχεστε το πλαίσιο του 
γενικού γραμματέα των έξι σημείων;  Τι λέει το πλαίσιο του γενικού γραμματέα;  Τον πρώτο λόγο στις περιουσίες 
θα τον έχουν οι σημερινοί χρήστες!  Ποιοι είναι οι σημερινοί χρήστες;  Οι παράνομοι έποικοι, που καταχρώνται 
παράνομα τις ελληνοκυπριακές περιουσίες!  Άρα λοιπόν, σταματάτε να δημαγωγείτε!  Δέστε τα πράγματα όπως 
είναι, κάτσετε να συνεργαστούμε, κάτσετε να τα βάλουμε κάτω, να δούμε πώς προστατεύουμε αυτό τον λαό, τα 
συμφέροντά του και κυρίως την Κυπριακή Δημοκρατία!  Έχουμε άλλους χρόνους να κάμουμε την αντιπαράθεσή 
μας και όχι αυτά τα ζητήματα.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Αννίτα, άλλος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πιστέψετέ το, δεν είχα καμία απολύτως πρόθεση ούτε να μιλήσω και ειδικότερα να μιλήσω 
εκτός του θέματος, αλλά άκουγα τον κ. Στεφάνου, ο οποίος επήρε τον λόγο και ωσάν καθηγητής προσπάθησε 
εδώ πέρα να νουθετήσει τους υπόλοιπους των συναδέλφων, τζιαι ειδικότερα τους συναδέλφους του κόμματός 
μου, ότι βρίσκονται εκτός θέματος και διάφορα άλλα επιχειρήματα, τα οποία ήταν παντελώς εκτός θέματος.   
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 Άρα, το πρώτο που θέλω να πω είναι το «δάσκαλε που δίδασκες τζιαι νόμο δεν εκράτεις»!  Περί αυτού 
πρόκειται για το ΑΚΕΛ τζιαι δεν είναι μόνο σε τούτο το σημείο.  Δυστυχώς, σε όποιο θέμα συζητούμε, είτε σε 
τούτο τον χώρο είτε εκτός, το ΑΚΕΛ συμπεριφέρεται με ακριβώς τον ίδιο τρόπο.   

 Τώρα όσον αφορά τον κ. Σιζόπουλο, να τον υπενθυμίσω ότι η πρόταση κατατίθεται από τον κ. Ευσταθίου, 
ναι, αλλά και από τον κ. Χατζηγιάννη εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού.  Και την ίδια ώρα να πω και να 
κλείσω, διότι θέλω να σεβαστώ τον χρόνο όλων σας, τζιαι να συμφωνήσω με τούτο που είπε ο Παύλος. Είναι 
πολύ ευαίσθητο το θέμα, ναι, των προσφύγων, οφείλουμε πάρα πολλά στους πρόσφυγες, ναι, αδικήσαμε πάρα 
πολλά τους πρόσφυγες, ναι, και, προσέξτε, χρησιμοποιώ, αγαπητοί συνάδελφοι της αριστεράς, τον πληθυντικό, 
γιατί αναγνωρίζω ευθύνες, ναι, και στις δικές μας κυβερνήσεις, πράγμα το οποίο εσείς δεν κάμνετε για κανένα 
απολύτως θέμα.  Για όλα τα θέματα φταίν’ όλοι οι άλλοι, εκτός από το ΑΚΕΛ!  Για εμάς δεν είναι έτσι όμως τα 
πράγματα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας, κύριε Πρόεδρε.  

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Για πολλοστή φορά, κύριε Πρόεδρε, ακούσαμε πάλι για την τραγωδία, για τις ευθύνες.  Ναι, το 1974 ήταν 
μια μεγάλη τραγωδία για τον λαό και τον τόπο.  Η μεγαλύτερη όμως τραγωδία είναι αυτή η εικόνα, η σημερινή, η 
χτεσινή, των προηγούμενων ετών που για σαράντα έξι χρόνια ο ένας προσπαθεί να επιρρίψει ευθύνες στον 
άλλο.  Και η τραγική ειρωνεία είναι ότι όλα αυτά προσπαθούν να γίνουν με μία διάθεση να πείσουμε -να βάλω 
και εγώ τον εαυτό μου μέσα- ότι ενδιαφερόμαστε από τους πρόσφυγες.  Δε μας ακούει κανένας, κύριοι 
συνάδελφοι, κανένας!  Ήταν αρκετές τέσσερις δεκαετίες να τα λαλούμε τζιαι να τα ακούμε, όπως τα έλεγαν και 
τα άκουγαν παλαιότερα άλλοι συνάδελφοί μας, όλα αυτά τα όμορφα και τα ωραία, τα οποία είναι κούφια λόγια.  
Και οι πρόσφυγες φεύγουν σιγά σιγά, αλλάζουν γενιές και ενδεχομένως να είναι και το μοιραίο της κατοχής αυτό 
το πράγμα και κανένας τίτλος δεν μπορεί να αποτελέσει υποκατάστατο της περιουσίας στα κατεχόμενα. 

 Ο προϋπολογισμός του φορέα, κύριε Πρόεδρε, μακάρι να ήταν μεγαλύτερος.  Απλώς, να σημειώσω εγώ 
ότι αυτό που πρέπει να κάνει η πολιτεία, πέρα από το να υιοθετήσει προσεγγίσεις όπως αυτές του Κωστή του 
Ευσταθίου, για να μπορέσουν οι πόροι του φορέα να πολλαπλασιαστούν, είναι να ενισχυθεί και το προσωπικό 
και οι διαδικασίες αυτού του οργάνου, προκειμένου να υπάρχει μεγαλύτερη ευελιξία στη διαχείριση των όποιων 
αιτημάτων υπάρχουν, για να μην υπάρχουν καθυστερήσεις.   

 Αυτά και σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Γιωργάλλα. 

 Θα δώσουμε τη σειρά σε τζιείνους που δεν εμιλήσαν.   

 Έγραψά σε, Χρίστο, εννά σου πω τζιαι σένα. 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης από το ΔΗΚΟ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα πρέπει να πούμε, φίλε Πρόεδρε, ότι φαίνεται ότι οι φίλοι του Συναγερμού ξεχνούν ότι βρίσκονται στην 
εξουσία τα τελευταία οκτώ χρόνια και προσπαθούν, για να καλύψουν τις αδυναμίες τους και την ολιγωρία τους 
όσον αφορά τη στήριξη των προσφύγων, να ανακαλύψουν ευθύνες παλαιών κυβερνήσεων πριν από δεκαπέντε, 
είκοσι και τριάντα χρόνια.  Οι πολίτες σήμερα απαιτούν την πραγματική στήριξη από τους κυβερνώντες.  Και 
αγαπητοί φίλοι του Συναγερμού, πρέπει να καταλάβετε ότι είστε εξουσία εδώ και οκτώ χρόνια· θα πρέπει να 
αναλάβετε τις ευθύνες σας.  Τώρα όσον αφορά την αγάπη σας για τη στήριξη των προσφύγων, στα λόγια και 
στις διακηρύξεις, ναι, είστε πρώτοι, στην πράξη όμως ουδέν, μηδέν!   

 Και αναφέρομαι, αγαπητέ φίλε Πρόεδρε, στην Υπηρεσία Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, που 
ουσιαστικά με την οικονομική ύφεση είναι η μόνη υπηρεσία η οποία βρίσκεται τα τελευταία χρόνια πρακτικά δίπλα 
από τους πρόσφυγες και οι κυβερνώντες αυτή την υπηρεσία την έχουν αφήσει στο έλεος του Θεού, το 
προσωπικό έχει μειωθεί στο ελάχιστο, βρίσκεται σε απελπιστικά χαμηλά επίπεδα, ο φόρτος εργασίας και οι 
υποχρεώσεις είναι πάρα πολύ μεγάλες και δυστυχώς αυτοί οι άνθρωποι κάτω από πολύ αντίξοες συνθήκες 
προσπαθούν να απαλύνουν τον πόνο των προσφύγων.  Είναι επανειλημμένως στην επιτροπή Προσφύγων που 
έχουμε τονίσει προς την κυβέρνηση ότι έπρεπε πάραυτα να προχωρήσει στη στελέχωση αυτής της υπηρεσίας, 
για να μπορεί να ανταποκρίνεται στις υποχρεώσεις της.  Δυστυχώς, κανένας δε μας ακούει.    

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών βρίσκεται τα τελευταία χρόνια 
καθηλωμένος σε πολύ χαμηλά επίπεδα, οι επιδιορθώσεις τουρκοκυπριακών κατοικιών δεν μπορούν να 
προχωρήσουν, για να στεγάσουν κόσμο, και με τα σημερινά οικονομικά δεδομένα πολλές οικογένειες 
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προσφύγων προσφεύγουν στην Υπηρεσία Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, για να στεγαστούν.  Και μιλούμε για 
υποστατικά, οικίες πέραν των εβδομήντα, ογδόντα χρονών.  Χρόνο με τον χρόνο τα κόστη αυτών των 
υποστατικών, για να επιδιορθωθούν, πολλαπλασιάζονται, αυξάνονται, οι προϋπολογισμοί όμως παραμένουν 
στάσιμοι.  Συνεπώς, να μη μας λένε οι φίλοι του Δημοκρατικού Συναγερμού ότι πονούν και ενδιαφέρονται για 
τους πρόσφυγες, αλλά στην πράξη, επαναλαμβάνω, δεν υπάρχει κανένα πρακτικό αποτέλεσμα.  Αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Προκοπίου, εν θέλεις να μιλήσεις; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ: 

 Μίλησα, ήταν τούτο που ήθελα να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, αν και δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, με τα όσα ακούστηκαν στην αίθουσα θέλουμε να 
καταθέσουμε και τη δική μας άποψη.  Παρακολουθούμε να εξελίσσεται μια κόντρα μεταξύ Συναγερμού και ΑΚΕΛ, 
στην οποία λαμβάνουν μέρος πλέον και τα κόμματα του κέντρου.   

 Ερώτηση πρώτη.  Αυτό τον τόπο τον έχουν κυβερνήσει μέχρι σήμερα τα τέσσερα συγκεκριμένα κόμματα.  
Δεν έπρεπε να καθοριστεί η προσφυγική πολιτική;  Φτάσαμε στο 2021, για να αντιληφθούμε ότι υπάρχουν κενά 
στην προσφυγική πολιτική;  Και αυτό το οποίο σημειώνουμε εμείς είναι το εξής:  Για να αποφασίσει ένα κράτος 
να εφαρμόσει μια προσφυγική πολιτική, πρέπει πρώτα να αναγνωρίζει πως έχει πρόσφυγες.  Εμείς σήμερα 
θεωρούμε ότι το αναγνωρίζουμε ή προσπαθούμε να το περιορίσουμε;  Όταν στις συνομιλίες για το Κυπριακό 
αποδεχόμαστε την παραμονή στην Κύπρο των παράνομων εποίκων, οι οποίοι ζουν στις περιουσίες των 
Ελληνοκυπρίων, δεχόμαστε ότι έχουμε πρόσφυγες;  Εκατόν τριάντα χιλιάδες παράνομους εποίκους έχουμε 
αποδεχτεί μόνο μέχρι σήμερα.   

 Και να σημειώσω ακόμα κάτι.  Ψάχνουμε λεφτά. Πού θα βρούμε τα λεφτά, για να ικανοποιήσουμε τις 
ανάγκες;  Και συμφωνώ ότι είναι πολλές οι ανάγκες και όποιος έχει επισκεφθεί πρόσφατα προσφυγικούς 
συνοικισμούς θα το έχει διαπιστώσει από την κατάσταση στην οποία βρίσκονται και οι οικογένειες, αλλά και τα 
ίδια τα κτίρια, οι ίδιες υποδομές.  Υπάρχουν πέραν των εκατόν εκατομμυρίων, τα οποία θα δαπανηθούν φέτος 
και άλλα τόσα τα οποία δαπανήθηκαν πέρσι, για τους πολιτικούς πρόσφυγες, αυτούς που όλοι συχνά μιλούν και 
όλοι συχνά υπερασπίζονται.  Άρα λοιπόν, αν υπάρχει πολιτική βούληση, μπορεί να εξευρεθούν και τα χρήματα 
και οι τρόποι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χρίστου. 

 Ο κ. Σοφοκλέους. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κανένας μας δεν είχε πρόθεση να μιλήσει, αλλά, όταν τίθενται θέματα, υποχρεώνουν για 
απαντήσεις και ίσως η επισήμανση ότι ένα θέμα ξέφυγε από το θέμα του καθαυτό θα πρέπει να γίνεται την ώρα 
που ξεφεύγει.  Και χαίρομαι που ο κ. Στεφάνου καταδίκασε την κ. Κουκουμά, που έθεσε ως πρώτη ομιλήτρια ένα 
σωρό ζητήματα εκτός θέματος, και καταδίκασε και τον εαυτό του, διότι πέρα από αυτά τα ζητήματα, τα οποία στη 
συνέχεια επανέλαβε, έφτασε μέχρι και το πραξικόπημα, για να δημιουργήσει ένταση σε αυτό το σώμα.  Και δεν 
καταλαβαίνω ποιον υπονοεί ότι δεν καταδικάζει, εκτός εάν εννοεί ότι εγώ που μιλώ και οι συνάδελφοί μου είμαστε 
πραξικοπηματίες.  Μέχρι εκεί έφτασε αυτή η συζήτηση και δεν έφτασε από τον Δημοκρατικό Συναγερμό.  Έτσι 
για να τελειώνουμε με αυτή την ιστορία, όπως να τελειώνουμε και με τις αντιφάσεις.   

 Μας κατηγορούν για τους τίτλους που δόθηκαν στους πρόσφυγες είτε από την κυβέρνηση Κληρίδη είτε 
από την κυβέρνηση Αναστασιάδη, που δεν τους έδιναν τόσα χρόνια;  Μας κατηγορούν για το μητρώο που έγινε 
των κατεχόμενων περιουσιών, κυρία Κουκουμά,  που το υπονομεύσατε εδώ πριν από λίγο;  Μας κατηγορείτε για 
τους εκ μητρογονίας;  Που σε όλες αυτές τις πρωτοβουλίες ήσασταν εναντίον, στις πλείστες;  Και τέλος δεν 
καταλαβαίνω γιατί κατηγορείτε, συμπεριλαμβάνω όμως ότι όλοι μας αναγνωρίζουμε το μεγάλο προσφυγικό 
πρόβλημα.  Και τότε αυτή η πολιτεία έχει υποχρέωση απέναντι και στους πρόσφυγες και στην περιουσία που 
έχασαν ή δεν μπόρεσαν να αξιοποιήσουν για τόσα χρόνια, ότι και αυτό το κριτήριο πρέπει να περιλαμβάνεται 
στην προσφυγική πολιτική, δηλαδή η ιδιοκτησία που δεν είναι προσβάσιμη στον κάθε πρόσφυγα. 

 Τελευταίο μου σημείο, κύριε Πρόεδρε.  Αναφέρθηκε ο κ. Σιζόπουλος στο 1978.  Όταν αναφέρεται στο 
1978, να μη βλέπει προς τα δεξιά του Προέδρου της Βουλής, διότι το 1978 το Πατριωτικό Μέτωπο φρόντισε διά 
του 1-2-4-6 να αφήσει το 30% του κυπριακού λαού έξω από τη Βουλή. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σοφοκλέους. 

 Ο κ. Λιλλήκας.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε, που ζήτησα εκ των υστέρων τον λόγο, αλλά δεν είχα ειλικρινά καμία 
πρόθεση να εμπλακώ στη συζήτηση.  Επειδή όμως είμαι σίγουρος ότι ακούγοντάς μας οι πρόσφυγες -το 
ενδιαφέρον που όλοι επιδεικνύουμε, τη διάθεση να λύσουμε τα προβλήματά τους- θα αισθάνονται μια αγαλλίαση 
ότι επιτέλους τροχοδρομούνται οι λύσεις που θα άρουν, έστω σε ένα βαθμό, την αδικία την οποία βιώνουν από 
το 1974 και εντεύθεν, εγώ θα κάνω μια τοποθέτηση απογοητευτική για τους πρόσφυγες, αλλά και ειλικρινή 
ταυτόχρονα απέναντι στους πρόσφυγες και στην κοινωνία.  Νομίζω, με τις λύσεις του Κυπριακού που 
διαπραγματευόμαστε, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το δικαίωμα επιστροφής και το δικαίωμα ιδιοκτησίας και 
γενικά τη διαχείριση του περιουσιακού, θα πρέπει αυτό το κράτος να ξεκινήσει να σχεδιάζει πώς θα συνεχίσει να 
στηρίζει τους πρόσφυγες που θα παραμείνουν στις ελεύθερες περιοχές χωρίς περιουσία και μετά τη λύση του 
Κυπριακού.  Αυτή είναι η αλήθεια δυστυχώς, η τραγική αλήθεια.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λιλλήκα. 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κ. Πρόεδρε.  Αν έχει καμία αξία, να πω και εγώ ότι δεν είχα πρόθεση να μιλήσω.  Πρέπει να 
ξανακουβεντιάσουμε τη διαδικασία και νομίζω ότι, ακόμη και αν κάποιος επεκταθεί πέραν του αυτού καθ’ εαυτού 
υπό συζήτηση θέματος, άμα έχει τρία λεπτά και μιλά ένας από κάθε κόμμα, δεν είναι δυνατό να βγαίνουμε και να 
συζητούμε εφ’ όλης της ύλης πλέον τα ζητήματα, από το Κυπριακό μέχρι συνολικά την προσφυγική πολιτική.  Εν 
πάση περιπτώσει να τα κουβεντιάσουμε εκ νέου. 

 Όμως άνοιξε η συζήτηση και εγώ θέλω να σχολιάσω κάποια πράγματα, για να μην μείνουν ασχολίαστα.  
Η αντίδραση του συντρόφου μου του Στέφανου έγινε μετά που ο κ. Χατζηγιάννης μας είπε στο περίπου, με άλλα 
λόγια, ότι δε δικαιούμαστε να μιλούμε για τους πρόσφυγες και νομίζω η αντίδραση είναι φυσιολογική.  Με άλλα 
λόγια, ναι, ξαναδέστε τι έχει πει.  «Ποιοι είσαστε εσείς να μιλάτε;  Με ποιο δικαίωμα περίπου μιλάτε εσείς;»  Γι’ 
αυτό ήταν η αντίδραση λοιπόν και η αντίδραση ήταν «μα καλά, τζιείνοι που εκάμαν τους πρόσφυγες, τζιείνοι που 
εδώκαν πολιτική στέγη σε τζιείνους που εκάμαν τους πρόσφυγες, που έδωσαν δικαίωμα στην Τουρκία να τους 
κάμει πρόσφυγες, μας λένε εμάς να μην μιλούμε για τους πρόσφυγες;  Εδώ φτάσαμε επιτέλους;»  Αυτή ήταν η 
αντίδραση. 

 Είναι σωστά που τα λαλώ, Ζαχαρία;  

 Λοιπόν, έχουμε κάθε δικαίωμα να μιλούμε για τους πρόσφυγες.  Ο καθένας δικαιούται βέβαια να μιλά. 

 Δεύτερον, εύκολη λύση.  Παραπέμπουμε στο παρελθόν, τη δεκαετία του 1980, του 1990, του 2000.  Εγώ 
ξέρω ότι σε όλες τις δημοκρατίες αυτός που κρίνεται είναι εκείνος που κυβερνά.  Εγώ λέω ότι μπορεί κάποιος να 
ισχυρίζεται κάτι και να έχει και 100% δίκαιο για το είντα μ’ που έγινε επί Σπύρου Κυπριανού, επί Τάσσου 
Παπαδόπουλου, επί Χριστόφια για την προσφυγική πολιτική.  Εκριθήκαν τζιείνες οι κυβερνήσεις, είναι παρελθόν.  
Ποιος κρίνεται σήμερα;  Αλλά, ας κάμουμε και τη σύγκριση με την προηγούμενη κυβέρνηση.  Κανένα απολύτως 
τομέα δεν καταφέρατε να κουρέψετε όσο κουρέψατε την προσφυγική πολιτική και ούτε καταφέρατε να την 
επαναφέρετε στο ίδιο επίπεδο τουλάχιστον.  Από τα επιδόματα;  Την επιδιόρθωση, την ανακατασκευή των 
συνοικισμών, την παραχώρηση οικοπέδων;  Θέλετε να συνεχίσουμε να τα πούμε όλα δηλαδή;  Μετά ’πού οκτώ 
χρόνια που κυβερνάτε, να τα βάλουμε κάτω ένα ένα.  Αν θέλετε να κάνουμε και συγκριτική πολιτική, πόσα 
μπορέσατε να βελτιώσετε;  Είναι ακόμα πολύ χειρότερα τα πράγματα σε όλους τους τομείς όσον αφορά την 
προσφυγική πολιτική που τζιείνα που παραλάβατε πριν οκτώ χρόνια.  Επίσης, τούτου λεχθέντος, κάποιοι, που 
δεν ανήκουν στο χώρο σας, επιχειρούν να σας δώσουν σωσίβιο, βέβαια, παίζοντας αυτό το παιχνίδι, του 
συμψηφισμού.  Αντί να συζητούν για την παρούσα διακυβέρνηση, εκάμαν το έτσι συνεχόμενο, από ό,τι 
καταλαβαίνω πλέον, να πετάσσουν ένα σωσίβιο για να σας σώσουν, ξεκινώντας να συζητούν είντα μ’ που 
εγίνηκεν το 1970, το 1980, το 1990.  Δικαίωμά τους να επιχειρούν να σας δώσουν σωσίβιο, αλλά από εκεί και 
πέρα κανένας δεν έχει δικαίωμα να διαστρεβλώνει αλήθειες και πραγματικότητες και πάλι. 

 Απαντώ στον κ. Σιζόπουλο.  Ισχυρίζομαι ότι, αν πήγαινες να πεις του πρόσφυγα δύο, τρία, πέντε χρόνια 
μετά την εισβολή, να μην σας πω και δέκα χρόνια ή και περισσότερα, «εννά σε αποζημιώσω για τις περιουσίες 
σου» τζιαι του έλεγες την ώρα που περίμενε και ήλπιζε ότι εννά πάει πίσω «ξήασε είντα μ’ που έσιεις στο Βαρώσι, 
στην Κερύνεια, στη Μόρφου, στην Καρπασία», θα αντιδρούσε αρνητικά.  Ναι, ο χρόνος που συζητούμε κάποια 
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πράγματα λοιπόν και όταν κάμουμε αναφορές στο Κυπριακό, έχει τεράστια σημασία και έχει σημασία να 
διασυνδέσουμε αυτή τη συζήτηση με το ότι είμαστε σχεδόν 47 χρόνια από την εισβολή και ότι δυστυχώς αυτή 
την ώρα που μιλάμε χάνεται η ελπίδα για τη λύση του Κυπριακού.  Έχει καθοριστικό ρόλο στον τρόπο που 
συζητούμε και στο περιεχόμενο των συζητήσεών μας.  Και αν οριστικά χαθεί η προοπτική λύσης του Κυπριακού;  
Θα το πω και όλοι πρέπει να σκεφτούμε πλέον:  Τι γίνεται με όσους θα έχουν χάσει τις περιουσίες τους;  Και 
όταν θα έχει χαθεί πλήρως η ελπίδα;  Διότι κάποιοι μετρούν την πούγκα τους κοντόφθαλμα, ότι τους βολεύει 
ενδεχομένως η μη λύση του Κυπριακού.  Και υπάρχουν δυστυχώς και τούτοι!  Όχι μόνο στα κατεχόμενα 
δυστυχώς.  Αλλά πρέπει να σκεφτούμε ότι θα πληρώσουν και για εκείνους που έχασαν τις περιουσίες τους 
κάποια στιγμή, αν χαθεί οριστικά η λύση και, ναι, είναι με άλλους όρους που γίνεται η συζήτηση, κατά την άποψή 
μου τουλάχιστον.  

 Επίσης, δεν είναι δυνατόν, κύριε Κουλία, να φορτώνεται τζιαι τούτο του ΑΚΕΛ, την επιτροπή ακίνητης 
περιουσίας στα κατεχόμενα.  Αν έχουν ευθύνη, πέραν της Τουρκίας που είναι η καθ’ ύλην υπεύθυνη, κάποιοι για 
αυτή την εξέλιξη, η αλήθεια είναι απλή:  Εκείνοι που θεωρούσαν ότι με ενωτικά μέσα θα λύσουν το Κυπριακό και 
οδήγησαν τον κόσμο σε μαζικές προσφυγές έφεραν και αυτά τα αποτελέσματα δυστυχώς.  Και εμείς 
προειδοποιούσαμε ως ΑΚΕΛ για αυτό τον κίνδυνο, για αυτό τον τεράστιο κίνδυνο.  Και η ίδια λογική είναι που 
έφερε την «υπόθεση Δημόπουλος», πατέντα δικαστηρίου, επικαλούμαστε το διεθνές δίκαιο, είναι διεθνές δίκαιο 
πλέον, και η επιτροπή ακίνητης περιουσίας, νόμιμο ένδικο μέσο της Τουρκίας, όπως και η αναγνώριση του 
δικαιώματος του πρώτου λόγου, αν θέλετε, στον χρήστη και όχι στον ιδιοκτήτη με βούλα του Ευρωπαϊκού 
Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων δυστυχώς!  Και έχουμε μια σκληρή πολιτική μάχη να δώσουμε, ναι, 
τούτη την ώρα.  

 Οπόταν, καταλήγω με το εξής… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, μιλάτε έξι λεπτά.  Σας παρακαλώ πολύ, τελειώνετε ή άλλη φορά, άμαν έν’ παραπάνω 
’πού δύο λεπτά, να έρχεστε εδώ πάνω στο βήμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ακόμα δέκα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε, με την ανοχή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εφτά λεπτά. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Δέκα δευτερόλεπτα. 

 Η καλύτερη προσφορά που θα κάνουμε στους πρόσφυγες είναι η λύση του Κυπριακού, γιατί δεν πρέπει 
να ξεχνάμε ότι οι περισσότεροι από αυτούς έχουν φύγει από τη ζωή.  Μετά από σαράντα εφτά χρόνια, η 
πλειοψηφία από όσους ήταν πρόσφυγες δεν είναι σήμερα πρόσφυγες, γιατί δυστυχώς έχουν αποθάνει μακριά 
από τη γη που τους γέννησε τζιαι τζιείνο που πρέπει να κάμουμε, επειδή υπάρχει μπροστά μας σε εξέλιξη 
διαδικασία, είναι τουλάχιστον, όσο περνά από το δικό μας χέρι, να κάνουμε το καλύτερο δυνατό, για να φτάσουμε 
σε λύση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να πω στους δύο ομιλητές που απομένουν.  Σας παρακαλώ πάρα πολύ, τελειώνουμε εδώ.  Ήδη 
ξεφύγαμε από το θέμα, πήγαμε…  Άτε να μεν αρκέψω τωρά πού πήγαμε και πού φτάσαμε.  

 Λοιπόν, θα δώσω το λόγο στον κ. Ζαχαρίου, μετά στον κ. Ευσταθίου και θα δευτερολογήσει τελευταία η 
κ. Κουκουμά και τελειώσαμε.  Δεν προσθέτω κανέναν άλλο στη λίστα. 

 Κύριε Ζαχαρίου, έχετε τον λόγο. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΖΑΧΑΡΙΟΥ: 

 Και θα είμαι στα δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, τηρώντας τον κανονισμό, παρ’ όλο που δε λογάριαζα, 
ειλικρινά, να μιλήσω καθόλου.  Θα αφήναμε τους πρόσφυγες να εκφράσουν τον πόνο της προσφυγιάς, το χάσιμο 
των περιουσιών και όλη την κατάσταση που δημιουργήθηκε στην Κύπρο από το 1974 και εντεύθεν, όμως μπορεί 
οι ευθύνες να είναι συνολικές σε όλους όσοι έχουμε κυβερνήσει τον τόπο.  Δεν μπορώ να βλέπω και να ακούω 
ότι κουρεύτηκε η προσφυγική πολιτική τα τελευταία οκτώ χρόνια.  Γιατί κουρεύτηκε η προσφυγική πολιτική τα 
τελευταία οκτώ χρόνια;  Τι παρέλαβε η διακυβέρνηση Νίκου Αναστασιάδη;  Άδεια ταμεία ενώπιον κουρέματος, 
ανεργία στο 18%, δίχως να υπάρχει προοπτική στον τόπο και κατορθώσαμε και δώσαμε προοπτική και σταδιακά 
επαναφέρουμε αρκετά πράγματα και προχωρούμε και προχωρούμε.  Μιλούμε για περιουσίες.  Να θυμίσω ότι οι 
περιουσίες το 2004 της κατεχόμενης γης μας ήταν άκτιστες;  Να θυμίσω ότι σήμερα δεν υπάρχει σπιθαμή άκτιστη 
στην κατεχόμενη γη μας;  Που δημιουργούνται νέα προβλήματα με τους κατέχοντες και αξιοποιούντας τη 
συγκεκριμένη γη και σε περίπτωση λύσης του κυπριακού προβλήματος;  Λένε να μη μιλούμε για το τι έγινε μετά 
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το 1974.  Να πω ότι, αν δεν είχες πολιτικές ταυτότητες, ανήκες στον χώρο της πατριωτικής παράταξης και δεν 
έπιανες βοήθεια να κτίσεις ένα σπίτι αν ήσουν πρόσφυγας;  Και η πρώτη πολιτική κίνηση του Γλαύκου Κληρίδη 
ήταν να δώσει σε όλους τους πρόσφυγες, και σε αυτούς που είχαν απορριφθεί, τουλάχιστον τη μισή βοήθεια, για 
να αποκαταστήσει αυτή την αδικία;  

 Κύριοι, λάθη εκάμαμεν όλοι και συνεχίζουμε δυστυχώς να κάνουμε.  Έχουμε ενώπιόν μας μια προσπάθεια 
επίλυσης του κυπριακού προβλήματος.  Είναι η μόνη που μπορεί να δώσει μια προοπτική άμβλυνσης της αδικίας 
εις βάρος αυτών των ανθρώπων, όχι άρση, δεν μου αρέσει να λέω μεγάλα λόγια, είναι άμβλυνση.  Και αν 
κατορθώσουμε να βρούμε μια λύση που να μπορεί να είναι λειτουργήσιμη και να επιβιώσει στο χρόνο, να 
δώσουμε προοπτικές στις νέες γενιές, για να μπορέσουμε να επιβιώσουμε και εμείς ως ελληνισμός και αυτοί ως 
Τουρκοκύπριοι…  Αλλά μας ενδιαφέρει και να επιβιώσουμε οι Έλληνες σε τούτη τη γη, όχι εις βάρος κανενός, 
έχοντας τα ανθρώπινα μας δικαιώματα, τα δημοκρατικά μας δικαιώματα σε μια ευρωπαϊκή χώρα.  Ας αφήσουμε 
τους καβγάδες και ας δούμε την αναγκαιότητα συστράτευσης σε μια προσπάθεια να μην μείνει εις αεί 
σκλαβωμένος ο τόπος μας, ας μη μείνουν χαμένες οι περιουσίες στον αιώνα τον άπαντα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ζαχαρίου. 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό ασφαλώς να ξαναμιλήσω, όμως είμαι υποχρεωμένος να απαντήσω στον 
κ. Λουκαΐδη, τον φίλο μου τον Γιώργο τον Λουκαΐδη, και να πω το εξής:  Με το να προσδιορίζουμε τα λάθη και 
του ΑΚΕΛ και του Συναγερμού δε δίνουμε σωσίβιο ούτε στο ΑΚΕΛ ούτε στον Συναγερμό, εκτός εάν επιμένουμε 
ότι υπάρχει αυθεντία σε αυτό τον τόπο και ότι ένα κόμμα, είτε το ΑΚΕΛ είτε ο Συναγερμός, έχει την απόλυτη 
αλήθεια. 

 Ναι, οι πρόσφυγες έτυχαν μιας εκμετάλλευσης από το κράτος αυτό.  Θυμούμαι, ήμουν νεαρό παιδί και 
θυμούμαι τους πρόσφυγες στην περιοχή μου, στα Λατσιά, που κυριολεκτικά πετούσαν για βοήθεια από την ΠΕΠ 
τότε.  Οι πρόσφυγες, ναι, έτυχαν εκμετάλλευσης.  Ώσπου δεν το κατανοούμε, μόνο ζημιά κάνουμε.  
Εκμετάλλευσης από όλους.  Και καριέρα έκτισαν αυτοί πάνω στις ράχες των προσφύγων. Αυτοί, ποιοι;  Που επί 
σαράντα εφτά χρόνια ακολουθούν μια αδιέξοδη πολιτική η οποία, όχι μόνο έχει κατοχυρώσει, έχει τσιμεντώσει 
την τουρκική κατοχή.  Και μια διόρθωση, δεν είναι νόμιμη η επιτροπή των κατεχομένων.  Οι αποφάσεις, για όνομα 
του Θεού, οι αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου μιλούν για de facto όργανο, εν τοις πράγμασι όργανο.  
Δεν είναι νόμιμο το όργανο αυτό, είναι όργανο εν τοις πράγμασι, de facto.  Για όνομα του Θεού!  Πολλές φορές, 
εν τη ρύμη του λόγου μας κάνουμε λάθη για τα οποία είμαι βέβαιος ότι μετανιώνουμε πικρά, με κάποιους όρους 
όμως θα πρέπει να είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί και όταν εμείς υποδεικνύουμε τα λάθη όλων μας, δε δίνουμε 
σωσίβιο σε κανέναν.  Όλοι έχουν ευθύνες σε αυτό τον τόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευσταθίου.  

 Η κ. Κουκουμά έχει τον λόγο.  

ΣΚΕΥΗ ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν είναι εύκολο και κατανοώ πολλούς συναδέλφους, διότι δε γνωρίζουν τα θέματα των προσφύγων σε 
βάθος.  Μπορεί να είναι στο μυαλό τους έτσι γενικά, τίτλοι, όχι λεπτομερώς και γι’ αυτό μπορεί να επικαλούνται 
τα κουρεμένα, τα ακούρευτα και άλλα.  Δυστυχώς για λλόου τους, ο ίδιος ο τότε Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. 
Χάσικος, αναγνώρισε ότι η προσφυγική πολιτική της προηγούμενης κυβέρνησης ήταν μεγαλόκαρδη, γι’ αυτό και 
είχαν προχωρήσει και την είχαν κουτσουρέψει.  Επικαλέστηκαν -και παινεύονται- για το ότι καταργήθηκε η 
διάκριση των εκ μητρογονίας προσφύγων -και σωστά έγινε αυτή η διάκριση- αλλά μοίρασαν το ποσό της 
χορηγίας που έπαιρναν.  Και, ξέρετε, η Επίτροπος Διοικήσεως σήμερα έχει έκθεση, η κ. Λοττίδου, που μιλά για 
την παρανομία της κυβέρνησης, γιατί συνεχίζει να μη στηρίζει τους εκ μητρογονίας πρόσφυγες.   

 Μπορούμε να μιλούμε για τα προσφυγικά όση ώρα θέλουμε, αλλά οι βουλευτές του Συναγερμού να τα 
λεν εδώ όση ώρα θέλουν.  Ας παν και στους προσφυγικούς συνοικισμούς, ας σταθούν απέναντι στους 
πρόσφυγες που διαμένουν στις ετοιμόρροπες πολυκατοικίες, να τους λεν πόσα κάμνουν!  Πόσα χρόνια μάς 
φέρνουν εκθέσεις τελευταία με απαιτήσεις δικές μας, που καταλήγουν ότι υπάρχουν πολυκατοικίες που είναι 
επικίνδυνες;  Είναι επικίνδυνες!  Πόσα ασανσέρ έβαλαν αυτά τα οκτώ χρόνια;  Ένα πρόγραμμα που ξεκίνησε 
από το 2008, αν δεν απατώμαι, και αυτά τα οκτώ χρόνια δεν έβαλαν ούτε τριάντα.  Ούτε έναν ανελκυστήρα τον 
μήνα δεν κατάφεραν να βάλουν.  Θα τελειώσει η καραντίνα για όλους μας και οι πρόσφυγες θα είναι στις 
ετοιμόρροπες πολυκατοικίες και διαμερίσματά τους. 
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 Το λοιπόν, για μένα τα πράγματα δεν είναι έτσι «να τα λύσουμε εδώ».  Ο φορέας για τον οποίο 
συζητούμε…  Να το παραδεχτούμε, έχουν μείνει μόνο τα σπουδαστικά δάνεια.  Ποιος πρόσφυγας μπορεί να πά’ 
να πιάσει δάνειο από μια τράπεζα, για να πά’ να πιάνει την επιδότηση των 2-2,5% ενδεχομένως επιτόκιο, αν το 
πιάνει.  Αυτό συζητούμε τώρα.  Την προσφυγική πολιτική να τη συζητήσουμε ξανά.  Και το επίδομα απώλειας 
χρήσης όσοι έρχονται στην Επιτροπή Αποζημιώσεων ξέρουν τι κοροϊδία είναι ξανά για τον προσφυγικό κόσμο. 

 Και το τελευταίο, το τραγικό είναι ότι οι πρόσφυγες έχουν χάσει την ελπίδα για την επιστροφή.  Γι’ αυτό 
ενδεχομένως τρέχουν, κύριε Χατζηγιάννη, στην Επιτροπή Αποζημιώσεων ή στον κάθε developer που τους τρέχει 
τώρα και παν εις τα κτηματολόγιά μας και κάμνουν τες μεταβιβάσεις.  Ψάξετέ το, για να ξέρουμε πού στεκόμαστε 
και να μην εθελοτυφλούμε στις πραγματικότητες που υπάρχουν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κουκουμά. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών ποσού ύψους 
€111.700.040 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2021.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων ομάδων δαπανών για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
ομάδων δαπανών.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Εναλλαξιμότητα και απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων που παραμένουν κενές πέραν των πέντε 
ετών.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων προσωπικού για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση αντικατάστασης αποχωρούντων υπαλλήλων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων ωρομίσθιου προσωπικού.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση πρόσληψης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Καταβολή της αυτόματης τιμαριθμικής αναπροσαρμογής.  Άρθρο 14. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια.  Άρθρο 15. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 16. 

 Όροι και ορολογία.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνο;  Ομόφωνο!  Μα έν’ έτσι τα ομόφωνά σας; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 



 
 

1187 
 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2021 Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
ομόφωνα σε νόμο. 

 Το τρίτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί της Εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 2017/1939 του 
Συμβουλίου της 12ης Οκτωβρίου 2017, σχετικά με την Εφαρμογή Ενισχυμένης Συνεργασίας για τη Σύσταση της 
Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας, Νόμος του 2020».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Θέσπιση νομοθεσίας για την αποτελεσματική εφαρμογή ορισμένων διατάξεων της πράξης της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός (ΕΕ) 2017/1939 του Συμβουλίου της 12ης Οκτωβρίου 2017, σχετικά 
με την εφαρμογή ενισχυμένης συνεργασίας για τη σύσταση της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας». 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εφαρμογής 
του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 2017/1939 του Συμβουλίου της 12ης Οκτωβρίου 2017, σχετικά με την 

Εφαρμογή Ενισχυμένης Συνεργασίας για τη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας, Νόμος του 2020» 
Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Δημήτρης Δημητρίου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου  
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 Άριστος Δαμιανού Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευανθία Σάββα Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 9 Σεπτεμβρίου και στις 2 Δεκεμβρίου 2020.  Στο πλαίσιο των εν λόγω συνεδριάσεων 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα, εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και της Νομικής Υπηρεσίας της 
Δημοκρατίας. Ο Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία 
της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την αποτελεσματική εφαρμογή 
ορισμένων διατάξεων της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός (ΕΕ) 2017/1939 του 
Συμβουλίου της 12ης Οκτωβρίου 2017, σχετικά με την Εφαρμογή Ενισχυμένης Συνεργασίας για τη Σύσταση της 
Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας».  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο υπό αναφορά κανονισμός, ο οποίος έχει 
τεθεί σε ισχύ στις 22 Οκτωβρίου 2017, προβλέπει ότι η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία θα αναλάβει εντός τριών (3) ετών 
από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του καθήκοντα διερεύνησης και δίωξης αναφορικά με αδικήματα που 
θίγουν τα οικονομικά συμφέροντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ειδικότερα, στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, ο οποίος ορίζεται ως αρμόδια αρχή για την εφαρμογή του υπό 
αναφορά κανονισμού, θα διορίζει τον Ευρωπαίο Εντεταλμένο Εισαγγελέα και θα καθορίζει τις 
αρμοδιότητές του. 

2. Στη θέση του Ευρωπαίου Εντεταλμένου Εισαγγελέα δύναται να διοριστεί πρόσωπο το οποίο κατέχει τη 
θέση Δικηγόρου της Δημοκρατίας στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας ή ανώτερη αυτής θέση στην εν 
λόγω υπηρεσία. 

3. Ο Ευρωπαίος Εντεταλμένος Εισαγγελέας έχει αρμοδιότητα για τη δίωξη ποινικών αδικημάτων τα οποία 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του περί της Καταπολέμησης, μέσω του Ποινικού Δικαίου, της Απάτης 
εις Βάρος των Οικονομικών Συμφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης Νόμου. 

4. Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας έχει εξουσία να καθορίζει την αρμόδια αρχή για τη διερεύνηση 
μίας υπόθεσης, σε περίπτωση διαφωνίας του με την Ευρωπαϊκή Εισαγγελία αναφορικά με το κατά πόσο 
αξιόποινη πράξη εμπίπτει στο πεδίο εφαρμογής του υπό αναφορά κανονισμού. 

5. Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας θα έχει την υποχρέωση γνωστοποίησης στην Ευρωπαϊκή 
Εισαγγελία κάθε αξιόποινης συμπεριφοράς ως προς την οποία αυτή δύναται να ασκήσει την αρμοδιότητά 
της. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Η επιτροπή, έπειτα από σχετική εισήγηση της Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα, αποφάσισε να ενσωματώσει στο κείμενο του νομοσχεδίου πρόνοια στη βάση της οποίας θα 
καθορίζεται ως «εθνική εποπτική αρχή» ο Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, ο 
οποίος, σύμφωνα με τον υπό αναφορά κανονισμό, οφείλει να συνεργάζεται στενά με τον Ευρωπαίο Επόπτη 
Προστασίας Δεδομένων αναφορικά με ζητήματα που ενδεχομένως να προκύψουν στο πλαίσιο εφαρμογής του 
εν λόγω κανονισμού.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή τροποποίησε ανάλογα το κείμενο του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό τροποποιήθηκε σύμφωνα 
με τα πιο πάνω. 

2. Τα μέλη τα επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, υποβάλλει με την παρούσα 
έκθεσή της το νομοσχέδιο για τη λήψη τελικής απόφασης στο στάδιο της συζήτησής του από την ολομέλεια του 
σώματος. 
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 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, πρέπει να τροποποιηθεί ο τίτλος του, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΕ) 2017/1939 του Συμβουλίου της 12ης 
Οκτωβρίου 2017, σχετικά με την Εφαρμογή Ενισχυμένης Συνεργασίας για τη Σύσταση της Ευρωπαϊκής 
Εισαγγελίας, Νόμος του 2021». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 3. 

 Διορισμός και παύση του Ευρωπαίου Εντεταλμένου Εισαγγελέα.  Άρθρο 4. 

 Αρμοδιότητες Ευρωπαίου Εντεταλμένου Εισαγγελέα.  Άρθρο 5. 

 Σχέση μεταξύ Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας και Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας.  Άρθρο 6. 

 Γνωστοποίηση από την αρμόδια αρχή στην Ευρωπαϊκή Εισαγγελία.  Άρθρο 7. 

 Εθνική Εποπτική Αρχή.  Άρθρο 8. 

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 9. 

 Έκδοση Διαταγμάτων.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαέξι ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 10 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΕ) 2017/1939 του 
Συμβουλίου, της 12ης Οκτωβρίου 2017, σχετικά με την Εφαρμογή Ενισχυμένης Συνεργασίας για τη Σύσταση της 
Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαέξι ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Ερχόμαστε τώρα στην πρόταση νόμου που έχουμε κηρύξει επείγουσα και η οποία τιτλοφορείται «Ο περί 
Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 2021». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για την πρόταση νόμου «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 
 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Χρίστος Χρίστου Πανίκος Λεωνίδου 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 

 Σάβια Ορφανίδου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Νίκος Κέττηρος  
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε από τον πρόεδρό της βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Κώστα Κωνσταντίνου στη σημερινή 
συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής και κηρύχθηκε επείγουσα.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομοθεσίας που προνοεί για την παράταση κατά τρεις 
μήνες της προθεσμίας διενέργειας των τακτικών γενικών συνελεύσεων των Τοπικών Ιατρικών Συλλόγων και του 
Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, οι οποίες με βάση τις σχετικές διατάξεις του περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία 
και Ταμείο Συντάξεων) Νόμου πρέπει να διεξαχθούν μέχρι το τέλος Ιανουαρίου 2021 και μέχρι το τέλος 
Φεβρουαρίου 2021, αντίστοιχα. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό αναφορά πρόταση νόμου, 
προτείνεται όπως η τακτική γενική συνέλευση των Τοπικών Ιατρικών Συλλόγων διενεργηθεί μέχρι το τέλος 
Απριλίου 2021 αντί μέχρι το τέλος Ιανουαρίου 2021 και η τακτική γενική συνέλευση του Παγκύπριου Ιατρικού 
Συλλόγου διενεργηθεί μέχρι το τέλος Μαΐου 2021 αντί μέχρι το τέλος Φεβρουαρίου 2021.  Επιπροσθέτως, 
προτείνεται η παράταση της θητείας των υφιστάμενων επιτροπών των Τοπικών Ιατρικών Συλλόγων και του 
Συμβουλίου Ιατρικού Σώματος. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την εν λόγω αιτιολογική έκθεση, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία λόγω 
της αδυναμίας σύγκλησης των πιο πάνω τακτικών γενικών συνελεύσεων συνεπεία των περιοριστικών μέτρων 
που έχουν τεθεί σε ισχύ δυνάμει των διατάξεων του περί Λοιμοκάθαρσης Νόμου, καθώς και της επικινδυνότητας 
για τη δημόσια υγεία εξαιτίας της ανάγκης συνάθροισης μεγάλου αριθμού ιατρών για σκοπούς διενέργειας των 
εν λόγω συνελεύσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, λαμβάνοντας υπόψη τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης 
νόμου, επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Κώστα, θέλεις να εξηγήσεις; 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Απλά, έτσι πολύ σύντομα, να πω ότι στον βασικό νόμο υπάρχει συγκεκριμένη ληξιπρόθεσμη αναγκαστική 
ημερομηνία σύγκλησης των τοπικών ιατρικών συλλόγων, καθώς και του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου.  Και 
πρέπει να είναι νομότυπες αυτές οι διαδικασίες σύγκλησης με έναν μίνιμουμ αναγκαστικό αριθμό, ο οποίος, με 
βάση και τα δεδομένα είναι μεγάλος, έχοντας υπόψη τους αριθμούς των μελών και των τοπικών, αλλά και του 
παγκύπριου συλλόγου. 

 Αυτή τη στιγμή υπάρχει αδυναμία σύγκλησης τόσο των τοπικών συλλόγων όσο και του παγκύπριου σε 
γενικές συνελεύσεις, συνεπεία των περιοριστικών μέτρων τα οποία έχουν τεθεί σε ισχύ δυνάμει του διατάγματος 
περί λοιμοκάθαρσης και υπάρχει ασφαλώς και η επικινδυνότητα όσον αφορά τη δημόσια υγεία, εξαιτίας ακριβώς 
της ανάγκης για συνάθροιση μεγάλου αριθμού προσώπων για σκοπούς διενέργειας των γενικών συνελεύσεων.   

 Είναι γι’ αυτό τον λόγο που καλώ όλους τους συναδέλφους να υπερψηφίσουν την πρόταση νόμου, η οποία 
δίνει το δικαίωμα και ρυθμίζει πλέον μέσα από τη διαδικασία το δικαίωμα της παράτασης, του λεγόμενου 
«extension time», όσον αφορά τη σύγκληση αυτών των γενικών συνελεύσεων, ούτως ώστε να δοθεί μια τρίμηνη 
παράταση όσον αφορά τις γενικές συνελεύσεις τόσο των τοπικών συλλόγων όσο και του παγκύπριου, ούτως 
ώστε να μη μείνουν ακέφαλοι ούτε οι τοπικοί σύλλογοι ούτε ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Άλλος που θέλει να μιλήσει; 

 Κανένας. 

 Δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Παράταση σύγκλησης τακτικών γενικών συνελεύσεων.  Άρθρο 3. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεως) 
(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 2021. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων.  Έχει γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.164, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Ο εκπρόσωπος τύπου της Αστυνομίας Κύπρου κ. Χρίστος Ανδρέου, μιλώντας σε πρόσφατη τηλεοπτική 
εκπομπή, ενημέρωσε ότι έχει παραληφθεί μια επιστολή αρχικά από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως και στη συνέχεια, στις 13 Νοεμβρίου, από τη Νομική Υπηρεσία, μετά από καταγγελία του Συνδέσμου 
Γονέων του Δημοτικού Σχολείου Ιδαλίου για το εργοστάσιο ασφάλτου το οποίο βρίσκεται στα δημοτικά όρια του 
δήμου Τσερίου, αλλά επηρεάζει την ποιότητα της ατμόσφαιρας σε μια ευρύτερη περιοχή στους δήμους Ιδαλίου, 
Γερίου και Λατσιών. Μάλιστα, ανέφερε αυτολεξεί: “Oι οδηγίες που δόθηκαν από τη Νομική Υπηρεσία ήταν να 
γίνει έρευνα. Η έρευνα έγινε και έχει ολοκληρωθεί. Σήμερα ή τις επόμενες μέρες αναμένεται να σταλεί στον Γενικό 
Εισαγγελέα με τις σχετικές απόψεις και εισηγήσεις της αστυνομίας”. Αργότερα, μετά από ερώτηση του 
δημοσιογράφου, πρόσθεσε: “Φαντάζομαι, μετά τη μελέτη της σχετικής έρευνας, αναμένουμε να δοθούν οι 
κατάλληλες οδηγίες για τον παραπέρα χειρισμό”. 

 Σύμφωνα και πάλι με πληροφόρηση από τον εκπρόσωπο τύπου της αστυνομίας, η αστυνομία μόνο μέσα 
στο 2020 δέχθηκε σωρεία καταγγελιών και προέβη σε πέντε καταγγελίες κατά της συγκεκριμένης ασφαλτικής 
μονάδας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την εξέλιξη των 
καταγγελιών που δέχθηκε η αστυνομία σε σχέση με το ασφαλτικό εργοστάσιο στο Τσέρι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.165, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται προς αντιμετώπιση των προβλημάτων ασθενών με τα γαστρεντερολογικά νοσήματα “Crohn” και 
“ελκώδης κολίτιδα” στο νοσοκομείο Λεμεσού.  Οι ασθενείς που πάσχουν από τα πιο πάνω νοσήματα έχουν 
ανάγκη δημιουργίας ειδικού χώρου και μηχανημάτων μέτρησης επιπέδου φαρμάκων και αντισωμάτων 
βιολογικού παράγοντα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.166, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει 
διακρατική συμφωνία μεταξύ Κύπρου και Παναμά για την εξασφάλιση των δικαιωμάτων των ναυτικών που 
εργαστήκαν ή/και εργάζονται σε πλοία με σημαία του Παναμά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.167, ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Σε δηλώσεις του στα μέσα μαζικής ενημέρωσης ο Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστας Καδής ανέφερε πως λόγω της πανδημίας αποφασίστηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο 
όπως ουσιώδεις υπηρεσίες (π.χ. Κτηνιατρικές Υπηρεσίες) που μεταβαίνουν για υπηρεσιακούς ελέγχους σε 
εγκαταστάσεις και υποστατικά αναλαμβάνουν και τον έλεγχο των πρωτοκόλλων του Υπουργείου Υγείας, 
προκειμένου να αποφορτιστούν οι Υγειονομικές Υπηρεσίες. Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η επιστολή 
στάλθηκε μέσω eoasis στις 5 Οκτωβρίου 2020  από τον Υπουργό Γεωργίας προς τον διευθυντή των 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών κ. Χριστόδουλο Πίπη μέσω της γενικής διευθύντριας του Υπουργείου Γεωργίας. 
Κατέχω καταγγελία ότι ο κ. Πίπης απλώς αρχειοθέτησε την επιστολή, χωρίς να δώσει οδηγίες στους λειτουργούς 
του Κτηνιατρείου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν όντως είχε 
αποστείλει επιστολή στις 5 Οκτωβρίου 2020 προς τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, να καταθέσει αυτή την επιστολή 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων, καθώς και αποδεικτικά στοιχεία για τις ενέργειες του διευθυντή των Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών (οδηγίες, εσωτερική εγκύκλιος κ.λπ.) προς πληροφόρηση των λειτουργών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.168, ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλείται όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω, όσον αφορά τον 
εσωτερικό έλεγχο που υπάρχει στα υπουργεία:   

1. Το προσωπικό που υπηρετεί είναι μόνιμα εκεί ή εναλλάσσεται με άλλα άτομα του υπουργείου μετά από 
κάποιο χρονικό διάστημα;   

2. Τυγχάνει εκπαίδευσης το προσωπικό για τη δουλειά που αναλαμβάνει; 

3. Κάτω από τις σημερινές συνθήκες το σύστημα λειτουργίας του εσωτερικού ελέγχου κρίνεται 
ικανοποιητικό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.169, ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου  

 «Σε συνεδρία της επιτροπής Ελέγχου, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2020, σε κείμενο που ανέγνωσε και 
κατέθεσε ο Υπουργός Εσωτερικών, αναφερόμενος στις γνωματεύσεις του νομικού του συμβούλου, ανέφερε “σας 
αποστέλλουμε τον συνολικό αριθμό των πολιτογραφηθέντων προσώπων ανά έτος, αλλά όχι πόσες αιτήσεις 
κατατέθηκαν ανά γραφείο, αφού κάτι τέτοιο θα συνιστούσε παραβίαση του επαγγελματικού απορρήτου των εν 
λόγω γραφείων σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Ελεγκτών Νόμου του 2017 [53(1)2017] και των περί 
Δεοντολογίας των Δικηγόρων Κανονισμών (ΚΔΠ 237/2002) δυνάμει του περί Δικηγόρων Νόμου (Κεφ. 2)”. 

 Η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα σε απάντηση, ημερομηνίας 11 
Δεκεμβρίου 2020,  ξεκαθάρισε με τον πλέον σαφή τρόπο “σε ερώτημα που έθεσε ο Υπουργός Εσωτερικών 
τηλεφωνικώς απάντησα ότι μπορεί να δώσει στην επιτροπή σας αριθμητικά στοιχεία πολιτογραφήσεων που 
διεκπεραίωσαν ΔΕΠΕ και ελεγκτικά γραφεία, αφού τα στοιχεία αυτά δεν προσδιορίζουν την ταυτότητα φυσικών 
προσώπων και ως εκ τούτου δεν αποτελούν προσωπικά δεδομένα και εξάλλου το Μητρώο Αδειοδοτημένων 
Παρόχων Υπηρεσιών Κυπριακού Επενδυτικού Προγράμματος είναι αναρτημένο και δημόσια προσβάσιμο στην 
ιστοσελίδα του Υπουργείου Οικονομικών”.  

 Όσον αφορά στο επαγγελματικό απόρρητο, ο Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος ήταν επίσης ξεκάθαρος 
στην τοποθέτησή του ότι κάτι τέτοιο δεν υφίσταται. Σε σχέση με τα περί παραβίασης του επαγγελματικού 
απορρήτου των εν λόγω γραφείων και για τους περί Δεοντολογίας των Δικηγόρων Κανονισμούς ο Παγκύπριος 
Δικηγορικός Σύλλογος διαφώνησε κάθετα με την άποψη που εξέφρασε ο Υπουργός Εσωτερικών και απάντησε 
ότι δεν υφίσταται κανένα πρόβλημα στο να δοθεί ο αριθμός των αιτήσεων  που υπέβαλε το κάθε γραφείο. 

 Όσον αφορά στον Γενικό Εισαγγελέα, το μόνο που ανέφερε στη γνωμάτευσή του, ημερομηνίας 7 
Δεκεμβρίου 2020, προς τον Υπουργό Εσωτερικών για το συγκεκριμένο ζήτημα  ήταν  “να λάβετε υπόψη την 
προστασία των όποιων προσωπικών δεδομένων των ατόμων που δυνατόν να επηρεάζονται, καθώς και να 
ληφθεί υπόψιν ΤΥΧΟΝ παραβίαση του επαγγελματικού/επιχειρηματικού/εμπορικού απορρήτου των παρόχων 
υπηρεσιών”. Εστιάζω στο “τυχόν”. 

 Ως εκ τούτου, εγείρεται μείζον θέμα για την άρνηση του Υπουργού Εσωτερικών να καταθέσει στοιχεία σε 
κοινοβουλευτική επιτροπή, αφού προφανώς έγιναν αυθαίρετες ερμηνείες του Υπουργείου Εσωτερικών, 
προκειμένου να αποκλείσει πρόσβαση της επιτροπής Ελέγχου στην πληροφόρηση που με βάση τον νόμο και 
τον κανονισμό της Βουλής και για σκοπούς ελέγχου και διαφάνειας νομιμοποιείται να ζητά.  
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 Καλείται λοιπόν ο Υπουργός Εσωτερικών να μας αποστείλει τον αριθμό των αιτήσεων που κατατέθηκαν 
ανά γραφείο, δεδομένου ότι καμία γνωμοδότηση που επικαλέστηκε δεν επιβεβαιώνει τα όσα ισχυρίστηκε στην 
επιτροπή. Εάν έχει ο υπουργός γνωμάτευση σαφή που να λέει ότι δεν επιτρέπεται να καταθέσει τον αριθμό των 
αιτήσεων που υπέβαλε το κάθε γραφείο, να μας την καταθέσει, αλλιώς αναμένουμε τα στοιχεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.170, ημερομηνίας 21ης Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Μέσα από την ιχνηλάτηση των θετικών κρουσμάτων για τον κορωνοϊό γίνεται και ένα ερωτηματολόγιο 
και μέσα από τις απαντήσεις που δίνονται σχηματίζεται η συνολική εικόνα της υγείας τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα στοιχεία που 
έχει μέχρι σήμερα όσον αφορά τους καπνιστές και μη καπνιστές που έχουν βρεθεί θετικοί στον κορωνοϊό. 

 Σύμφωνα με πληροφορίες που έχω, το ποσοστό μη καπνιστών που έχουν προσβληθεί από κορωνοϊό 
ανέρχεται στο 90% και παρακαλώ όπως με ενημερώσετε για τα ακριβή στοιχεία που έχουν συλλεχθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.171, ημερομηνίας 22 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη  

 «Ως γνωστό, στην Εθνική Στρατηγική Ανάπτυξης Ορεινών Κοινοτήτων, η οποία εγκρίθηκε τον Ιούλιο του 
2019 από το Υπουργικό Συμβούλιο, αναφέρεται η ίδρυση αγροτικής τεχνικής σχολής στην περιοχή Σολέας και 
συγκεκριμένα στη Γαλάτα στον χώρο του παλαιού δημοτικού σχολείου της κοινότητας. 

 Σύμφωνα με ενημέρωση που είχα, υπάρχει η δυνατότητα ίδρυσης και λειτουργίας αγροτικής τεχνικής 
σχολής από τον Σεπτέμβρη του 2021. Στις δύο επιστολές που σας επισυνάπτω (η μία του προέδρου της 
Σχολικής Εφορείας Σολέας προς τον γενικό διευθυντή του Υπουργείου Παιδείας και η άλλη του Μητροπολίτη 
Μόρφου προς τον Επίτροπο Ανάπτυξης Ορεινών Κοινοτήτων) είναι ξεκάθαρο πως η ίδρυση της σχολής μπορεί 
να προχωρήσει άμεσα στη βάση των πιο κάτω μοντέλων: 

1.  Στο λύκειο της Ευρύχου, όπως λειτουργεί στο λύκειο Ομόδους ο κλάδος της οινοποιίας-αμπελουργίας. 
Να μετεξελιχθεί δηλαδή το λύκειο της Ευρύχου σε λύκειο-τεχνική επαγγελματική σχολή εκπαίδευσης και 
κατάρτισης με έναν κλάδο σπουδών (π.χ. βιολογικές καλλιέργειες). 

2.  Στο παλαιό δημοτικό σχολείο Γαλάτας με περισσότερους από έναν κλάδο σπουδών (πχ. βιολογικές 
καλλιέργειες, μελισσοκομία, μηχανική κ.ά.). 

 Προσωπικά θεωρώ ύψιστης σημασίας τη λειτουργία αγροτικής τεχνικής σχολής, γιατί θα βοηθηθεί μία 
περιοχή που έχει σοβαρό πρόβλημα αστυφιλίας και οδηγείται σταδιακά στον οικονομικό μαρασμό και την 
πληθυσμιακή αποψίλωση. Ας μην ξεχνάμε πως η στήριξη του πρωτογενούς και δευτερογενούς τομέα 
παραγωγής είναι στις προτεραιότητές μας. Επίσης, θεωρώ εφικτό να δημιουργηθεί η σχολή και να λειτουργήσει 
στο παλαιό δημοτικό σχολείο Γαλάτας, γιατί έτσι θα λειτουργήσουν περισσότεροι κλάδοι σπουδών και τα παιδιά 
θα έχουν περισσότερες επιλογές. Εξάλλου, αυτή είναι και η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με 
τις ενέργειες στις οποίες προτίθεται να προβεί. Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, οι μαθητές του γυμνασίου θα πρέπει 
να επιλέξουν κλάδους για το λύκειο, γι' αυτό θα πρέπει να ενημερωθούν το συντομότερο δυνατό για τη λειτουργία 
αγροτικής τεχνικής σχολής.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.172, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

 «Σε συνέχεια της ερώτησης με αριθμό 23.06.011.01.655, που έχει σταλεί από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, και της απάντησης που έλαβα, με την οποία πληροφορούμαστε ότι διενεργήθηκε διαγωνισμός 
αγοράς υπηρεσιών με κριτήριο ανάθεσης την πλέον συμφέρουσα από οικονομικής άποψης προσφορά για 
ετοιμασία εμπεριστατωμένης μελέτης για την κτηνοτροφική ζώνη Αθηένου, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό 
όπως αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. την Πολεοδομική-Χωροταξική Μελέτη, 

2. τη Στρατηγική Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων (ΣΜΠΕ) και  

3. την Τεχνοοικονομική Μελέτη και τη Μελέτη Βιωσιμότητας που έγιναν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.173, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι χωμάτινες δεξαμενές υγρών αποβλήτων στο σφαγείο CYPRA και στο 
εργοστάσιο παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ζωικά απόβλητα και λύματα στην Κάτω Μονή της επαρχίας 
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Λευκωσίας έχουν τη δυνατότητα για αναερόβια επεξεργασία 600 τόνων λυμάτων την ημέρα.  Τα υγρά λύματα 
που παράγει το σφαγείο υπολογίζεται ότι πρέπει να είναι πέραν των 400 τόνων την ημέρα, εάν εφαρμόζεται 
σωστά η διαδικασία της σφαγής (π.χ. αν πλένονται τα κρέατα).   

 Ταυτόχρονα, έχω πληροφορηθεί ότι παραλαμβάνει περί τους 800 τόνους την ημέρα χοιρολύματα από τα 
πέριξ χοιροστάσια.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, τα λύματα που παραλαμβάνει καθημερινά το σφαγείο 
CYPRA είναι τα ακόλουθα:   

Χοιροστάσιο Τόνοι λυμάτων 

“Χρ. Νικοδήμου” 150 

“Κάστρος” 100 

“Κούσπαρος” 50 

“Κ” 50 

“Αντωνιάδη” 50 

“Νεοφύτου” 50 

“Σιούππη” 50 

“Αγελαδοτρόφοι” 50 

 Η παραλαβή των λυμάτων χρεώνεται στον παραγωγό με 2,25 ευρώ τον τόνο. (σύνολο περίπου 650 
χιλιάδες ευρώ τον χρόνο). 

 Τα ερωτήματα που καλείται να απαντήσει η αρμόδια αρχή είναι τα ακόλουθα: 

1. Πώς είναι δυνατό να επεξεργάζεται 1 400 τόνους την ημέρα μία εγκατάσταση που έχει δυναμικότητα 600 
τόνων την ημέρα; 

2. Πού αποθηκεύονται οι υπόλοιποι 800 τόνοι λυμάτων την ημέρα; Μήπως απορρίπτονται ανεξέλεγκτα σε 
άγνωστη τοποθεσία;»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.174, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με την επιδημία του κορωνοϊού καταναλώνονται καθημερινώς τον τελευταίο χρόνο μεγάλες ποσότητες 
αλκοολούχων παρασκευασμάτων για λόγους απολύμανσης.  Τα περισσότερα από αυτά δε φέρουν επαρκή 
σήμανση στη συσκευασία τους, ενώ εκεί που υπάρχει παρουσιάζονται σημάνσεις τύπου “kills 99,9% of germs”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το Κρατικό Χημείο 
έχει επεκτείνει και εντατικοποιήσει τους ελέγχους του για τα αλκοολούχα παρασκευάσματα για απολύμανση -
ιδιαίτερα για αυτά που χρησιμοποιούνται σε άμεση επαφή με τα χέρια ή για απολύμανση των χεριών- σε ό,τι 
αφορά τη σύνθεση των υλικών και τη σήμανση της συσκευασίας.»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.175, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο εξέδωσε Οδηγία με την οποία 
απαγορεύει τη χρήση των κυνηγετικών σφαιριδίων μολύβδου σε όλες τις περιοχές που γειτνιάζουν με μόνιμες ή 
προσωρινές λίμνες. Η Οδηγία καθίσταται υποχρεωτική για όλα τα κράτη μέλη της ΕΕ. Αναμένω ότι η εφαρμογή 
της Οδηγίας θα προκαλέσει σοβαρά προβλήματα στην Κύπρο, όπως για παράδειγμα στις κυπριακές βιομηχανίες 
φυσιγγίων και στα σκοπευτήρια που γειτνιάζουν με λίμνες (π.χ. Σκοπευτήριο Παραλιμνίου).     

 Δεδομένου ότι η Κυπριακή Δημοκρατία δεν μπορεί και δεν πρέπει να μην εφαρμόσει τη νέα Οδηγία, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται 
και το σχετικό χρονοδιάγραμμα, προκειμένου να είναι έτοιμο το κράτος να υιοθετήσει πλήρως την Οδηγία.»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.176, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κατά την εγκατάσταση του σφαγείου CYPRA και του εργοστασίου παραγωγής 
ηλεκτρικής ενέργειας από λύματα/απόβλητα έχουν κατασκευαστεί σαράντα δύο χωμάτινες δεξαμενές με 
χωρητικότητα πέραν των 3 000 τόνων. Στις λίμνες αυτές αποθηκεύονται λύματα τα οποία εκπέμπουν μεγάλες 
ποσότητες αερίων του θερμοκηπίου, όπως π.χ. μεθάνιο.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει μελετηθεί το 
θέμα της εκπομπής των θερμοκηπιακών αερίων από τις σαράντα δύο δεξαμενές λυμάτων του σφαγείου CYPRA 
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και συνολικά το θέμα της εκπομπής αερίων από τη χοιροτροφία, λόγω επεξεργασίας των λυμάτων, το οποίο 
επηρεάζει την κλιματική κρίση.»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.177, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι η δεξαμενή του τσιφλικιού του Στροβόλου, ένα μοναδικό έργο του Αρχιεπισκόπου 
Κυπριανού (αρχές 19ου αιώνα), το οποίο βρίσκεται στην περιοχή Ελαιών του δήμου Στροβόλου, κινδυνεύει να 
καταστραφεί από την προγραμματιζόμενη κατασκευή της λεωφόρου τεσσάρων λωρίδων κυκλοφορίας που θα 
ενώνει τον κόμβο παρά το CINEPLEX με τη λεωφόρο Στροβόλου.  Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
προτίθεται να κηρύξει τη δεξαμενή σε αρχαίο μνημείο λόγω της ιστορικής της σημασίας.  Έχω πληροφορηθεί 
επίσης ότι μια ομάδα από κορυφαίους επιστήμονες του τόπου, ακαδημαϊκοί, ιστορικοί, αρχαιολόγοι και 
αρχιτέκτονες, έχουν απευθύνει έκκληση προς τον υπουργό Μεταφορών και ζητούν την κήρυξη της δεξαμενής σε 
αρχαίο μνημείο και την ακύρωση του σχεδίου για τη νέα λεωφόρο.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν πρόκειται άμεσα να 
ανταποκριθεί στο αίτημα της ομάδας των επιστημόνων, αλλά και των κατοίκων της περιοχής, ώστε να κηρυχθεί 
σε αρχαίο μνημείο η δεξαμενή και να αλλάξουν τα σχέδια και να ακυρωθεί το έργο της κατασκευής της 
λεωφόρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.178, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω λάβει καταγγελίες από κατοίκους της περιοχής Σολέας που αφορούν τις διεργασίες που εκτελούνται 
στο μεταλλείο της Σκουριώτισσας από την εταιρεία Hellenic C.M.  Συγκεκριμένα, το περιεχόμενο των καταγγελιών 
αφορά μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1.  Δρομολόγια που εκτελούνται από βυτιοφόρα προς και από το μεταλλείο, χωρίς να φέρουν οποιαδήποτε 
σήμανση για το φορτίο.  

2.  Παράτυπη χρήση από την ιδιωτική εταιρεία Hellenic C.M. του πρώην δημόσιου σχολείου της κοινότητας 
Κατυδάτων.  

3. Η εταιρεία λειτουργεί χωρίς κανονισμούς εδώ και τρία χρόνια τόσο όσον αφορά την επεξεργασία χρυσού 
όσο και όσον αφορά την εισαγωγή εξορυκτικών αποβλήτων από τρίτες χώρες, όπως π.χ. λατερίτη.  

4.  Χρήση μπάζων/εξορυκτικών αποβλήτων σε χώρους εκτός του μεταλλείου, όπως γήπεδα και δρόμους 
στην περιοχή Λινούς/Φλάσους.  

5.  Παράτυποι εργαζόμενοι από τρίτη χώρα στο μεταλλείο που αντικατέστησαν Κυπρίους εργαζόμενους μετά 
που δηλώθηκαν ως πλεονάζον.  

 Επιπλέον, καταγγελίες των κατοίκων αναφέρουν ότι οι κατά τα διαστήματα θάνατοι εργαζομένων του 
λατομείου δεν έχουν διερευνηθεί ως προς την αιτία του θανάτου τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν 
διερευνηθεί αυτές οι καταγγελίες και, εάν ναι, να παρουσιαστούν στην απάντηση τα αποτελέσματα της 
διερεύνησης με λεπτομέρειες, γεγονότα και ημερομηνίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.179, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων όσον αφορά την 
πρόοδο και τον προγραμματισμό των αλλαγών του νομοθετικού πλαισίου για τα αδειούχα γυμναστήρια και πότε 
αναμένεται να κατατεθεί αυτό στη Βουλή.»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.180, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι την ημέρα των Χριστουγέννων άρχισαν εργασίες για διαχωρισμό έντεκα 
οικοπέδων σε τεμάχιο γης που εφάπτεται του βόρειου αναχώματος της λίμνης Μαγκλή στη Λακατάμια, με 
αποτέλεσμα να προκληθούν αντιδράσεις στους κατοίκους, οι οποίοι ανησυχούν ότι προχωρά διά της μεθόδου 
της σαλαμοποίησης το αρχικό σχέδιο της αποξήρανσης και οικοπεδοποίησης της λίμνης Μαγκλή, όπως αυτό 
ανακοινώθηκε από τον ιδιοκτήτη της πριν από δέκα χρόνια. Γνωρίζω ότι για χρόνια τώρα γίνονται προσπάθειες 
για ανταλλαγή της γης με ανάλογης αξίας κρατικής ιδιοκτησίας τεμάχιο, ώστε ο χώρος να περιέλθει στο δημόσιο 
και να αναπτυχθεί ως χώρος πρασίνου και αναψυχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η διαδικασία και αν προχωρά η υπόθεση της ανταλλαγής γης, ώστε να περιέλθει στην ιδιοκτησία του 
δημοσίου το σύνολο της έκτασης της λίμνης Μαγκλή στην περιοχή του δήμου Λακατάμιας.»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.181, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε περιοχή που διοικητικά ανήκει στην κοινότητα Φλάσου της επαρχίας 
Λευκωσίας και συγκεκριμένα κοντά στο ξωκλήσι του Αγίου Γεωργίου έχουν ξεκινήσει εργασίες για δημιουργία 
φωτοβολταϊκού πάρκου.    

 Φαίνεται πως οι εργασίες για τη δημιουργία του πάρκου έχουν ήδη ξεκινήσει εδώ και μήνες. Διαπιστώθηκε 
ότι έχει επηρεαστεί σημαντικά το ανάγλυφο της περιοχής και συγχρόνως έχει απομακρυνθεί έκταση φυσικής 
βλάστησης. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, αρχικά η περιβαλλοντική αρχή είχε ενστάσεις για 
αυτό το μεγάλο έργο, που κατά την πρώτη αίτηση αναφερόταν στη Μελέτη Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον (ΜΕΕΠ) ότι θα επηρέαζε πέραν των πεντακόσιων υγιών πεύκων, με αποτέλεσμα στις 24 
Σεπτεμβρίου 2018 να εκδώσει αρνητική γνωμάτευση.  Αργότερα, τον Οκτώβριο του 2018, υποβλήθηκε νέα 
αίτηση με μικρότερη κάλυψη του εμβαδού για το έργο (σε 50% αντί σε 70%) και έτσι εκδόθηκε θετική γνωμάτευση, 
ώστε να επηρεαστούν λιγότερα δέντρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει εξετάσει 
επαρκώς το υπουργείο του τις περιβαλλοντικές παραμέτρους και το οικολογικό αποτύπωμα του έργου αυτού, 
ποιους όρους αφορούσε η θετική γνωμάτευση και αν παρακολουθείται το έργο, ώστε να τηρούνται αυτοί οι όροι.  
Εάν δεν τηρούνται οι όροι της ΜΕΕΠ, να πληροφορήσετε τη Βουλή τι σκοπεύετε να κάνετε ως υπουργείο.»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.182, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Πανεπιστήμιο UCLan έχει πραγματοποιήσει σχετική έρευνα με βάση την οποία 
αποδείχθηκε ότι οι οικιακές βοηθοί στην Κύπρο δουλεύουν κατά μέσο όρο 58 ώρες την εβδομάδα, ήτοι 40% 
περισσότερο από τις 42 ώρες που προνοεί η σύμβαση εργασίας τους. Επίσης, σύμφωνα με την έρευνα μία στις 
πέντε δηλώνει ότι εργάζεται πέραν των 20 ωρών την εβδομάδα και το 32% δηλώνει ότι δεν πληρώνεται πάντα ή 
δεν πληρώνεται πάντα τον μισθό που καταγράφεται στο συμβόλαιό του. 

 Η έκθεση του Πανεπιστημίου UCLan και όπως πληροφορούμε έχει κατατεθεί στο Γραφείο του Επιτρόπου 
Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν έχει υπόψη της τα 
πορίσματα της έκθεσης αυτής, εάν αυτά τα αποτελέσματα συνάδουν με τα στοιχεία που κατέχει το υπουργείο ή 
υπάρχουν άλλα στοιχεία από άλλες σχετικές έρευνες και τι προτίθεται το υπουργείο να πράξει, προκειμένου να 
αντιμετωπιστούν αυτές οι αδικίες.»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.183, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.184, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κυπριακή Δημοκρατία μέσω του Υπουργείου Εξωτερικών και πριν από τις 
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου για την κλιματική ουδετερότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης μέχρι το 2050 
κατέθεσε αίτημα του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, ώστε η Κύπρος να 
περιληφθεί στη γεωγραφική επέκταση του Συστήματος Εμπορίας Δικαιωμάτων Εκπομπών (ΕΤS) και του 
Ταμείου Εκμοντερνισμού (TE). 

 Παρακαλώ τα αρμόδια υπουργεία να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το αίτημα που 
κατατέθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση με την επίτευξη του στόχου της κλιματικής ουδετερότητας και την 
αναθεώρηση των ETS και ΤΕ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.185, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως όλοι ξέρουμε, μέσα στον χώρο του εργοστασίου CYPRA στην Κάτω Μονή έχει τοποθετηθεί 
παράνομα ένας μεγάλος αριθμός από προκατασκευασμένα δωμάτια για τη διαμονή των εργαζομένων. 

 Υπολογίζεται ότι εκεί βρίσκονται πέραν των τριάντα προκατασκευασμένων δωματίων, όπου εδώ και 
αρκετά χρόνια κατοικούν αλλοδαποί εργαζόμενοι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ο οικισμός αυτός είναι αδειοδοτημένος από τις αρμόδιες αρχές; 

2. Ποιες είναι οι υγειονομικές διευθετήσεις, δηλαδή υπάρχει σύστημα αποχέτευσης; 

3. Υπάρχουν κοινοί χώροι υγιεινής, παραγωγής φαγητού, αποθήκες κ.λπ.; 

4. Εξετάσατε το γεγονός ότι σε απόσταση λίγων δεκάδων μέτρων λειτουργούν αναερόβιοι χωνευτήρες 
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(anaerobic digesters), καθώς και τους πιθανούς κινδύνους αυτανάφλεξης/έκρηξης/πυρκαγιάς;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.186, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Σε τηλεδιάσκεψη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2020, ο τέως γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας κ. Γεώργιος Γεωργίου, είχε αναφέρει ότι για τη λειτουργία του Στρατιωτικού 
Νοσοκομείου Εκστρατείας (106 ΣΝΕ) εξετάζονταν οι τρεις πιο κάτω επιλογές: 

1.  Επαναξιολόγηση της δυνατότητας ανασυγκρότησης του ανθρώπινου δυναμικού και παροχή φροντίδας 
από το υφιστάμενο στρατιωτικό προσωπικό. 

2.  Σύμπραξη με τον ΟΚΥΠΥ για αξιοποίηση της υποδομής. 

3.  Αγορά υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα με την παροχή της υποδομής. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις εξελίξεις σε 
σχέση με τα παραπάνω ενδεχόμενα και πότε εκτιμάται να υπάρξει τελική κατάληξη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.187, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Στις 15 Φεβρουαρίου 2019 η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε τους περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 
Ψυχοτρόπων Ουσιών (Φαρμακευτική Κάνναβη) (Τροποποιητικούς) Κανονισμούς.  Οι εν λόγω κανονισμοί μεταξύ 
άλλων ρυθμίζουν την αδειοδότηση, τα μέτρα ασφάλειας, την παραγωγή, την εισαγωγή και εξαγωγή, τη 
συνταγογράφηση, τη διανομή και τη χρήση της φαρμακευτικής κάνναβης. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσες αιτήσεις έχουν υποβληθεί για αδειοδότηση καλλιέργειας και παραγωγής φαρμακευτικής κάνναβης, 
από ποιες εταιρείες και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εν λόγω διαδικασία; 

2. Σε πόσους ασθενείς έχει χορηγηθεί μέχρι τώρα και για ποιες ασθένειες; 
3. Ποιος ο αριθμός των γιατρών και των φαρμακοποιών που έχουν ολοκληρώσει την εκπαίδευση για την 

ορθή χρήση της; 
4. Ποιες ενέργειες έχουν προωθηθεί από το υπουργείο για την ενημέρωση του κοινού σε σχέση με την ορθή 

χρήση της;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.188, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Τον Ιούνιο του 2018 η Βουλή ψήφισε τη θεσμοθέτηση της Επιτροπής Εξέτασης Ψυχικής Ικανότητας 
(ΕΕΨΙ), μιας τριμελούς επιτροπής η οποία αποτελείται μόνο από ψυχιάτρους (του δημόσιου ή του ιδιωτικού 
τομέα ή του Υγειονομικού Σώματος της Εθνικής Φρουράς).  Αρμοδιότητα της επιτροπής αυτής είναι να εξετάζει 
και να επανεξετάζει την ψυχική υγεία των στρατευσίμων, των υπηρετούντων στην Εθνική Φρουρά για 
εκπλήρωση στρατιωτικής υπηρεσίας και των οπλιτών με σύμβαση, με στόχο τη χορήγηση απαλλαγών ή 
αναβολών μόνο σε όσους αντιμετωπίζουν σοβαρά και πραγματικά ψυχικά-ψυχιατρικά νοσήματα, έτσι ώστε οι 
υπόλοιποι στρατεύσιμοι να εκπληρώνουν τις υποχρεώσεις τους προς την πολιτεία, ενισχύοντας με τον τρόπο 
αυτό το αίσθημα της ισότιμης αντιμετώπισης των πολιτών.  

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής:  

1.  Έχει μειωθεί ο αριθμός των απαλλαγών και αναβολών μετά τη σύσταση και λειτουργία της εν λόγω 
επιτροπής;  

2.  Ποιος ο αριθμός των απαλλαγών και αναβολών των τελευταίων πέντε ετών (αναλυτικά κατά έτος);  

3. Πώς έχει αξιολογηθεί η διαδικασία ως μέτρο πάταξης της φυγοστρατίας με δεδομένη και την αύξηση του 
διοικητικού κόστους (η εξέταση προηγουμένως γινόταν από έναν ψυχίατρο);» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.189, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Πέντε σχεδόν χρόνια μετά την έναρξη του θεσμού των Συμβασιούχων Οπλιτών (ΣΥΟΠ), οι κανονισμοί 
που έπρεπε να διέπουν τη λειτουργία του δεν έχουν ακόμη κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων, παρά τις 
δεσμεύσεις της εκτελεστικής εξουσίας.  Τα πολλά προβλήματα λειτουργίας του θεσμού, εκ των οποίων τα 
σημαντικότερα ο αριθμός των υπηρεσιών, το ωράριο εργασίας, οι άδειες ασθενείας, η ανέλιξη και η 
επαγγελματική αβεβαιότητας (ένας ΣΥΟΠ μπορεί να υπηρετήσει μέχρι δέκα χρόνια), έχουν οδηγήσει εκατοντάδες 
ΣΥΟΠ σε αποχώρηση. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1.  σε ποιο στάδιο βρίσκεται η κατάρτιση των κανονισμών και πότε αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, 
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2.  πόσες προσλήψεις έχουν γίνει από την ημερομηνία έναρξης του θεσμού, 

3.  πόσες οι αντίστοιχες παραιτήσεις, 

4.  ποιος ο αριθμός των υφιστάμενων ΣΥΟΠ και 

5.  σε ποια όπλα είναι τοποθετημένοι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.190, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Η είδηση του θανάτου ενός άντρα 84 ετών στις 27 Δεκεμβρίου 2020, αφού κειτόταν αβοήθητος για τρεις 
ημέρες στο πάτωμα του σπιτιού του έπειτα από πτώση, καταδεικνύει για ακόμη μια φορά τις σοβαρές αδυναμίες 
και ελλείψεις των κρατικών υπηρεσιών στην προστασία των ευάλωτων ομάδων και στη συγκεκριμένη περίπτωση 
των ηλικιωμένων, οι οποίοι θα πρέπει να έχουν την κατάλληλη φροντίδα και επίβλεψη.  Η πανδημία του 
κορωνοϊού επέφερε και αύξηση των περιστατικών ηλικιωμένων που χρήζουν βοήθειας. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο τον Δεκέμβριο του 2019 ενέκρινε την υπηρεσία “Κόκκινο Κουμπί”, η οποία 
προνοεί τη δημιουργία ενός κέντρου διαχείρισης κρίσεως, αποτελούμενο από κοινωνιολόγους, ψυχολόγους, 
κοινωνικούς λειτουργούς και εθελοντές επί 24ώρου βάσεως, το οποίο ένας χρήστης, σε περίπτωση έκτακτης 
ανάγκης, θα μπορούσε να το χρησιμοποιήσει.  Σύμφωνα με τη διαδικασία η κλήση μεταφέρεται στο κέντρο αυτό 
και ο λειτουργός με την κλήση θα γνωρίζει ποιος τον καλεί και το ιατρικό του ιστορικό.  Δυστυχώς όμως, η 
υπηρεσία αυτή δεν έχει λειτουργήσει.  

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα:  

1.  Είναι στον σχεδιασμό του υπουργείου η διενέργεια μιας καταγραφής όσων ηλικιωμένων ζουν μόνοι, με 
στόχο την τακτική παρακολούθησή τους από τις κρατικές υπηρεσίες και την παροχή της δυνατότητας να 
αποτείνονται για βοήθεια σε λειτουργό, όταν υπάρχει ανάγκη; Εάν ναι, έχει τεθεί συγκεκριμένο 
χρονοδιάγραμμα; 

2. Για ποιους λόγους δεν έχει δημιουργηθεί η υπηρεσία “Κόκκινο Κουμπί”; Είναι στις προθέσεις του 
υπουργού να προωθήσει τη δημιουργία της και, εάν ναι, πότε; 

3.  Είναι στον σχεδιασμό του αρμόδιου υπουργείου η δημιουργία του θεσμού του εθελοντή γείτονα, που θα 
ενίσχυε τις κρατικές υπηρεσίες σε αυτή την προσπάθεια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.191, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Στο πλαίσιο της αναδιοργάνωσης των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ), οι ΥΚΕ σε συνεργασία 
με την Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου έχουν ξεκινήσει την ανάπτυξη ενός εξειδικευμένου 
προγράμματος για παιδιά με διαταραχή διαγωγής, μια διάγνωση η οποία αφορά την πλειονότητα των παιδιών 
που φεύγουν επανειλημμένως από τις κρατικές δομές (στέγες/ξενώνες) στις οποίες φιλοξενούνται ή και από τις 
ίδιες τις οικογένειές τους.  

Ταυτόχρονα, γνωρίζουμε ότι είναι σε εξέλιξη η διαδικασία εξασφάλισης αριθμού ιδρυματικών λειτουργών, 
συνοδών και άλλων επαγγελματιών με στόχο την αντιμετώπιση και του εν λόγω φαινομένου. 

Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για το περιεχόμενο του εν λόγω προγράμματος, τον τρόπο λειτουργίας του και πότε θα τεθεί σε εφαρμογή 
με βάση συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα και 

2. πόσοι ιδρυματικοί λειτουργοί, συνοδοί και άλλοι επαγγελματίες θα εργοδοτηθούν και με ποια 
χρονοδιαγράμματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.192, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2021, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Γεωργιάδου 

 «Πάγιο αίτημα του συνδέσμου “Ασπίδα Ζωής” είναι η σύναψη συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Υγείας 
της Κύπρου με εξειδικευμένο κέντρο του εξωτερικού στα κληρονομικά μεταβολικά νοσήματα (ΚΜΝ) για κάθοδο 
παιδιάτρου και διαιτολόγου με εξειδίκευση στα ΚΜΝ κάθε έξι μήνες, για να παρακολουθεί τους ασθενείς.  
Πρόκειται για ειδικότητες που δεν υπάρχουν στην Κύπρο, με αποτέλεσμα οι ασθενείς να αναγκάζονται να 
μεταβαίνουν στο εξωτερικό.  Ο στόχος είναι να εκπαιδευτεί παιδίατρος και διαιτολόγος από την Κύπρο για 
απόκτηση της ειδικότητας. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
στις οποίες προτίθεται να προβεί το υπουργείο για το εν λόγω ζήτημα, όπως και για την πλήρωση της θέσης 
Μεταβολιστή Παιδιάτρου, η οποία έχει προκηρυχθεί στις 24 Ιανουαρίου 2020.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.193, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2021, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Γεωργιάδου 
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 «Σε συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών, στις 15 Ιουνίου 2020, υπήρξαν καταγγελίες σε σχέση με το γεγονός ότι μια γυναίκα μπορεί 
να αποταθεί σε εξειδικευμένα κέντρα και να λάβει το ποσό των €800-€1000, για να παραχωρήσει ωάρια. Λέχθηκε 
επίσης ότι μοιράζονται φυλλάδια σε φοιτήτριες για σκοπούς διαφήμισης και όχι ενημέρωσης. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας απάντησε ότι εποπτικό όργανο αυτής της διαδικασίας είναι το 
Συμβούλιο της Ιατρικώς Υποβοηθούμενης Αναπαραγωγής και ότι το ποσό αυτό καταβάλλεται στις δότριες ως 
“αποζημίωση”. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα κριτήρια της 
συγκεκριμένης αποζημίωσης, το ποσοστό του κάθε κριτηρίου επί του συνόλου της αποζημίωσης και αναλυτικά 
τη διαδικασία που ακολουθείται σε σχέση με την παραχώρηση ωαρίων.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.194, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2021, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Γεωργιάδου 

 «Μετά την υποβολή παραπόνου στην Επίτροπο Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 
τον Σεπτέμβριο του 2017 από μητέρα παιδιού με αναπηρίες, η οποία υποστήριξε ότι ο χώρος της 
Παιδονευρολογικής Κλινικής του Μακάρειου Νοσοκομείου δε βρίσκεται εντός του κτιρίου του νοσοκομείου αλλά 
στον χώρο στάθμευσής του και αποτελείται από ένα λυόμενο κτίριο εντελώς ακατάλληλο για την ιατρική εξέταση 
και την αναμονή παιδιών με σοβαρά ιατρικά προβλήματα, τα οποία στην πλειοψηφία τους είναι παιδιά με 
αναπηρίες, η επίτροπος προέβη σε διερεύνησή του. 

 Σύμφωνα με όσα καταγράφονται στην έκθεση της επιτρόπου, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2020, με επιστολή 
του, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2020, ο επιστημονικός διευθυντής του Μακάρειου Νοσοκομείου πληροφόρησε την 
επίτροπο ότι το Τμήμα Δημοσίων Έργων είχε προχωρήσει στην ανάθεση του έργου σε αρχιτεκτονικό γραφείο, 
ώστε να ετοιμαστούν οι όροι προκήρυξης του έργου, το οποίο περιλαμβάνει στο ισόγειο του νοσοκομείου το 
κτίριο των Πρώτων Βοηθειών και στον πρώτο όροφο τη λειτουργία της Παιδονευρολογικής Κλινικής, καθώς και 
της Κλινικής Γενετικής και Σπάνιων Νοσημάτων. 

 Με δεδομένο το γεγονός ότι έχουν περάσει ήδη επτά χρόνια (2013) από τη στέγαση της 
Παιδονευρολογικής Κλινικής του Μακάρειου Νοσοκομείου σε λυόμενες αίθουσες, η οποία θα αποτελούσε 
προσωρινή λύση, παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις 
εξελίξεις σε σχέση με το έργο και πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.195, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2021, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Γεωργιάδου 

 «Η εκδικητική πορνογραφία ή “διαδικτυακός βιασμός”, όπως επίσης αποκαλείται, είναι φαινόμενο 
διαδικτυακού εκφοβισμού, το οποίο αυξάνεται με ανησυχητικούς ρυθμούς τα τελευταία χρόνια και παίρνει όλο 
και μεγαλύτερες διαστάσεις. Πρόκειται για τη μη συναινετική πορνογραφία, που περιλαμβάνει τη δημοσίευση 
σεξουαλικού περιεχομένου (βίντεο ή φωτογραφιών) χωρίς τη συναίνεση του ατόμου που εμφανίζεται στο πιο 
πάνω υλικό. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Είναι στον σχεδιασμό του υπουργείου ο εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας, ώστε το συγκεκριμένο αδίκημα 
να θεσπιστεί ως ποινικό, όπως έχει παρατηρηθεί σε διάφορες χώρες του κόσμου; 

2. Ποια στοιχεία προκύπτουν με βάση τις καταγγελίες των δύο τελευταίων χρόνων για το σχετικό θέμα; 

3. Με δεδομένο το γεγονός ότι τα θύματα δύσκολα προβαίνουν σε καταγγελίες, κυρίως λόγω της ντροπής 
και της αμηχανίας που τους προκαλεί η εμπλοκή τους, μπορεί να καταγραφεί το φαινόμενο στην Κύπρο 
στην πραγματική του διάσταση; 

4. Το Γραφείο Καταπολέμησης Ηλεκτρονικού Εγκλήματος έχει τη δυνατότητα να “κατεβάσει” άμεσα το υλικό 
μετά από σχετική καταγγελία; 

5. Ποιες οι ενέργειες του αρμόδιου υπουργείου για την ενημέρωση, την πρόληψη, τη διαχείριση και 
γενικότερα την αντιμετώπιση του φαινομένου της εκδικητικής πορνογραφίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.196, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2021, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Γεωργιάδου 

 «Η παιδική πορνογραφία αποτελεί μια από τις πιο διαδεδομένες μορφές ηλεκτρονικού εγκλήματος και η 
δραματική αύξηση που παρατηρείται στις εν λόγω υποθέσεις είναι εξαιρετικά ανησυχητική. Σύμφωνα με 
δημοσιεύματα εφημερίδων, έχει παρατηρηθεί 35% αύξηση στις υποθέσεις διακίνησης παιδικού πορνογραφικού 
υλικού από πέρυσι μέχρι φέτος. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Ποια στοιχεία προκύπτουν σε σχέση με τις υποθέσεις παιδικής πορνογραφίας στην Κύπρο τα τελευταία 
τρία χρόνια; 

2. Σε ποιες ενέργειες προβαίνει το υπουργείο σε συνεργασία με το Γραφείο Καταπολέμησης Ηλεκτρονικού 
Εγκλήματος, ώστε να εντοπίζει έγκαιρα τους διακινητές και να τους παραπέμπει στη δικαιοσύνη; 

3. Σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο, ώστε να οργανώσει εκστρατείες ενημέρωσης 
ειδικότερα των γονέων, αλλά και των παιδιών για την ορθή χρήση του διαδικτύου, έτσι ώστε να γνωρίζουν 
τους κινδύνους από την ανάρτηση φωτογραφιών παιδιών στο διαδίκτυο και να αποφεύγουν οποιαδήποτε 
μορφή παρενόχλησης συνυπάρχει με την τεχνολογική εξέλιξη.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.344, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι δεν εγείρεται 
πλέον θέμα διαπραγμάτευσης με την εταιρεία JCC για τις χρεώσεις που επιβάλλει με την υφιστάμενη σύμβαση 
για τις ηλεκτρονικές πληρωμές. 

2. Ειδικότερα, το Γενικό Λογιστήριο προτίθεται να προβεί σε προκήρυξη ανοιχτού διαγωνισμού για τις 
ηλεκτρονικές πληρωμές της Κυβέρνησης, αμέσως μόλις το Υφυπουργείο Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής λάβει τις σχετικές τεχνικές προδιαγραφές για διασύνδεση των διαφόρων Παρόχων με το σύστημα 
Αριάδνη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.503, ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από τον αρμόδιο Οργανισμό, δηλαδή τον Οργανισμό Κρατικών 
Υπηρεσιών Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

(α)  Στο Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς λειτουργούν: Τμήμα Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών, 
Θάλαμος Νοσηλείας, Εξωτερικά Ιατρεία και επισκέψεις Ειδικοτήτων, Ακτινολογικό Εργαστήριο, Νοσ. 
Εργαστήριο/Χημείο, Φαρμακείο, Υπηρεσία Ασθενοφόρων, Υπηρεσία κατ' οίκον νοσηλείας και Εφημερίες 
Ιατρών. 

(β)  Η υφιστάμενη στελέχωση του Νοσοκομείου Πόλης αποτελείται από: 

• Πέντε ιατρούς στο Τμήμα Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών, εκ των οποίων οι δυο είναι 
Προσωπικοί Ιατροί με πολύ μικρό αριθμό εγγεγραμμένων δικαιούχων στον κατάλογό τους, 

• Δυο Ειδικούς Παθολόγους, 

• Έναν Καρδιολόγο, 

• Μία Παιδίατρο που εκτελεί καθήκοντα Υπεύθυνης του Νοσοκομείου, 

• Τριάντα τέσσερις Νοσηλευτές εκ των οποίων οι δυο παρέχουν υπηρεσίες κατ' οίκον νοσηλείας, 

• Έναν Ακτινογράφο, 

• Μία Χημικό, 

• Έναν βοηθό Χημείου, 

• Έναν Φαρμακοποιό, 

• Οκτώ οδηγούς Ασθενοφόρων, 

• Δύο Β. Μάγειρες, 

• Μία Βοηθό Γραμματειακό Λειτουργό, 

• Δυο έκτακτους γραφείς, 

• Ένα Γενικό Βοηθό (Γραφέα), 

• Έξι Καθαρίστριες, 

• Έναν Κλητήρα και 



 
 

1202 
 

• Έναν Εποχιακό Εργάτη. 

(γ)  Ο θάλαμος Νοσηλείας για ενδονοσοκομειακή φροντίδα λειτουργεί καθημερινά με έντεκα κλίνες, με μέσο 
όρο πληρότητας κλινών κάτω του 50%. Καλύπτεται σε εφημερίες από τους Ειδικούς Παθολόγους και τον 
Καρδιολόγο. 

(δ)  Τα Εξωτερικά Ιατρεία καλύπτονται από: 

• τους Ειδικούς Παθολόγους καθημερινά από Δευτέρα μέχρι Παρασκευή, εξετάζοντας έκαστος 
περίπου 25 - 30 ασθενείς την εβδομάδα, 

• τον Καρδιολόγο καθημερινά από Δευτέρα μέχρι Παρασκευή, εξετάζοντας περίπου 25 ασθενείς την 
εβδομάδα, 

• τους Προσωπικούς Ιατρούς, 

• επισκέψεις Ειδικών Ιατρών όπως: 

-  Νευρολόγο μια φορά την εβδομάδα (κάθε Τρίτη), 

- Οφθαλμίατρο μια φορά την εβδομάδα (κάθε Τετάρτη), 

- Ορθοπεδικό μια φορά την εβδομάδα (κάθε Τετάρτη), 

- Οδοντίατρο τέσσερις φορές την εβδομάδα, 

- Πνευμονολόγο δυο φορές το μήνα (Πέμπτη) και 

- Ψυχίατρο δυο φορές το μήνα. 

Επίσης, παρέχονται υπηρεσίες φυσιοθεραπείας τρεις φορές την εβδομάδα από Φυσιοθεραπεύτρια. 

(ε)  Το Νοσοκομειακό Εργαστήριο λειτουργεί με πρωινό ωράριο και διαθέτει όλον τον απαραίτητο εξοπλισμό 
για βιοχημικές και αιματολογικές αναλύσεις. Για αναλύσεις που προκύπτουν κατά τις μη εργάσιμες ημέρες, 
τα δείγματα αποστέλλονται στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου. 

(στ)  Το Ακτινολογικό Εργαστήριο λειτουργεί με πρωινό ωράριο και διαθέτει ένα ακτινογραφικό μηχάνημα. 

(ζ)  Αναμένεται η πρόσληψη ακόμα επτά νοσηλευτών : ένας για θάλαμο και έξι για ασθενοφόρα. 

2. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω και σύμφωνα με τα περιστατικά που διαχειρίζεται το Νοσοκομείο, 
κρίνεται ότι η στελέχωσή του σε Ιατρικό και Παραϊατρικό Προσωπικό είναι επαρκής. Περαιτέρω, σημειώνεται ότι 
το Νοσοκομείο διαθέτει όλον τον απαραίτητο εξοπλισμό για την απρόσκοπτη λειτουργία του. 

3. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινίσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.741, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι την περίοδο που 
αναφέρεται στην επιστολή σας, έχουν ανεγερθεί δύο κτίρια και αφορούν νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου τα 
οποία εμπίπτουν κάτω από την αρμοδιότητα του Υπουργείου Οικονομικών. Τα κτίρια αφορούν το(ν)  

• Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης  

• Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου 

2. Οι επιστολές του Γενικού Διευθυντή του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης και του Αναπλ. Γενικού 
Διευθυντή του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, για τα κτίρια που ανεγέρθηκαν κατά την υπό αναφορά περίοδο 
επισυνάπτονται, αφού παρέχουν όλες τις πληροφορίες, που ζητάτε με την πιο πάνω ερώτηση. 

3. Όσον αφορά ανέγερση κτιρίων που στεγάζει κρατικές υπηρεσίες, πρόσφατα το Υπουργείο Οικονομικών 
έχει αγοράσει κτίριο στη γωνία λεωφόρου Στροβόλου και Τσερίου για να στεγάσει το Επαρχιακό Γραφείο του 
Τμήματος Φορολογίας. Το συνολικό κόστος του κτιρίου ανήλθε στα €16,5 εκατομ. + ΦΠΑ. 

4. Στη διάθεση σας, για ότι πρόσθετες πληροφορίες χρειαστείτε.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.373, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.374, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η λειτουργία του FSF-MED, EATEO χρηματοδοτείται από το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων σε ετήσια βάση. Επίσης το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας συνδράμει όποτε του ζητηθεί με 
τεχνογνωσία μέσω διαλέξεων που ετοιμάζονται στο προσωπικό του Τμήματος. 

3. Σημειώνεται ότι ο EATEO δεν είναι ευρωπαϊκός οργανισμός με την επίσημη έννοια του όρου, αλλά 
ιδρύθηκε με ιδιωτική πρωτοβουλία και έχει εγγραφεί βάσει του περί Σωματείων και Ιδρυμάτων Νόμου, ο 
οποίος έχει μέλη που πληρώνουν ετήσια συνδρομή. 

4. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.517, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η Κυβέρνηση δεν έχει στο παρόν στάδιο 
οποιαδήποτε σχέδια για λειτουργία δημόσιου αερομεταφορέα. 

2. Είμαι στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.590, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα σε σχέση με την Προειδοποιητική Επιστολή με αρ. 2020/2242 
αναφορικά με την εισαγωγή εθνικών κανόνων για οργανωμένα ταξίδια, οι οποίοι επιτρέπουν σε διοργανωτές 
ταξιδιών να εκδίδουν πιστωτικές σημειώσεις έναντι επιστροφής χρημάτων για ακυρώσεις ταξιδιών στο πλαίσιο 
της πανδημίας Covid 19 και ενημερώνω ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφάσισε, στις 30 Οκτωβρίου 2020, όπως 
τερματίσει τη διαδικασία επί παραβάσει που είχε ξεκινήσει κατά της Κυπριακής Δημοκρατίας καθώς δεν 
υφίστανται ενδείξεις για τη μη συμμόρφωση της εθνικής έννομης τάξης με την Ευρωπαϊκή Οδηγία για τα 
οργανωμένα ταξίδια (2015/2302/ΕΕ). 

2. Σημειώνεται ότι, μεταξύ άλλων η Κυπριακή Δημοκρατία στην απαντητική της επιστολή προς την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή διευκρίνισε ότι η έκδοση πιστωτικών σημειώσεων ουσιαστικά αποτελεί εναλλακτική 
δυνατότητα, χωρίς να συνεπάγεται ή να μπορεί να ερμηνευτεί ότι δεσμεύει τον καταναλωτή να την αποδεχθεί 
εξαλείφοντας τα δικαιώματα του όπως αυτά προκύπτουν από την Οδηγία 2015/2302/ΕΕ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.596, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 

2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου 
 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια των ερωτημάτων σας, σχετικά με τον εξοπλισμό τύπου 
tablet ο οποίος έχει παραχωρηθεί στο ΥΠΠΑΝ από δωρεές για τις ανάγκες της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης και 
μάθησης, επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

 Ο εξοπλισμός τύπου tablet ο οποίος παραχωρήθηκε ως δωρεά από διάφορους φορείς για τις ανάγκες της 
εξ αποστάσεως εκπαίδευσης και μάθησης της δημόσιας εκπαίδευσης ανέρχεται στις τέσσερις χιλιάδες 
τετρακόσιες είκοσι δύο (4 422) συσκευές. 

 Σημειώνεται ότι επιπρόσθετα από τις δωρεές, εξασφαλίστηκαν από κονδύλια του Υπουργείου Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) οκτώ χιλιάδες πεντακόσιες τριάντα έξι (8 536) ταμπλέτες. 

 Ο εν λόγω εξοπλισμός κατανεμήθηκε σε μαθητές και μαθήτριες των Δημόσιων Σχολείων για να καλύψει 
ανάγκες της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης και μάθησης. Η κατανομή έχει ως ακολούθως: 

Σχολική Χρονιά 2019-2020  Σχολική Χρονιά 2020-2021  

 Ποσότητα  Ποσότητα 

Δημοτική Εκπαίδευση 

Ε΄ και Στ΄ Τάξη 
1326 

Δημοτική Εκπαίδευση 

Δ΄, Ε΄ και Στ΄ Τάξη 

819 

Μέση Γενική Εκπαίδευση 

(Γυμνάσια) 
3718 

Μέση Γενική Εκπαίδευση 

(Γυμνάσια) 

95 
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Μέση Γενική Εκπαίδευση 

(Λύκεια) 
1575 

Μέση Γενική Εκπαίδευση 

(Λύκεια) 

50 

Μέση Τεχνική Επαγγελματική 
Εκπαίδευση και Κατάρτιση 813 Μέση Τεχνική Επαγγελματική 

Εκπαίδευση και Κατάρτιση 
40 

  Εσπερινά Γυμνάσια και Λύκεια 100 

Σύνολο 7432 Σύνολο 1104 

Γενικό Σύνολο: 8536    

 Ο πιο πάνω πίνακας καταρτίστηκε μετά από διερεύνηση και καταγραφή των αναγκών από όλα τα σχολεία.  
Ο αντίστοιχος αριθμός ταμπλετών διανεμήθηκε στα σχολεία και απέκτησαν ηλεκτρονική ταμπλέτα όσοι μαθητές 
και μαθήτριες δήλωσαν ότι δεν είχαν στην ιδιοκτησία τους εξοπλισμό για πρόσβαση στην εξ αποστάσεως 
εκπαίδευση και μάθηση. 

 Στην παρούσα φάση και βάσει των δηλωμένων αναγκών, όπως αυτές υπεβλήθησαν από τις Διευθύνσεις 
των Βαθμίδων κατά τη σχολική χρονιά 2019-2020, δεν υπάρχουν μαθητές και μαθήτριες χωρίς ηλεκτρονική 
ταμπλέτα ή άλλο μέσο πρόσβασης στην εξ αποστάσεως εκπαίδευση. 

 Επίσης, επιπρόσθετα από τον πιο πάνω εξοπλισμό των σχολικών μονάδων, υπάρχει μία διαθέσιμη 
ποσότητα, περί τις εκατό πενήντα (150) ηλεκτρονικές ταμπλέτες, η οποία θα καλύπτει απρόβλεπτες ανάγκες των 
σχολείων και θα λειτουργεί στο πλαίσιο προσωρινού δανεισμού στις σχολικές μονάδες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.012, ημερομηνίας 11ης Αυγούστου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω για τα πιο κάτω: 

i. Πώς γίνεται ο έλεγχος; 

Οι Επόπτες του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων διενεργούν ξαφνικούς ελέγχους στο 
στόλο των λεωφορείων Παγκύπρια, στους οποίους ελέγχεται η ύπαρξη του σχετικού Πιστοποιητικού 
Απολύμανσης και επιβεβαιώνεται κατά πόσο είναι σε ισχύ αφού στο εν λόγω Πιστοποιητικό αναγράφεται 
η ημερομηνία διενέργειας απολύμανσης και η διάρκεια ισχύος. 

ii.  Γίνεται σε σωστά χρονικά διαστήματα; 

Βάσει οδηγιών του Υπουργείου Υγείας, διενεργείται καθημερινός καθαρισμός και απολύμανση, ιδιαίτερα 
των επιφανειών που αγγίζονται συχνά, όπως λαβές και ράγιες, τόσο εντός των λεωφορείων όσο και στους 
σταθμούς λεωφορείων.  Επίσης, σε σχετική επικοινωνία μας με το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, το οποίο αποτελεί το Αρμόδιο Υπουργείο για το εν λόγω θέμα (8 Μαΐου 
2020), μας ενημέρωσαν ότι “δεν υπάρχουν επιστημονικά δεδομένα για οποιοδήποτε αδειοδοτημένο 
απολυμαντικό που να επιβεβαιώνουν ότι η διάρκεια δράσης του για τον ιό SARS-CoV-2 που προκαλεί τη 
νόσο COVID-19, είναι μέχρι και 14 ημέρες” και ως εκ τούτου το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων από τις 25 Ιουνίου 2020 έχει δώσει οδηγίες προς όλες τις Εταιρείες Μεταφοράς Τακτικών 
Επιβατών με κόμιστρο ανά επιβάτη, όπως τα λεωφορεία τους, απολυμαίνονται κατ' ελάχιστον μια φορά 
το μήνα. 

iii.  Πώς ελέγχετε ότι τα χημικά που χρησιμοποιούνται στις απολυμάνσεις είναι διάρκειας 2 εβδομάδων όπως 
προβλέπεται; 
Όπως αναφέρεται πιο πάνω, βάσει ενημέρωσης από το αρμόδιο Υπουργείο δεν υπάρχουν επιστημονικά 
δεδομένα που να επιβεβαιώνουν ότι οι απολυμάνσεις θα πρέπει να είναι διάρκειας 2 εβδομάδων.  Ως εκ 
τούτου, και μετά από σχετική ανακοίνωση του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, οι 
επόπτες μέσω ελέγχων επιβεβαιώνουν ότι οι απολυμάνσεις στα λεωφορεία γίνονται κατ' ελάχιστον μια 
φορά το μήνα. 

iv.  Τα καινούργια αστικά λεωφορεία λέγεται ότι έχουν σύστημα αυτοαπολύμανσης.  Εάν αυτό είναι ορθό, πώς 
διασφαλίζεται ότι χρησιμοποιούν τα σωστά χημικά; 

Σε όλα τα λεωφορεία οι απολυμάνσεις διενεργούνται από τα αδειοδοτημένα συνεργεία εφαρμογής 
βιοκτόνων τα οποία λαμβάνουν άδεια από το αρμόδιο Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος.  Όσο αφορά τα καινούρια λεωφορεία, τα οποία χρησιμοποιούνται στις Επαρχίες 
Λευκωσίας και Λάρνακας, όπως ορθά αναφέρεται υπάρχει εγκατεστημένο σύστημα απολύμανσης.  Ως εκ 
τούτου έχουν δοθεί οδηγίες προς τις εταιρείες όπως επιβεβαιώσουν με το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος ότι τα προϊόντα που χρησιμοποιούν είναι αδειοδοτημένα κάτι το οποίο και 
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έχουν πράξει.  Επιπλέον, έχουν δοθεί οδηγίες σε όλες τις εταιρείες όπως το Πιστοποιητικό Απολύμανσης 
αναρτάται σε περίοπτη θέση εντός των λεωφορείων. 

2.  Τέλος, αναφέρεται ότι οι εταιρείες μεταφοράς τακτικών επιβατών με κόμιστρο ανά επιβάτη έχουν 
συμμορφωθεί με τις πιο πάνω οδηγίες, και μέχρι την παρούσα στιγμή δεν έχουν παρουσιαστεί οποιαδήποτε 
προβλήματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.013, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας και ειδικότερα η Μονάδα Ασφάλειας Πτήσεων, μέσω του προγράμματος 
των επιθεωρήσεων για την κανονιστική συμμόρφωση των εγγεγραμμένων στην Κύπρο αεροπορικών 
εταιρειών, βεβαιώνεται ότι τηρούνται όλα τα προβλεπόμενα στις Οδηγίες Ασφαλείας (SD 2020-03 & 2020-
04) της “European Aviation Safety Agency (EASA)”.  Ο έλεγχος πραγματοποιείται με το εφαρμοστέο 
ερωτηματολόγιο (Implementation Checklist) που δημιουργήθηκε για αυτό το λόγο από την EASA. 

2. Όσον αφορά τις ευρωπαϊκές εταιρείες που επιχειρούν στα Κυπριακά αεροδρόμια, αυτές τηρούν τις πιο 
πάνω οδηγίες ασφαλείας της EASA υπό την επίβλεψη των αρμόδιων αρχών Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν εκδώσει το Πιστοποιητικό Αερομεταφορέα (AOC). 

3. Οι εταιρείες που προέρχονται από τρίτες χώρες, προκειμένου να αδειοδοτηθούν ώστε να επιχειρούν σε 
Ευρωπαϊκά αεροδρόμια είναι υποχρεωμένες να πληρούν τις πιο πάνω αναφερόμενες οδηγίες ασφαλείας 
[European Third Country Operator's(TCO) Programme], τις οποίες διαχειρίζεται η EASA. 

4. Το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας διασφαλίζει την εφαρμογή των οδηγιών ασφαλείας μέσω των 
προγραμμάτων συνεχούς επίβλεψης των εταιρειών της δικαιοδοσίας του, όπως και του προγράμματος 
τεχνικής αξιολόγησης ασφαλείας των ξένων αεροπορικών εταιρειών που επιχειρούν στα αεροδρόμια 
ευθύνης του. 

5. Επιπρόσθετα, στο Υγειονομικό Πρωτόκολλο, που εφαρμόζεται στους Αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου 
και έχει κοινοποιηθεί σε όλες τις αεροπορικές εταιρείες που δραστηριοποιούνται στην Κυπριακή 
Δημοκρατία (καθώς και οποιεσδήποτε τροποποιήσεις του), περιλαμβάνονται συγκεκριμένες πρόνοιες για 
την απολύμανση των αεροσκαφών στη βάση των εν ισχύι οδηγιών ασφάλειας της EASA.  Οι σχετικές 
πρόνοιες παρατίθενται στο Παράρτημα που επισυνάπτεται. 

6. Είμαι στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.013, ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, τις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες 
Δημόσιας Υγείας είναι η ακόλουθη: 

2. Αναφορικά με την απολύμανση των αεροσκαφών, υπάρχουν σχετικές οδηγίες από τον Ευρωπαϊκό 
Οργανισμό Ασφάλειας Πολιτικής Αεροπορίας (ΕΑΣΑ) και οι οδηγίες αυτές υπάρχουν στο Υγειονομικό 
Πρωτόκολλο που εφαρμόζεται στα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου. Το Υγειονομικό Πρωτόκολλο 
ετοιμάστηκε από το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας και συμφωνούμε με τις πρόνοιές του κυρίως σε ό,τι 
αφορά την απολύμανση των αεροσκαφών μετά την εμφάνιση ύποπτου ή επιβεβαιωμένου κρούσματος. 

3. Ο έλεγχος για τις περιπτώσεις απολύμανσης δεν αφορά το Υπουργείο Υγείας. Μόνο σε περίπτωση που 
ζητηθεί βοήθεια για τις διαδικασίες που ακολουθούνται σε περίπτωση απολύμανσης, τότε οι Υγειονομικές 
Υπηρεσίες των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, αναλαμβάνουν να εξυπηρετήσουν. 

4. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.034, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε ό,τι αφορά τις αρμοδιότητες 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος: 

α)  Η περιοχή όπου παρατηρήθηκαν οι πυρκαγιές κατά την καλοκαιρινή περίοδο εμπίπτει στα όρια του 
κρατικού δάσους, όπου ασκείται και εφαρμόζεται διαχείριση από το Τμήμα Δασών με βάση τη δασική 
νομοθεσία. 
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β)  Στην ευρύτερη περιοχή, που αποτελεί την Ειδική Ζώνη Διατήρησης (ΕΖΔ) “Χα-Ποτάμι” και τη Ζώνη Ειδικής 
Προστασίας (ΖΕΠ), εφαρμόζονται διαχειριστικές δράσεις και παρακολουθήσεις σύμφωνα με τα 
Διαχειριστικά Σχέδια που εκπονήθηκαν για την περιοχή. Ταυτόχρονα, βρίσκεται υπό ετοιμασία το 
Διάταγμα Διαχείρισης και Προστασίας της Φύσης (Άρθρο 15 των περί Προστασίας και Διαχείρισης της 
Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμων του 2003 έως 2015), το οποίο έχει στόχο τη θεσμοθέτηση 
προστατευτικών μέτρων και απαγορεύσεων για τη διασφάλιση της προστασίας των ειδών και των 
οικοτόπων της περιοχής. 

γ)  Οι πρόνοιες που δύναται να περιλαμβάνει το εν λόγω Διάταγμα έχουν ήδη συζητηθεί στην αρμόδια 
Επιστημονική Επιτροπή, η οποία συμβουλεύει τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος. Κάποιες εισηγήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, οι οποίες προέκυψαν μετά από διμερείς 
συναντήσεις με τα αρμόδια τμήματα του κράτους και αφορούσαν την εφαρμογή των κατευθυντήριων 
γραμμών για την εφαρμογή μέτρων διαχείρισης στις ΕΖΔ, θα πρέπει να ληφθούν υπόψη αναλόγως. 

δ)  Ένεκα της υφιστάμενης κατάστασης με τη νόσο COVID-19, δεν είναι δυνατό να τεθεί ακριβές 
χρονοδιάγραμμα για την ολοκλήρωση της διαδικασίας. Ευελπιστούμε, ωστόσο, ότι η διαδικασία θα 
ολοκληρωθεί εντός του 2021. 

ε)  Αναφορικά με το Διάταγμα που εκδίδει ο Υπουργός Εσωτερικών δυνάμει των περί Προστασίας και 
Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμων του 2003 έως (Αρ. 2) του 2017, αναμένεται η υποβολή 
εισήγησης στην αρμόδια Επιστημονική Επιτροπή από το εν λόγω Υπουργείο. 

στ)  Σημειώνεται ότι, στην προκειμένη περίπτωση, η ύπαρξη των σχετικών Διαταγμάτων, εκτιμούμε ότι δεν θα 
μπορούσε από μόνη της να αποτρέψει κακόβουλες πυρκαγιές όπως η συγκεκριμένη, μια από τις 
χειρότερες στην ιστορία των κυπριακών δασών, αφού υπήρχαν ταυτόχρονα 21 εστίες σε ένα μέτωπο 20 
km. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.034, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

α) Σε ό,τι αφορά την περιοχή Ζώνης Ειδικής Προστασίας (ΖΕΠ) της αναφερόμενης περιοχής επισημαίνεται, 
ότι για την έκδοση των σχετικών Διαταγμάτων Διαχείρισης ήταν απαραίτητο και χρήσιμο, όπως 
προηγηθούν ορισμένες προπαρασκευαστικές ενέργειες και δράσεις, οι οποίες θα υποβοηθούσαν τον 
προσδιορισμό των απαραίτητων μέτρων και διατάξεων τα οποία θα περιληφθούν στα σχετικά Διατάγματα. 

β) Τέτοιες υποβοηθητικές και προπαρασκευαστικές δράσεις αφορούσαν κυρίως στην εκπόνηση 
Διαχειριστικών Σχεδίων (ΔΣΧ) για τις περιοχές ΖΕΠ, περιλαμβανομένης και της ΖΕΠ Χα-ποτάμι. Τα εν 
λόγω Διαχειριστικά Σχέδια έχουν ολοκληρωθεί μέσα από συμμετοχικές διαδικασίες το διάστημα 2013-
2016, και τα τελικά ΔΣΧ βρίσκονται αναρτημένα στην ιστοσελίδα της Υπηρεσίας Θήρας & Πανίδας (ΥΘΠ). 

γ) Στη συνέχεια εντός του 2017 ολοκληρώθηκε τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας [Ν. 152 (Ι)/2003] και 
συγκριμένα του άρθρου 7, η οποία ήταν απαραίτητη για την συμπερίληψη διάφορων συγκεκριμένων 
δράσεων και μέτρων στα σχετικά Διατάγματα. 

2. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω τα σχετικά Διατάγματα διαχείρισης βρίσκονται υπό εκπόνηση και 
υπολογίζεται ότι αυτά θα είναι έτοιμα σύντομα. 

3. Δεν εκτιμάται ότι η συγκεκριμένη παράνομη ενέργεια, που αφορούσε το θέμα της πυρκαγιάς στην περιοχή 
ΖΕΠ του Χα-ποτάμι, θα μπορούσε να αποφευχθεί με την έκδοση των συγκεκριμένων Διαταγμάτων. Επίσης, η 
εν λόγω ενέργεια αφορά παράνομη δραστηριότητα που μπορεί, ούτως ή άλλως, να καταγγελθεί με την ισχύουσα 
νομοθεσία. 

4. Επισημαίνεται επίσης, ότι παρά τη μη έκδοση σχετικών Διαταγμάτων για τις περιοχές ΖΕΠ, η νομοθεσία 
που αφορά την προστασία και διαχείριση αγρίων πτηνών και θηραμάτων, από το 2017 περιλαμβάνει ειδικές 
διατάξεις, οι οποίες δίνουν τη δυνατότητα άμεσης καταγγελίας και έκδοσης σχετικών εξωδίκων σε άτομα που 
προβαίνουν, χωρίς τις απαιτούμενες άδειες, σε επεμβάσεις/αλλοιώσεις/κατασκευές σε βιότοπους. Λόγω του πιο 
πάνω, η ΥΘΠ έχει από το 2017 προβεί σε αρκετές καταγγελίες και έχει σταματήσει αλλά και αποτρέψει δεκάδες 
έκνομες ενέργειες/δραστηριότητες. 

5. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.035, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε ό,τι αφορά τις αρμοδιότητες 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος: 

α.  Το έργο αφορά σύμπλεγμα οικοδομών/κατοικιών στην περιοχή του κόλπου του “Πηλού” στην Χλώρακα 
και δεν εμπίπτει στον περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμο 
(Παράρτημα I ή II), οπόταν δεν απαιτείτο η ετοιμασία και κατάθεση περιβαλλοντικής μελέτης. 

β.  Τα τεμάχια ανέγερσης των κατοικιών είναι παραθαλάσσια με υψομετρική διαφορά από την ακτογραμμή 
και εμπίπτουν σε πολεοδομική τουριστική ζώνη Τ2β. 

γ.  Στο πλαίσιο αιτήσεων για χορήγηση πολεοδομικής άδειας για ανέγερση κατοικιών, το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως ζήτησε τις απόψεις του Τμήματος Περιβάλλοντος. Το Τμήμα Περιβάλλοντος, δεν έφερε 
ένσταση στη χορήγηση πολεοδομικών αδειών με προϋπόθεση την υλοποίηση όρων για προστασία του 
περιβάλλοντος. Σε αυτές περιλήφθηκε και όρος ώστε να διασφαλιστεί η ζώνη προστασίας της παραλίας. 

δ.  Για το θέμα της συνέχισης της κατασκευής του παραλιακού πεζόδρομου στον κόλπο του “Πηλού”, το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ζήτησε ξανά τις απόψεις του Τμήματος Περιβάλλοντος. Το Τμήμα 
Περιβάλλοντος, στο πλαίσιο αυτό, δεν έφερε ένσταση στη κατασκευή του παραλιακού πεζόδρομου και 
εισηγήθηκε όπως, για προστασία του οικοσυστήματος, της γεωμορφολογίας και του ανάγλυφου της 
περιοχής, αυτός κατασκευαστεί έχοντας ως στόχο την ελαχιστοποίηση σοβαρών επιπτώσεων στο άμεσο 
και έμμεσο περιβάλλον (επιπτώσεις στην ακτογραμμή, χλωρίδα, πανίδα, χωματουργικές εργασίες, κ.λπ.). 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2020 της Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Νατάσας Πηλείδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.036, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας απαντώ ότι η αρμόδια Υπηρεσία Ενέργειας εξετάζει και 
υλοποιεί διάφορα μέτρα με στόχο την περαιτέρω βελτίωση της εγκυρότητας των Πιστοποιητικών Ενεργειακής 
Απόδοσης (ΠΕΑ). 

2. Για παράδειγμα, η ψηφιοποίηση, του Μητρώου των ΠΕΑ, έχει επιτρέψει τον εύκολο εντοπισμό δεδομένων 
και στοιχείων των ΠΕΑ που ελέγχονται.  Επίσης, η δημιουργία νέας μεθοδολογίας υπολογισμού της ενεργειακή 
απόδοσης των κτιρίων που βρίσκεται σε εξέλιξη και αναμένεται να καλύψει προβλήματα και κενά που 
παρατηρούνται από την εφαρμογή της υφιστάμενης μεθοδολογίας, να συμπεριλάβει νέες τεχνολογίες και να 
βελτιώσει τον τρόπο που καταγράφεται η ενεργειακή κατάσταση του κτιρίου στο ΠΕΑ και στις συστάσεις που το 
συνοδεύουν. 

3. Όσον αφορά το χρόνο έκδοσης των ΠΕΑ για νέα κτίρια, αυτά εκδίδονται πριν την ανέγερση του κτιρίου 
και κατατίθενται στην οικοδομική αρχή με την κατάθεση αίτησης έκδοσης οικοδομικής άδειας.  Η κατάθεση του 
ΠΕΑ στην οικοδομική αρχή προνοείται από τους περί Οδών και Οικοδομών (Ενεργειακή Απόδοση) των Κτιρίων 
Κανονισμούς του 2006 έως 2014. 

4.  Με τον τρόπο αυτό μπορεί η αρμόδια αρχή και η οικοδομική αρχή να διαπιστώσει κατά πόσον το κτίριο 
έχει σχεδιαστεί για να συμμορφώνεται με τις απαιτήσεις ελάχιστης ενεργειακής απόδοσης που αφορούν την 
ελάχιστη ενεργειακή κατηγορία, το ελάχιστο ποσοστό ενέργειας που πρέπει να προέρχεται από ΑΠΕ και την 
μέγιστη κατανάλωση ενέργειας. 

5. Για την έκδοση του ΠΕΑ ο Ειδικευμένος Εμπειρογνώμονας θα πρέπει να καταγράψει ένα αριθμό 
παραμέτρων που αφορούν μεταξύ άλλων τη θερμομόνωση, τα κουφώματα, τη σκίαση, και τα τεχνικά συστήματα 
του κτιρίου.  Η καταγραφή αυτή βασίζεται στα δεδομένα που αντλεί από τους μελετητές του έργου.  Η διαδικασία 
αυτή σε συνδυασμό με την υποχρέωση για την επίτευξη των απαιτήσεων ελάχιστης ενεργειακής απόδοσης 
υποχρεώνει τους μελετητές του έργου να προσαρμόσουν τους σχεδιασμούς τους ανάλογα. 

6. Η διασφάλιση εφαρμογής όσων προδιαγράφονται στο ΠΕΑ ανήκει στον επιβλέπων μηχανικό όπως αυτός 
ορίζεται στον περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμο, καθώς οφείλει να επιβλέπει το έργο σε όλα τα στάδια 
της εκτέλεσης του μέχρι και την αποπεράτωση του.  Επιπλέον, με βάση τον περί Ρύθμισης της Ενεργειακής 
Απόδοσης των Κτιρίων Νόμο η Υπηρεσία Ενέργειας διεξάγει δειγματοληπτικούς και στοχευμένους ελέγχους των 
ΠΕΑ.  Ο έλεγχος διενεργείται κυρίως με επιθεωρήσεις κτιρίων κατά την κατασκευή. 

7. Με βάση τα πιο πάνω, η έκδοση του ΠΕΑ μόνο μετά από έλεγχο εφαρμογής των προδιαγραφών θα 
αφαιρέσει από την Υπηρεσία Ενέργειας και την οικοδομική αρχή ένα σημαντικό εργαλείο για έλεγχο των κτιρίων 
πριν και κατά την κατασκευή τους.  Επίσης, δεν θα υποχρεώνει τους μελετητές του κτιρίου να καθορίσουν 
προδιαγραφές που αφορούν την ενεργειακή απόδοση ή ακόμα και αν το κάνουν δεν θα γνωρίζουν αν το τελικό 
αποτέλεσμα οδηγεί σε συμμόρφωση ως προς τις απαιτήσεις ελάχιστης ενεργειακής απόδοσης.  Ειδικότερα, η 
επίτευξη ελάχιστης ενεργειακής κατηγορίας και η μέγιστη κατανάλωση ενέργειας γίνεται με την συμπερίληψη 
πολλών δεδομένων και παραγόντων και ως εκ τούτου είναι αδύνατο να υπολογιστούν χωρίς την έκδοση ΠΕΑ. 

8. Ο έλεγχος μετά το τέλος του κτιρίου απαιτεί τη διάθεση πολλών ανθρώπινων και οικονομικών πόρων, 
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δημόσιων ή/και ιδιωτικών.  Οι πόροι αυτοί θα είναι επιπρόσθετοι αυτών που χρειάζονται σήμερα για επίβλεψη 
του έργου από τον επιβλέπων μηχανικό, για έκδοση του ΠΕΑ από τον Ειδικευμένο Εμπειρογνώμονα και του 
ελέγχους που διεξάγουν οι επιθεωρητές της Υπηρεσία Ενέργειας.  Λαμβάνοντας υπόψη ότι με το υφιστάμενο 
σύστημα έκδοσης ΠΕΑ το ποσοστό συμμόρφωσης με τις απαιτήσεις ελάχιστης ενεργειακής απόδοσης είναι 
υψηλό, ενδεχομένως θα ήταν πιο πρακτικό να βελτιωθούν οι υφιστάμενοι μηχανισμοί ελέγχου ούτως ώστε να 
υπάρχει καλύτερη τήρηση των προδιαγραφών χωρίς να δημιουργούνται άλλα ζητήματα όπως αυτά που 
αναφέρονται πιο πάνω.  Ως εκ τούτου, οι προσπάθειές μας επικεντρώνονται στη βελτίωση των ελέγχων που 
διεξάγει η Υπηρεσία Ενέργειας και την ανάδειξη της σχετικής ευθύνης που έχει ο επιβλέπων μηχανικός.  Μέσα 
σε αυτό το πλαίσιο θα εξεταστεί, σε συνεννόηση με τα ενδιαφερόμενα μέρη και ειδικότερα με το Υπουργείο 
Εσωτερικών η βελτίωση της υφιστάμενης διαδικασίας έκδοσης των ΠΕΑ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.048, ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα σε ό,τι αφορά τις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος: 

α)  Το θέμα του “ecocide” δεν έχει συζητηθεί επίσημα στην 21η Διάσκεψη των Μερών στη Σύμβαση Πλαίσιο 
των Ηνωμένων Εθνών για την Κλιματική Αλλαγή και την 11η Διάσκεψη των Μερών στο Πρωτόκολλο του 
Κιότο (COP21), αλλά σε εκδηλώσεις τύπου “side-event” που πραγματοποιήθηκαν παράλληλα με τις πιο 
πάνω Διασκέψεις.  Η Κυπριακή Δημοκρατία δεν συμμετείχε στις συζητήσεις αυτές. 

β)  Το Παγκόσμιο Σύμφωνο για το Περιβάλλον (GPE), το οποίο περιλαμβάνει το “ecocide”, παρουσιάστηκε 
το 2017 από τη Γαλλία ως πρωτοβουλία για τη σύναψη ενός νομικά δεσμευτικού διεθνούς μέσου στο 
πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών, το οποίο αντιμετωπίζει τον κατακερματισμένο χαρακτήρα των διεθνών 
νομοθετημάτων για το περιβαλλοντικό δίκαιο με τη συγκέντρωσή τους σε μια ενιαία πράξη. 

 Η Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών εξέδωσε στις 10 Μαΐου 2018 το ψήφισμα 72/277 “Προς ένα 
παγκόσμιο σύμφωνο για το περιβάλλον”.  Το ψήφισμα δημιουργεί μια ad-hoc διακυβερνητική ομάδα 
εργασίας ανοικτού τύπου (AHOEWG), η οποία έχει την εντολή να εξετάσει την έκθεση του Γενικού 
Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών (UNSG) με την οποία εντοπίζονται και αξιολογούνται ενδεχόμενα κενά 
στο διεθνές περιβαλλοντικό δίκαιο και μέσα, προκειμένου να ενισχυθεί η εφαρμογή τους. 

γ)  Η πρόταση της Γαλλίας συζητήθηκε και σε Άτυπο Συμβούλιο Υπουργών Περιβάλλοντος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, κατά το οποίο η Κύπρος υποστήριξε τη συγκεκριμένη πρωτοβουλία και την εφαρμογή της, 
δεδομένου ότι είναι η πρώτη παγκόσμια αξιολόγηση του περιβαλλοντικού κράτους δικαίου. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες.»  

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Πρόδρομου Προδρόμου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.051, ημερομηνίας 15 

Σεπτεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας, ημερομηνίας 17/09/2020 και 6/11/2020 και, αφού καταρχάς απολογηθώ 
για την καθυστέρηση στην απάντησή μας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η πρακτική που ακολουθείται σχετικά με την παροχή εκπαίδευσης σε μαθητές και μαθήτριες 
παραθαλάσσιων (και μη) περιοχών για τους κινδύνους στο νερό από την Κυπριακή Ομοσπονδία 
Ναυαγοσωστικής σε συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας είναι μια 
ποιοτική δραστηριότητα και ανέκαθεν πρόσφερε σημαντική βοήθεια στους νέους και στις νέες, αλλά και στο 
κοινωνικό σύνολο γενικότερα, στο πλαίσιο της πρόληψης των ατυχημάτων. 

 Για την προτεινόμενη εισαγωγή μαθήματος παροχής εκπαίδευσης για τους κινδύνους στο νερό, όσον 
αφορά στη Μέση Γενική Εκπαίδευση, κάτι τέτοιο δεν είναι εφικτό επειδή το Ωρολόγιο (Αναλυτικό) Πρόγραμμα 
επί της παρούσης είναι πλήρες. Ωστόσο, σύμφωνα με την επιθεώρηση Φυσικής Αγωγής, η Διεύθυνση Μέσης 
Γενικής Εκπαίδευσης ενθαρρύνει και προτρέπει τους εκπαιδευτικούς, στο πλαίσιο των σχολικών 
δραστηριοτήτων τους, να συμπεριλαμβάνουν ενότητες που αφορούν στο θέμα αυτό. 

 Όσον αφορά στη Δημοτική Εκπαίδευση, η προτεινόμενη εισαγωγή μαθήματος παροχής εκπαίδευσης για 
τους κινδύνους στο νερό παίρνει τη μορφή επιλεγμένης δραστηριότητας στο πλαίσιο των δράσεων των σχολικών 
μονάδων, ενταγμένο στη θεματική του Αναλυτικού Προγράμματος της Φυσικής Αγωγής “Δραστηριότητες Ζωής”, 
όπου είναι δυνατή η γνωριμία με ποικιλία αθλημάτων τα οποία δεν είναι εφικτό να καλλιεργηθούν στους 
σχολικούς χώρους (όπως η κολύμβηση). 

 Επίσης, η Διεύθυνση Δημοτικής Εκπαίδευσης ενισχύει το μάθημα γνωριμίας με κινδύνους στο νερό με 
την υλοποίηση του εκπαιδευτικού προγράμματος “Γνωριμία με Αθλήματα Νερού”, για τα παιδιά της Δ΄ και Ε΄ 
τάξης. Βασικός σκοπός του Προγράμματος είναι η μύηση και γνωριμία των παιδιών με αθλήματα νερού 
(ιστιοπλοΐα, κανό, κολύμβηση, ιστιοσανίδα, υδατοσφαίριση) με τη βοήθεια εξειδικευμένων εκπαιδευτών των 
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αντίστοιχων Ομοσπονδιών, με την παράλληλη εκμάθηση κανόνων ασφαλείας σε σχέση με τους κινδύνους στο 
νερό. Τα τελευταία χρόνια, το πρόγραμμα περιλαμβάνει (ανάλογα της διαθεσιμότητας ναυαγοσωστών για 
απασχόληση σε αυτό) και σταθμό ναυαγοσωστικής/πρώτων βοηθειών από ναυαγοσώστες της Ναυαγοσωστικής 
Ομοσπονδίας. Το εκπαιδευτικό πρόγραμμα “Γνωριμία με Αθλήματα Νερού” διεξάγεται κατά τους μήνες 
Σεπτέμβριο-Οκτώβριο και Μάιο-Ιούνιο κάθε σχολικής χρονιάς και σε αυτό συμμετέχουν παιδιά από όλα τα 
δημοτικά σχολεία της Κύπρου κατόπιν δήλωσης ενδιαφέροντος. Κάθε σχολική χρονιά συμμετέχουν στο 
Πρόγραμμα γύρω στα πέντε χιλιάδες (5000) παιδιά (Λευκωσία, Λεμεσός, Λάρνακα, Πάφος, Ελεύθερη 
Αμμόχωστο). Κατά την περσινή χρονιά, το πρόγραμμα δεν λειτούργησε λόγω της αναστολής της λειτουργίας των 
σχολείων και των υγειονομικών πρωτοκόλλων εξαιτίας της πανδημίας του Κορωνοϊού. 

 Στο ίδιο πλαίσιο της θεματικής ενότητας “Δραστηριότητες Ζωής” του μαθήματος της Φυσικής Αγωγής, τα 
τελευταία δύο χρόνια, οργανώθηκε και λειτουργεί στην επαρχία Λεμεσού, “Πιλοτικό πρόγραμμα Κολύμβησης” 
για τα παιδιά της Δ΄ τάξης του δημοτικού. Το πρόγραμμα περιλαμβάνει σειρά τεσσάρων 45λεπτων μαθημάτων 
κολύμβησης σε Κλειστό Κολυμβητήριο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και πραγματοποιείται σε 
συνεργασία με τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού και πιο συγκεκριμένα με το πρόγραμμα Αθλητισμός Για 
Όλους. Στο πρόγραμμα συμμετείχαν, κατά την περσινή σχολική χρονιά διακόσια είκοσι (220) παιδιά της Δ΄ τάξης. 
Αρχικά, εκπαιδευτικοί, γονείς και παιδιά ενημερώθηκαν για το πρόγραμμα και τον τρόπο λειτουργίας του και 
έπειτα έτυχαν προετοιμασίας από Σύμβουλο Φυσικής Αγωγής για τα οφέλη της κολύμβησης, τα θέματα 
ασφάλειας, τη σωστή χρήση των αποδυτηρίων και ντους, κανόνες υγιεινής και προστασίας των ιδιωτικών μερών 
του σώματος. Κατά τη διάρκεια των μαθημάτων τα παιδιά έμαθαν βασικές δεξιότητες κολύμβησης καθώς και 
κανόνες ασφάλειας στο νερό. Το πρόγραμμα λειτούργησε από τον Οκτώβριο του 2019 και διακόπηκε τον Μάρτιο 
του 2020 λόγω αναστολής λειτουργίας των δημόσιων σχολείων εξαιτίας της πανδημίας του Κορωνοϊού. 

 Σημειώνουμε, επίσης, ότι στα πλαίσια του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την Πρόληψη των Παιδικών 
Ατυχημάτων και Δηλητηριάσεων για το έτος 2021 και κατόπιν πρωτοβουλίας του Υπουργείου Υγείας, υπήρξε η 
πρόθεση εφαρμογής πιλοτικού προγράμματος ένταξης μαθημάτων κολύμβησης σε όλη την Πρωτοβάθμια 
Εκπαίδευση από τη Διεύθυνση Δημοτικής Εκπαίδευσης. Στο παρόν στάδιο και λόγω των μέτρων για την 
πανδημία το πιλοτικό πρόγραμμα δεν προχώρησε προς υλοποίηση.»  

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.056, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Το θέμα των ποινικών υποθέσεων που έχουν παρουσιαστεί ενώπιον του δικαστηρίου από το 2002 μέχρι 
σήμερα και του αριθμού και του είδους των ποινών που επέβαλε το δικαστήριο κατά έτος από τότε μέχρι 
σήμερα, εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. Αντίγραφο της 
επιστολής σας έχει σταλεί στον Αρχηγό Αστυνομίας με την παράκληση όπως το συγκεκριμένο ερώτημα 
τύχει χειρισμού από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως λόγω αρμοδιότητας. 

β)  Σε σχέση με τον αριθμό των πυρκαγιών που έχουν χαρακτηριστεί από το 2002 μέχρι σήμερα από το 
Τμήμα Δασών ως εμπρησμοί, σημειώνεται ότι από το 2002 μέχρι και σήμερα, στη ζώνη ευθύνης του 
Τμήματος Δασών τέθηκαν σκόπιμα 292 δασικές πυρκαγιές, χωρίς να είναι γνωστό πόσες από αυτές 
εμπίπτουν στην κατηγορία των εμπρησμών. Επιπρόσθετα, προκλήθηκαν 40 δασικές πυρκαγιές από 
καψαλίσματα αποκαλάμης, οι οποίες δεν εμπίπτουν στην κατηγορία του εμπρησμού. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.057, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Η πανδημία, που έχει προκαλέσει η ασθένεια COVID-19, έχει πλήξει σχεδόν όλους τους τομείς της 
κυπριακής οικονομίας, περιλαμβανομένου και του γεωργοκτηνοτροφικού τομέα. Ως εκ τούτου, η 
Κυβέρνηση προώθησε και υλοποιεί μια σειρά οριζόντιων μέτρων στήριξης των πληγέντων και ειδικά των 
αυτοτελώς εργαζομένων, των μισθωτών και των επιχειρήσεων. 

(β)  Πέραν των πιο πάνω, το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑΠ) 
ανακοίνωσε μια σειρά ειδικών μέτρων για στήριξη του γεωργοκτηνοτροφικού τομέα. Σε ό,τι αφορά τον 
αμπελοοινικό τομέα, το ΥΓΑΑΠ διαπίστωσε έγκαιρα το πρόβλημα της διάθεσης των σταφυλιών και της 
παραλαβής τους από τα οινοποιεία και ως εκ τούτου προχώρησε στην προκήρυξη του ειδικού μέτρου 
“Πράσινος τρύγος σε αμπελώνες οινοπαραγωγής” με προϋπολογισμό ύψους €1,6 εκατομμυρίων. Στο 
μέτρο αυτό περιλήφθηκαν οι ποικιλίες που καταλαμβάνουν τις μεγαλύτερες αμπελουργικές εκτάσεις στον 
τόπο μας. Η οικονομική ενίσχυση προς τους αμπελουργούς καλύπτει το 60% της απώλειας εισοδήματος. 
Πρόσθετα, έχουν προκηρυχτεί ακόμη δύο μέτρα για την παροχή οικονομικής ενίσχυσης ύψους €500.000 
για τους αμπελουργούς ποικιλιών οινοπαραγωγής και επιτραπέζιων σταφυλιών, καθώς και για παροχή 
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οικονομικής στήριξης ύψους €167.000 στις οινοποιητικές επιχειρήσεις, για τα συσσωρευμένα αποθέματά 
τους. 

(γ)  Είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι ο αμπελοοινικός τομέας στηρίζεται διαχρονικά μέσα από τον σχεδιασμό 
και την εφαρμογή του πενταετούς Εθνικού Προγράμματος Στήριξης του Αμπελοοινικού Τομέα (ΕΠΣΑ), 
σύμφωνα με το άρθρο 39 του Κανονισμού EE1308/2013. Το ΕΠΣΑ χρηματοδοτείται στο σύνολό του από 
κοινοτικούς πόρους με ετήσιο προϋπολογισμό ύψους €4.646.000. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι η εκταμίευση 
των πόρων είναι πολύ υψηλή, με το συνολικό πόσο από την περίοδο 2009 μέχρι 2019 να ανέρχεται στα 
€46.371.000. Το ΕΠΣΑ απαρτίζεται από μια σειρά μέτρων, τα οποία προκηρύσσονται σε ετήσια βάση και 
αφορούν σε: 

 - Αναδιάρθρωση και μετατροπή αμπελώνων. 

 - Επενδύσεις στον οινοποιητικό τομέα. 

 - Προώθηση οίνων στην EE και σε τρίτες χώρες. 

 - Καινοτομία στον αμπελοοινικό τομέα. 

(δ) Επιπλέον, παρέχεται το δικαίωμα στους αμπελουργούς να συμμετέχουν και να λαμβάνουν στήριξη στα 
διάφορα μέτρα του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης. 

(ε)  Πρόσθετα, το ΥΓΑΑΠ προβαίνει σε μια σειρά δραστηριοτήτων για υποβοήθηση του αμπελοοινικού τομέα. 
Μερικές από αυτές τις δραστηριότητες, οι οποίες έχουν άμεσο αντίκτυπο στους αμπελουργούς και 
οινοποιούς είναι: 

 - Παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών μέσα από τα ετήσια προγράμματα γεωργικών εφαρμογών, 
κ.ά. 

 - Διοργάνωση του Κυπριακού Διαγωνισμού Οίνου σε ετήσια βάση για προβολή των Κυπριακών 
Οίνων. 

 - Διοργάνωση ή συμμετοχή σε διάφορες οινικές εκδηλώσεις. 

 - Διασφάλιση της προστασίας των ονομασιών προέλευσης και των γεωγραφικών ενδείξεων των 
οίνων και των αλκοολούχων ποτών. 

 - Πιστοποίηση των προστατευόμενων ονομασιών προέλευσης, των γεωγραφικών ενδείξεων και της 
αναγραφής της σήμανσης της ποικιλίας και του έτους συγκομιδής των οίνων και των αλκοολούχων 
ποτών. 

 - Διεξαγωγή εργαστηριακών αναλύσεων σε δείγματα που υποβάλλονται από οινοποιούς και 
αμπελουργούς, αποσταγματοποιούς και ποτοποιούς για δικούς τους σκοπούς (π.χ. χημικά και 
ποιοτικά χαρακτηριστικά). 

(στ) Πιο κάτω παρατίθενται συγκεκριμένα στοιχεία που αφορούν την παραγωγή, εισαγωγή και κατανάλωση 
του οίνου. Σημειώνεται ότι τα δεδομένα που αφορούν τις εισαγωγές οίνων, λαμβάνονται από τη Στατιστική 
Υπηρεσία ή/και το Τμήμα Τελωνείων, ενώ τα δεδομένα που αφορούν την κατανάλωση βασίζονται σε 
εκτιμήσεις του Τμήματος Γεωργίας συνυπολογίζοντας την παραγωγή, τις εισαγωγές, τις εξαγωγές και τα 
αποθέματα οίνου σε ετήσια βάση. 

Αμπελουργική 
περίοδος 

Εκτιμώμενη 
κατανάλωση 
(Εκατόλιτρα) 

Συνολική ντόπια 
παραγωγή 

(Εκατόλιτρα) 

Συνολικές ποσότητες διακίνησης από 
ΕΕ και εισαγωγής από τρίτες χώρες 

(Εκατόλιτρα) 

 

1/8/2015- 
31/7/2016 

185.097 79.307 89.005 EE 85.311  

Τρίτες 
χώρες 

3.694  

1/8/2016- 
31/7/2017 

172.870 81.026 90.588 EE 86.653  

Τρίτες 
χώρες 

3.936  

1/8/2017- 
31/7/2018 

189.610 110.292 75.607 EΕ 70.995  

Τρίτες 
χώρες 

4.612  

175.269 107.692 82.712 EΕ 78.616  
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1/8/2018- 
31/7/2019 

Τρίτες 
χώρες 

4.096  

.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.05.063, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας επισυνάπτω δεδομένα όπως αυτά στάλθηκαν από τις 
οικείες Επαρχιακές Διοικήσεις (Κλάδος Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών), που αφορούν στον αριθμό και στο είδος 
των τ/κ περιουσιών που έχουν παραχωρηθεί την τελευταία πενταετία για χρήση από Τοπικές Αρχές και πώς 
αυτές έχουν αξιοποιηθεί.  

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.065, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Σάβιας Ορφανίδου 

  «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση από το αρμόδιο Τμήμα, τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, είναι η 
ακόλουθη: 

2. Για την επεξεργασία του Νομοσχεδίου περί Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας, είχε οριστεί Επιτροπή 
στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, αλλά λόγω παραιτήσεως Λειτουργών που συμμετείχαν στην Επιτροπή και λόγω 
ανάγκης επιπρόσθετων κλινικών καθηκόντων των εναπομεινάντων λειτουργών δεν κατέστη δυνατή η 
ολοκλήρωση του Νομοσχεδίου.  Ακολούθως οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας προχώρησαν στην επανασύσταση 
και ενεργοποίηση της Επιτροπής για την επεξεργασία του υπό αναφορά Νομοσχεδίου. 

3. Λόγω του ότι μέχρι στιγμής δεν έχει καταστεί δυνατή η συμμετοχή της εκπροσώπου της Νομικής 
Υπηρεσίας στην εν λόγω Επιτροπή για συζήτηση και ολοκλήρωση του Νομοσχεδίου, το Υπουργείο Υγείας έχει 
εγκρίνει την εισήγηση της Διευθύντριας Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας για την αγορά υπηρεσιών νομικού 
συμβούλου και αρχιτέκτονα και υπάρχει πρόνοια για κονδύλι ύψους €20.000 στον προϋπολογισμό του 
Κεφαλαίου 22.03 Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας, ούτως ώστε να επισπευσθούν οι διαδικασίες επικαιροποίησης του 
Νομοσχεδίου και υποβολή του στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο και ολοκλήρωση των διαδικασιών. 

4. Η πιο πάνω διαδικασία θα μπορεί να προχωρήσει με την προϋπόθεση της έγκρισης του προϋπολογισμού 
του 2021 από την Βουλή, καθώς και την αποδέσμευση του κονδυλίου 03.583 “Αγορά Υπηρεσιών” Κεφάλαιο 
22.03 Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας σε περίπτωση που η Βουλή αποφασίσει για τη δέσμευσή του. 

5. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2020 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.066, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τις απόψεις του Τμήματος Υπηρεσιών 
Πληροφορικής, το οποίο έχει την αρμοδιότητα για την ομαλή και ασφαλή λειτουργία όλων των 
Μηχανογραφημένων Συστημάτων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΥΕΠΚΑ) 
που είναι οι ακόλουθες: 

 “Το Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής θεωρεί την ασφάλεια των πληροφοριών των μηχανογραφημένων 
συστημάτων ως υπόθεση ύψιστης σημασίας και καταβάλλει κάθε προσπάθεια για την εφαρμογή μέτρων και 
διαδικασιών για προστασία τους, τόσο από το διαδίκτυο, όσο και από το ενδοδίκτυο.  Ακολούθως, παρατίθενται 
απαντήσεις στα ερωτήματα του κ. Θεοπέμπτου: 

Σημείο 1.: Γίνεται προσπάθεια να εφαρμόζεται το πρότυπο ISO 27001, για την διαχείριση και ασφάλεια των 
πληροφοριών, γενικά για όλα τα συστήματα/υποδομές, χωρίς όμως να υπάρχει πιστοποίηση.  Η Υπηρεσία 
Εσωτερικού Ελέγχου (ΥΕΕ) αναλαμβάνει την πραγματοποίηση "Penetration Tests" στα Συστήματα της Δημόσιας 
Υπηρεσίας για τον έλεγχο της ασφάλειας τους και τη σύσταση μέτρων που ενδείκνυνται να λαμβάνονται. Υπάρχει 
συνεργασία με την ΥΕΕ λόγω της κρισιμότητας των Συστημάτων ΥΕΠΚΑ, ιδιαίτερα για τα Συστήματα των 
Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΥΚΑ) και γίνεται προσπάθεια για την υλοποίηση των συστάσεων. 

Σημεία 2. και 3.: Στον πίνακα που φαίνεται στο Παράρτημα Β', καταγράφονται οι πληροφορίες για τα συστήματα 
του ΥΕΠΚΑ. 

Σημείο 4.: Για τα μέτρα ασφάλειας που λαμβάνονται για τα Συστήματα και συγκεκριμένα την κυβερνοασφάλεια, 
εφαρμόζονται τα μέτρα ασφάλειας που προνοούνται στον Κυβερνητικό Κόμβο Διαδικτύου του ΤΥΠ.  Στο παρόν 
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στάδιο δεν έχουν εφαρμοστεί μέτρα διαχείρισης κινδύνου, όμως προγραμματίζεται το 2021 διενέργεια μελέτης 
εκτίμησης κινδύνου. 

Σημείο 5.: Το ΥΕΠΚΑ επί του παρόντος δεν διαθέτει Disaster Recovery Site.  Τον Μάιο 2020, έχει ολοκληρωθεί 
μελέτη και πρόταση για την υλοποίηση του, που περιέχει το απαραίτητο πλάνο για Business Continuity/Disaster 
Recovery του Ενιαίου Κέντρου Δεδομένων (ΕΚΔ) ΥΕΠΚΑ και όλων των εφαρμογών που φιλοξενεί.  Η μελέτη 
περιέχει επίσης Σχέδιο Ασφαλείας που καθορίζει τα μέτρα ασφαλείας που ενδείκνυται να εφαρμοστούν.  Το ΤΥΠ 
θα προωθήσει στη συνέχεια την υλοποίηση του Disaster Recovery Site με την προκήρυξη διαγωνισμού για τον 
σκοπό αυτό. 

 Επιπρόσθετα, εκτός από τα Συστήματα ΥΚΑ (Ενδοδικτυακό Σύστημα παροχών και επιδομάτων και 
Διαδικτυακό Σύστημα Πληρωμών Ασφαλιστικών Εισφορών) που έχουν ήδη μεταφερθεί στο ΕΚΔ, 
προγραμματίζεται η σταδιακή μεταφορά και των υπόλοιπων Συστημάτων ΥΕΠΚΑ στο ΕΚΔ.  Μέχρι τα μέσα 
Νοεμβρίου 2020, προγραμματίζεται η μεταφορά των Συστημάτων του Τμήματος Εργασίας (Ενδοδικτυακό και 
Διαδικτυακό Σύστημα Εγγραφής Ανέργων).  Τα υπόλοιπα Συστήματα του ΥΕΠΚΑ, υπολογίζεται όπως 
μεταφερθούν σταδιακά στο ΕΚΔ μέχρι το τέλος του 2022. 

 Είμαι στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες χρειαστείτε.”. 

 Επιπρόσθετα, το ΥΕΠΚΑ διερευνά τη δυνατότητα για την εφαρμογή του διεθνούς προτύπου ISO/IEC 
27001, έτσι ώστε η όλη προσπάθεια για τη λειτουργία, παρακολούθηση, ανασκόπηση, συντήρηση και βελτίωση 
ενός Συστήματος Διαχείρισης Ασφάλειας Πληροφοριών να βασίζεται σε διεθνώς αναγνωρισμένα πρότυπα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2020 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Έμιλυς Γιολίτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.071, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο συντονισμός όλων των επιχειρήσεων Έρευνας και Διάσωσης (Ε-Δ) γίνεται από το Κέντρο Συντονισμού 
Έρευνας και Διάσωσης (Κ.Σ.Ε.Δ.) του Υπουργείου Άμυνας, σύμφωνα με το Εθνικό Σχέδιο Νέαρχος.  Σε 
κάθε περίπτωση τέτοιου περιστατικού, στο οποίο απαιτείται η ενεργοποίηση πλωτών ή και εναέριων 
μέσων, το κέντρο δίδει τις ανάλογες οδηγίες για επιχειρησιακή ενεργοποίηση όλων των διαθέσιμων μέσων 
και του απαιτούμενου προσωπικού από τις διάφορες υπηρεσίες (Λιμενική και Ναυτική, Αστυνομία, 
Μονάδα Αεροπορικών Επιχειρήσεων, Ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό). 

(β) Με βάση το εν λόγω σχέδιο, η Αστυνομία έχει θέσει στη διάθεση του Κ.Σ.Ε.Δ. όλες τις ακάτους RV25-
RB25 οι οποίες είναι εφοδιασμένες με όλο τον αναγκαίο εξοπλισμό (ειδικά φορεία μεταφοράς, συσκευές 
οξυγονοθεραπείας, εξοπλισμός πρώτων βοηθειών) ώστε να ανταποκρίνονται ανά πάσα στιγμή σε 
περιστατικά έρευνας και διάσωσης σύμφωνα με το εγχειρίδιο επιχειρήσεων του Κ.Σ.Ε.Δ.  Παράλληλα όλο 
το προσωπικό της Αστυνομίας που στελεχώνει τα πιο πάνω σκάφη έχουν λάβει σχετική εκπαίδευση και 
είναι κάτοχοι διπλωμάτων Πρώτων Βοηθειών και Ναυαγοσωστικής. 

(γ) Πέραν των πιο πάνω, ένεκα της αυξημένης επισκεψιμότητας της περιοχής του Ακάμα, σε συνδυασμό με 
την μορφολογία του εδάφους, θα μπορούσε να εξεταστεί η λήψη μέτρων για βελτίωση των δασικών 
δρόμων της περιοχής κατά τρόπον ώστε να περιορίζονται οι πιθανότητες ατυχημάτων αλλά και να δίδεται 
η δυνατότητα αμεσότερης ανταπόκρισης για μεταφορά και παροχή βοήθειας σε τραυματίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.072, ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Ελένης Σταύρου 
«Δήλωση Πολιτικής στο Χωριό Σωτήρα της Επαρχίας Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα που υποβλήθηκε από την Βουλευτή Λεμεσού κα Ελένη Σταύρου, στο 
πλαίσιο της οποίας εγείρεται το θέμα της μεγάλης έκτασης που καταλαμβάνουν οι Ζώνες Προστασίας εντός της 
Κοινότητας Σωτήρας, της Επαρχίας Λεμεσού, και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Η Κοινότητα Σωτήρας, της Επαρχίας Λεμεσού, εμπίπτει κατά ένα μεγάλο τμήμα της (σε ποσοστό περίπου 
40%), εντός Περιοχής Βρετανικών Βάσεων, για την οποία βρίσκεται σε εξέλιξη ο καθορισμός Πολεοδομικών 
Ζωνών, στο πλαίσιο της υπό εκπόνηση Δήλωσης Πολιτικής Βρετανικών Βάσεων Ακρωτηρίου και Δεκέλειας. 

3. Η υπόλοιπη έκταση της Κοινότητας [1685 εκτάρια (ΗΑ) περίπου], η οποία εμπίπτει εντός της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, καλύπτεται από Πολεοδομικές Ζώνες οι οποίες έχουν καθορισθεί, δυνάμει των προνοιών του περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου.  Σημειώνεται ότι, οι Πολεοδομικές Ζώνες μιας Κοινότητας καθορίζονται 
αφού ληφθεί υπόψη και συναξιολογηθεί το σύνολο των πολεοδομικών και χωροταξικών δεδομένων της 
περιοχής, σε συνάρτηση με τις πραγματικές της ανάγκες, με γνώμονα την ορθολογιστική της ανάπτυξη, στη βάση 
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των αρχών της βιωσιμότητας. 

4. Αξίζει να σημειωθεί ότι, με βάση τις ισχύουσες Πολεοδομικές Ζώνες της Κοινότητας (ΑΔΠ 
710/08.12.2017), η συνολική έκταση των Οικιστικών της Ζωνών, ανέρχεται στα 45 εκτάρια.  Η έκταση αυτή, αν 
και περιορισμένη, εντούτοις θεωρείται ικανοποιητική, για να καλύψει τόσο τις άμεσες όσο και μεσοπρόθεσμες 
στεγαστικές ανάγκες της Κοινότητας.  Συναφώς αναφέρεται ότι, με βάση τους σχετικούς μαθηματικούς τύπους 
που χρησιμοποιεί το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, για να υπολογίζει τη στεγαστική χωρητικότητα των 
Κοινοτήτων της Υπαίθρου, η Κοινότητα Σωτήρας, διαθέτει, με βάση τις ήδη καθορισμένες Οικιστικές της Ζώνες, 
ικανοποιητική έκταση ώστε να μπορεί να καλύψει τις στεγαστικές ανάγκες περίπου του εννιαπλάσιου αριθμού, 
του υφιστάμενου πληθυσμού της. 

5. Από την άλλη, η συνολική έκταση που καταλαμβάνουν οι Ζώνες Προστασίας της Κοινότητας Σωτήρας, 
είναι πράγματι μεγάλη (περίπου 1580 ΗΑ).  Παρόλα αυτά, το 90% της εν λόγω έκτασης, είναι καθορισμένο ως 
Ζώνη Προστασίας Ζ1.  Η Πολεοδομική Ζώνη Ζ1, αποτελεί ήπια Ζώνη Προστασίας, η οποία καθορίζεται για 
σκοπούς προστασίας της γόνιμης και καλής γεωργικής γης και στην οποία, η κύρια επιτρεπόμενη χρήση είναι η 
γεωργία. 

6. Στο ίδιο πλαίσιο, επισημαίνεται ότι, οι εκτάσεις των Ζωνών Προστασίας Ζ2 και Ζ3, στις οποίες η 
χωροθετική πολιτική είναι αρκετά αυστηρή και για τις οποίες υπάρχουν περιορισμοί και στην γεωργική 
δραστηριότητα, ανέρχονται μόλις στο 9% της συνολικής έκτασης της Κοινότητας (έκταση περίπου 154 ΗΑ). 

7. Η επόμενη διαδικασία Αναθεώρησης των Πολεοδομικών Ζωνών των Κοινοτήτων της Υπαίθρου, 
αναμένεται να αρχίσει περί το δεύτερο εξάμηνο του 2021 οπότε και θα επαναξιολογηθούν οι ισχύουσες 
Πολεοδομικές Ζώνες, στη βάση των πολεοδομικών και χωροταξικών δεδομένων αλλά και των πραγματικών 
αναγκών που θα παρουσιάζει η Κοινότητα Σωτήρας, κατά το εν λόγω στάδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2020 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Έμιλυς Γιολίτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.082, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

2. Οι αρχές της Κυπριακής Δημοκρατίας με την υποστήριξη του Οργανισμού FRONTEX έχουν 
πραγματοποιήσει τρεις (3) πτήσεις επαναπατρισμού 389 υπηκόων Γεωργίας στις 26/05/2020, 31/07/2020 και 
11/9/2020.  Επιπρόσθετα έχει πραγματοποιηθεί στις 30/10/2020 μία πτήση επαναπατρισμού για την Ινδία 106 
ατόμων. 

3. Κατά το έτος 2020 (01/01/2020-22/10/2020), πραγματοποιήθηκαν 168 απελάσεις διοικητικά κρατουμένων 
οι οποίοι βρίσκονταν υπό κράτηση σε αστυνομικά κρατητήρια και στο Χώρο Κράτησης Απαγορευμένων 
Μεταναστών (ΧΩ.Κ.Α.Μ.) Μενόγειας δυνάμει του διατάγματος Κράτησης και Απέλασης του Διευθυντή Τμήματος 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης. 

4. Επιπλέον έχουν επαναπροωθηθεί τον Σεπτέμβριο του 2020, 230 παράτυποι μετανάστες στον Λίβανο που 
προσπάθησαν να εισέλθουν στο έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας διά θαλάσσης με βάρκες. 

5. Από την αρχή του έτους έχουν εισέλθει συνολικά 3.852 παράτυποι μετανάστες από τις κατεχόμενες και 
ελεύθερες περιοχές.  Επιπρόσθετα έχουν εισέλθει συνολικά 4.851 αιτητές ασύλου από τις κατεχόμενες και 
ελεύθερες περιοχές. 

6. Σημειώνεται ότι έχουν εισέλθει 472 παράτυποι μετανάστες διά θαλάσσης στις ελεύθερες περιοχές (287 
άρρενες, 54 γυναίκες και 131 παιδιά).  Οι κυριότερες χώρες καταγωγής των παράτυπων μεταναστών είναι Συρία, 
Καμερούν, Μπαγκλαντές, Πακιστάν και Νιγηρία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.083, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας Γιώργου Περδίκη 
 «Η απάντηση στο ερώτημα που εγείρεται στην πιο πάνω επιστολή σύμφωνα με την πληροφόρηση της 
Προέδρου της Εθνικής Συμβουλευτικής Επιτροπής Εμβολιασμών και της αρμόδιας Διεύθυνσης Αγορών και 
Προμηθειών, είναι η ακόλουθη: 

2. Στην Εθνική Συμβουλευτική Επιτροπή Εμβολιασμών, συμμετέχει τόσο η Παιδιατρική Επιστημονική 
Εταιρεία όσο και ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος με τρία μέλη, καθώς και εκπρόσωποι των ασθενών και της 
ακαδημαϊκής κοινότητας, πέραν των λειτουργών του Υπουργείου Υγείας. Όλες οι εισηγήσεις που αφορούν τα 
Εθνικά Σχήματα Εμβολιασμών, πραγματοποιούνται μετά από μελέτες για τα επιδημιολογικά στοιχεία της 
Κύπρου, τις συστάσεις του ECDC (European Center for Disease Control and Prevention) και του Παγκόσμιου 
Οργανισμού Υγείας, καθώς και των εθνικών προγραμμάτων εμβολιασμών παιδιών & εφήβων της Ελλάδας και 
του NHS Μεγάλης Βρετανίας. 

3. Σε σχέση με την αρχική εισήγηση της Εθνικής Συμβουλευτικής Επιτροπής Εμβολιασμών για το μέγιστο 
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χρονικό περιθώριο που έχει παρέλθει από την χρονική περίοδο εμβολιασμού και που ο γιατρός μπορεί να 
εμβολιάζει, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2020, η εν λόγω απόφαση αναθεωρήθηκε άμεσα. Στις 17 Αυγούστου 2020 
το Υπουργείο Υγείας ενημέρωσε γραπτώς τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, ότι τα εμβόλια πρέπει να γίνονται 
στα παιδιά χωρίς να τεθεί το χρονικό περιθώριο των 6 μηνών. Ωστόσο, ο αναδρομικός εμβολιασμός για τα 
καινούργια εμβόλια που έχουν προστεθεί στο Νέο Σχήμα Εμβολιασμών για Παιδιά και Εφήβους του 2020 και 
αφορούν το εμβόλιο της Ανεμευλογιάς, της Ηπατίτιδας Α΄, του Μηνιγγιδόκοκκου ACWY, καθώς και του εμβολίου 
HPV (επέκταση για τα αγόρια), θα ακολουθεί τα ηλικιακά όρια που υπάρχουν στο επίσημο σχήμα μέχρι νεωτέρας 
ανακοίνωσης. Παραμένει επίσης η δυνατότητα εμβολιασμού για 6 μήνες μετά την πάροδο της ηλικίας που 
αναγράφεται στο χρονοδιάγραμμα, καθώς υπήρχαν καθυστερήσεις λόγω της πανδημίας από τον νέο κορωνοϊό. 

4. Σημειώνεται ότι όλα τα καινούργια εμβόλια που έχουν προστεθεί στο Νέο Σχήμα δεν χορηγούνταν από τα 
Κέντρα Εμβολιασμού του Υπουργείου Υγείας αφού δεν περιλαμβάνονταν στο προηγούμενο Εθνικό Σχήμα, αλλά 
χορηγούνταν μόνο μετά από καταβολή του κόστους, από τους Ιδιώτες Παιδίατρους. Τονίζεται ότι πριν την 
εφαρμογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας (ΓΕΣΥ), το 40% του κόστους για τους εμβολιασμούς αφορούσε ιδιωτικές 
δαπάνες, ενώ τώρα το κόστος αυτό είναι σχεδόν μηδαμινό. 

5. Σε σχέση με την αναφορά σας ότι τα Κέντρα Εμβολιασμού του Υπουργείου Υγείας δεν κάνουν κανένα 
εμβόλιο, θα ήθελα να τονίσω ότι η λειτουργία τους συνεχίζεται για τα ταξιδιωτικά εμβόλια, τα εμβόλια ενηλίκων 
και τη διενέργεια εμβολιασμών σε άτομα που δεν είναι δικαιούχοι στο ΓΕΣΥ, αλλά δικαιούχοι ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης. 

6. Σε σχέση με το ερώτημα σας που αφορά αν «οι λόγοι που η αγορά εμβολίων για την Κυπριακή αγορά 
αφορά μονοπωλιακή σύμβαση του Υπουργείου Υγείας με μόνο ένα πάροχο, που αποτελεί και τον κύριο λόγο 
που παρατηρούνται συχνά ελλείψεις στη διάθεση εμβολίων», σημειώνεται ότι η Διεύθυνση Αγορών και 
Προμηθειών του Υπουργείου Υγείας, με σκοπό την δυνατότητα επιλογής περισσοτέρου του ενός εμβολίου από 
τους χρήστες του ΓΕΣΥ, προκήρυξε διαγωνισμό για εξασφάλιση των εμβολίων από όλους τους οικονομικούς 
φορείς. Ωστόσο δεν λήφθηκε καμία προσφορά, εφόσον οι οικονομικοί φορείς δεν εξέφρασαν ενδιαφέρον. Θα 
πρέπει όμως να τονιστεί ότι ένας από τους βασικούς λόγους που παρατηρήθηκαν τους τελευταίους μήνες οι 
ελλείψεις, είναι τα προβλήματα στην παραγωγή, αλλά και η αυξημένη παγκόσμια ζήτηση εμβολίων λόγω της 
πανδημίας. 

7. Εάν για οποιονδήποτε λόγο κρίνετε ότι, οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεση σας για περαιτέρω χειρισμό από τους αρμόδιους Λειτουργούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2020 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Έμιλυς Γιολίτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.092, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2020, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η Αστυνομία, μετά από έρευνα, ενημέρωσε 
ότι δεν έχουν εντοπιστεί τέτοια περιστατικά λαθρεμπορίου παράνομων ψυκτικών αέριων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2021 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.102, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Κοινοβουλευτική Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας (ΥΚΕ) ενεργούν ως αρμόδια αρχή σε όλα τα στάδια της διαδικασίας υιοθεσίας παιδιού. Ένα από αυτά 
τα στάδια είναι η διερεύνηση και η αξιολόγηση της καταλληλόλητας, των υποψήφιων, για υιοθεσία παιδιού, 
γονιών. 

2. Στα πλαίσιο αυτό, μεταξύ άλλων, οι ΥΚΕ ερευνούν και θέματα υγείας που δυνατόν να επηρεάσουν τη 
γονική ικανότητα των υποψήφιων γονιών π.χ. σωματική και ψυχική υγεία. Κατά τη διερεύνηση, είναι απαραίτητη 
η προσκόμιση διαφόρων βεβαιώσεων/πιστοποιητικών, συμπεριλαμβανομένου και ιατρικού πιστοποιητικού, στο 
οποίο να αναφέρεται κατά πόσο τα ενδιαφερόμενα πρόσωπα παρουσιάζουν μεταδοτικές, μολυσματικές 
ασθένειες. 

3. Τονίζεται ότι το αποτέλεσμα των εξετάσεων δεν καθορίζει την απόφαση των ΥΚΕ να εγκρίνουν γονείς που 
υποβάλουν αίτηση για υιοθεσία παιδιού και ο κύριος γνώμονας κατά την αξιολόγηση των υποψήφιων γονιών, 
είναι πάντα η διασφάλιση του συμφέροντος του υπό υιοθεσία παιδιού.»  

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.103, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση αναφορικά με την υποχρεωτική εξέταση για HIV νεοδιοριζομένων 
στη δημόσια υπηρεσία και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με το άρθρο 31 και τον Κανονισμό 3 των περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρική Εξέταση και Ιατρική 
Περίθαλψη) Κανονισμών, υποψήφιος που επιλέγεται για διορισμό σε θέση στη δημόσια υπηρεσία πρέπει 
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να εξεταστεί και να πιστοποιηθεί από ιατρικό λειτουργό ως κατάλληλος από πλευράς υγείας για τη 
συγκεκριμένη θέση, ύστερα από ιατρική εξέταση που περιλαμβάνει και ακτινογράφηση θώρακα. 

2. Προς διερεύνηση των όσων αναφέρονται στην ερώτηση, ζητήθηκε από το Υπουργείο Υγείας να μας 
πληροφορήσει αν υπάρχουν κατηγορίες νεοδιοριζομένων στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες 
διενεργείται, βάσει κάποιας άλλης ειδικής νομοθεσίας, εξέταση για σκοπούς HIV και μας απάντησε ότι κάτι 
τέτοιο δεν ισχύει.  Συναφώς, οι νεοδιοριζόμενοι στη δημόσια υπηρεσία δεν έχουν υποχρέωση και ούτε 
απαιτείται να τυγχάνουν εξέτασης για ΗIV.»  

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.123, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Η απάντηση στην πιο πάνω ερώτηση είναι η ακόλουθη: 

1.  Το Υπουργείο Υγείας έχει όντως λάβει την επιστολή από την Επίτροπο Νομοθεσίας σχετικά με την 
τροποποίηση του «Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμος του 2017», με την 
οποία διαβιβάζει στο Υπουργείο Υγείας προσχέδιο τροποποιητικού νομοσχεδίου για μελέτη και περαιτέρω 
προώθηση, ως οι εισηγήσεις που είχε υποβάλει η Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου στην 
Επίτροπο Νομοθεσίας. 

2.  Το προσχέδιο του εν λόγω Τροποποιητικού Νομοσχεδίου αξιολογείται επί του παρόντος από το 
Υπουργείο Υγείας, ώστε να προχωρήσει αναλόγως η διαδικασία τροποποίησης της Νομοθεσίας, 
περιλαμβανομένης και της διεξαγωγής διαβούλευσης, νομοτεχνικού ελέγχου, έγκρισης Υπουργικού 
Συμβουλίου και εξουσιοδότησης κατάθεσης του τροποποιητικού Νομοσχεδίου στην Βουλή των 
Αντιπροσώπων προς ψήφιση. 

 Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι η ως άνω απάντηση δεν είναι επαρκής ή χρήζει διευκρινίσεων, 
παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 2020 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.124, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 

2020, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα σε ό,τι αφορά 
στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος: 

2. Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες διενεργούν στα σφαγεία σειρά ελέγχων, οι οποίοι αφορούν στην προστασία 
των ζώων και την καταλληλότητα και υγιεινή των σφαγίων και του κρέατος. Εξ όσων έχουμε πληροφορηθεί 
από τον Διευθυντή των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, στη γραμμή σφαγής των ζώων διενεργείτο παράλληλα 
με τους Κτηνιατρικούς Ελέγχους και επιβεβαίωση της ορθής εφαρμογής του πρωτοκόλλου για την 
πρόληψη της διασποράς ιού SARS-COV-2, χωρίς να έχει διαπιστωθεί παράβαση των προνοιών του εν 
λόγω πρωτοκόλλου. Νοείται ότι οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες δεν είναι σε θέση να ελέγχουν την τήρηση του 
εν λόγω πρωτοκόλλου σε ώρες που δεν λειτουργεί το σφαγείο ή σε χώρους που βρίσκονται πέραν της 
γραμμής σφαγής και που εκφεύγουν των αρμοδιοτήτων τους. 

3. Λαμβάνοντας υπόψη τα πρόσφατα γεγονότα με τη διάδοση του ιού σε προσωπικό που εργαζόταν στο 
συγκεκριμένο σφαγείο, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες θα ενισχύσουν τους εις το πλαίσιο των αρμοδιοτήτων 
τους επιβεβαιωτικούς ελέγχους στα σφαγεία, επιδεικνύοντας την επιβαλλόμενη υπό τις περιστάσεις 
αυστηρότητα όσον αφορά στην τήρηση των πρωτοκόλλων πρόληψης της διασποράς και αντιμετώπισης 
του ιού SARS-COV-2. 

4. Είμαστε στη διάθεσή  σας για τυχόν πρόσθετες πληροφορίες ή /και διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στις 
ερωτήσεις με αρ. 23.06.011.05.124 και 23.06.011.05.136, ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2020 και 17 

Νοεμβρίου 2020, αντίστοιχα, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης 
Χαραλαμπίδου  

 «Η απάντηση στις πιο πάνω ερωτήσεις από το αρμόδιο Τμήμα, τις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες 
Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Η Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης μόλις ενημερώθηκε στις 4/11/20 για την ύπαρξη ενός θετικού 
κρούσματος και συγκεκριμένα Κτηνιατρικού Λειτουργού, προέβη άμεσα στις ενδεδειγμένες ενέργειες με 
βάση το ισχύον πρωτόκολλο και σε συνεργασία με τις Υγειονομικές Υπηρεσίες ενημέρωσαν σχετικά την 
εταιρία για ενέργειες. 

3. Αποτέλεσμα των ενεργειών αυτών, ήταν η ανίχνευση και η καταγραφή συνολικά 93 κρουσμάτων. 

4. Με βάση τις οδηγίες του Υπουργείου Υγείας, τόσο η Μονάδα Επιδημιολογικής Επιτήρησης όσο και οι 
Υγειονομικές Υπηρεσίες, πραγματοποίησαν επιτόπιες επισκέψεις στον χώρο του σφαγείου για 
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διερεύνηση. Κατά τις επιτόπιες επισκέψεις, το σφαγείο δεν ήταν σε λειτουργία και τα θετικά κρούσματα 
είχαν μεταφερθεί σε ξενοδοχειακό κατάλυμα και ως εκ τούτου δεν ήταν κατορθωτό να τεκμηριωθούν 
παραβάσεις των Διαταγμάτων. 

5. Παρά ταύτα, καταγράφηκαν συμπεράσματα για τις πιθανές αιτίες που οδήγησαν στην έξαρση των 
κρουσμάτων και για τα οποία ενημερώθηκε σχετικά ο ιδιοκτήτης της εταιρείας. 

6. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στην διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.141, ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίου 2020, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου   
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω την ακόλουθη 
πληροφόρηση αναφορικά με τη διαδικασία που ακολουθήθηκε για τη διεξαγωγή διοικητικής έρευνας για να 
διαπιστωθεί κατά πόσο προκύπτουν ευθύνες από λειτουργό/ούς του Γενικού Λογιστηρίου για τον χειρισμό στην 
έγερση της κατάσχεσης εγγυητικής που οδήγησε στην αγωγή αρ.3343/17: 

(α) Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας με επιστολή του ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2017, προς τον 
Υπουργό Οικονομικών, ως αρμόδια αρχή, ζήτησε τη διεξαγωγή δέουσας έρευνας αναφορικά με τις 
ενέργειες λειτουργού/ών του Γενικού Λογιστηρίου και τα γεγονότα που οδήγησαν στην ανατροπή της 
συντελεσθείσας κατάσχεσης και κατάθεσης της εγγυητικής προς όφελος του Κράτους, η οποία εκδόθηκε 
στα πλαίσια της Σύμβασης 1-4/2015. 

(β) Ακολούθως, διεξάχθηκε διοικητική έρευνα από Οικονομική Διευθύντρια του Υπουργείου Οικονομικών, η 
οποία ολοκληρώθηκε σε σύντομο χρονικό διάστημα και η σχετική Έκθεση υποβλήθηκε, όπως είχε ζητηθεί, 
στη Νομική Υπηρεσία με επιστολή της Λειτουργού ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2017. Ως εκ τούτου, 
ολοκληρώθηκαν όλες οι δέουσες ενέργειες, σύμφωνα και με τις οδηγίες που είχαν ληφθεί.  

(γ) Στην Έκθεση η ερευνώσα λειτουργός έθετε νομικά ερωτήματα προς απάντηση, προτού ληφθούν 
οποιεσδήποτε άλλες ενέργειες για πειθαρχική έρευνα. 

(δ) Το Υπουργείο Οικονομικών δεν έλαβε κάποια απάντηση στα εν λόγω νομικά ερωτήματα και χωρίς να 
υπάρχει οποιοδήποτε πρόβλημα συνεργασίας με τη Νομική Υπηρεσία, τα έθεσε εκ νέου ενώπιον της, με 
επιστολή ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2020. 

2. Επιπρόσθετα επισημαίνεται ότι σύμφωνα με το άρθρο 2 των περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμων του 1990-
2020, αρμόδια αρχή για τη Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας (ΓΑΔ) είναι το Υπουργικό Συμβούλιο, για να λάβει 
αποφάσεις για διορισμό ερευνώντος λειτουργού, ώστε να διερευνήσει τα γεγονότα και να αποφανθεί για τυχόν 
παραλείψεις ή/και σύγκρουση συμφερόντων ή/και υπέρβαση εξουσιών εκ μέρους της ΓΑΔ και γενικότερα τυχόν 
παραβάσεις της κείμενης νομοθεσίας. Στα πλαίσια αυτά, το Υπουργείο Οικονομικών απέστειλε σημείωμα στη 
Γραμματεία του Υπουργικού Συμβουλίου για λήψη σχετικών αποφάσεων από το Υπουργικό Συμβούλιο, ως 
αρμόδια αρχή. Το Υπουργικό Συμβούλιο προχώρησε στην λήψη σχετικών αποφάσεων και στην παρούσα φάση 
είναι σε εξέλιξη έρευνα από τον ερευνώντα λειτουργό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.166, ημερομηνίας 10 Δεκεμβρίου 2020, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι οι διαπραγματεύσεις για συναρμολόγηση 
ναυτιλιακής συμφωνίας (συμπεριλαμβανομένων Δικαιωμάτων των ναυτικών) έληξαν χωρίς ολοκλήρωση το 2013 
αφού η Δημοκρατία του Παναμά δεν επανήλθε στις τελευταίες εισηγήσεις του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων (νυν Υφυπουργείου Ναυτιλίας).» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2021 του Υφυπουργού Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής 
Πολιτικής κ. Κυριάκου Κόκκινου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.168, ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 

2020, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση για να σας ενημερώσω σχετικά ως ακολούθως για θέματα 
εσωτερικού ελέγχου εντός του Υφυπουργείου. 

2.  Το Υφυπουργείο Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής συστάθηκε το Μάρτιο 2020 με τον “περί 
της Ίδρυσης Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής και διορισμού Υφυπουργού παρά τω 
Προέδρω σε θέματα Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής και Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2019” 
αποσκοπώντας στην προώθηση του ψηφιακού μετασχηματισμού της χώρας, της έρευνας και της καινοτομίας.  
Στη Διοίκηση του Υφυπουργείου προωθείται η δημιουργία τριών Διευθύνσεων: (α) Διεύθυνση Ψηφιακής 
Πολιτικής και Επικοινωνιών, (β) Διεύθυνση Έρευνας και Καινοτομίας και (γ) Διεύθυνση Κυβερνοασφάλειας.  Το 
Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής (ΤΥΠ) και το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE) αποτελούν τα δύο 
Τμήματα του Υφυπουργείου. 
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3. Μέχρι σήμερα, με βάση τα σημερινά δεδομένα στελέχωσης του Υφυπουργείου δεν κατέστη δυνατή η 
σύσταση Μονάδας Εσωτερικού Ελέγχου.  Αντιλαμβανόμαστε όμως τη σημασία ύπαρξης κατάλληλων 
μηχανισμών ελέγχου και όταν το Υφυπουργείο στελεχωθεί θα συστήσουμε Μονάδα Εσωτερικού Ελέγχου στη 
βάση των κατευθυντήριων γραμμών του Υπουργικού Συμβουλίου.   

4. Είμαι στη διάθεσή σας για περαιτέρω πληροφορίες/διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2021 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.05.168, ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2020, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τον εσωτερικό έλεγχο που υπάρχει στα υπουργεία και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στο Υπουργείο Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων (ΥΜΕΕ) υφίσταται εσωτερικός έλεγχος από το 1961. 
Η Διεύθυνση Ελέγχου (ΔΕ), του Υπουργείου Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων, δημιουργήθηκε το 
1961, αμέσως μετά τη δημιουργία της Κυπριακής Δημοκρατίας, αρχικά ως Κλάδος του Τμήματος 
Δημοσίων Έργων. Η στελέχωση του Κλάδου Ελέγχου γινόταν τότε αποκλειστικά με Λειτουργούς και 
Τεχνικούς του Τμήματος Δημοσίων Έργων. Το 1980, για λόγους ανεξαρτητοποίησης του διενεργούμενου 
ελέγχου, ο Κλάδος Ελέγχου υπάχθηκε απευθείας στο Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου και το 1983 
άρχισε σταδιακά η απόσπαση προσωπικού από τα Τμήματα Δημοσίων Έργων και 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών και αργότερα η δημιουργία οργανικών θέσεων για Λειτουργούς 
Ελέγχου. Από το 1995 ο Κλάδος Ελέγχου μετεξελίχθηκε σε Διεύθυνση Ελέγχου με τη δημιουργία και 
πλήρωση οργανικών θέσεων για το επιστημονικό προσωπικό, το 2009 μετεξελίχθηκε σε Τμήμα Ελέγχου 
και το 2015 έγινε ξανά Διεύθυνση Ελέγχου. Οι μόνιμοι Τεχνικοί της Διεύθυνσης Ελέγχου παρέμειναν 
αποσπασμένοι από τα Τμήματα Δημοσίων Έργων και Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών. 

2. Ο ρόλος της Διεύθυνσης Ελέγχου σταδιακά έχει διευρυνθεί σημαντικά και οι δραστηριότητές της 
καλύπτουν σήμερα όλους τους τομείς εκτελεστικών δραστηριοτήτων των Τμημάτων του Υπουργείου. Ο 
έλεγχος που διενεργεί με τη συμμετοχή της στις διάφορες επιτροπές εφαρμογής της νομοθεσίας που 
σχετίζεται με τις διαδικασίες σύναψης και εκτέλεσης δημοσίων συμβάσεων στα Τμήματα του ΥΜΕΕ 
(Συμβούλιο Προσφορών ΥΜΕΕ, επιτροπές αξιολόγησης προσφορών, επιτροπές προδιαγραφών, 
επιτροπές παρακολούθησης έργων, τμηματικές επιτροπές αλλαγών και απαιτήσεων κ.λπ.) είναι έντονος, 
ουσιαστικός, αποτελεσματικός και κυρίως προληπτικός. Η παρουσία της Διεύθυνσης Ελέγχου στα 
εργοτάξια για τεχνικό έλεγχο των εργασιών και οικονομικό έλεγχο των πιστοποιητικών πληρωμών έχει 
σημαντικά αποτελέσματα στη διασφάλιση του ποιοτικού επιπέδου των εκτελουμένων έργων, της ορθής 
διαχείρισης των δημοσίων συμβάσεων και γενικότερα στην εφαρμογή των αρχών χρηστής διοίκησης και 
στην ενίσχυση και βελτίωση των διαδικασιών. Η Διεύθυνση Ελέγχου παρεμβαίνει επίσης στις περιπτώσεις 
που εκ των υστέρων παρατηρούνται κάποιες αδυναμίες. Στόχος είναι όπως, το προσωπικό της ΔΕ ερευνά 
θέματα που κινούν υποψίες και παρεμβαίνει με ενέργειές του όπου χρειάζεται. 

3. Άλλες Δράσεις της Διεύθυνσης Ελέγχου περιλαμβάνουν τη συμμετοχή λειτουργών της, λόγω 
εμπειρογνωμοσύνης, σε διάφορες ad hoc επιτροπές για διερεύνηση, εξέταση, αξιολόγηση διαφόρων 
θεμάτων που αφορούν τόσο το ΥΜΕΕ καθώς και άλλα Υπουργεία και Οργανισμούς καθώς και τη 
διεξαγωγή Διοικητικών, Πειθαρχικών και άλλων Ερευνών κατόπιν σχετικών οδηγιών μου και του Γενικού 
Διευθυντή. 

4. Είναι σημαντικός επίσης ο ρόλος της Διεύθυνσης Ελέγχου, κατόπιν σχετικών αποφάσεων του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ως Ενδιάμεσος Φορέας για Έργα που συγχρηματοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
και αφορούν το Υπουργείο Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων καθώς και για άλλα Υπουργεία. 
Συγκεκριμένα η Διεύθυνση Ελέγχου ενεργεί ως Ενδιάμεσος Φορέας για μεγάλα έργα τα οποία 
συγχρηματοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, (Ταμείο Συνοχής και ΕΤΠΑ), στους τομείς του 
περιβάλλοντος, της ενέργειας και των μεταφορών. Ένα παράδειγμα είναι τα Έργα της προγραμματικής 
περιόδου 2014-2020 ύψους περίπου 400 εκ. ευρώ για τα οποία η Διεύθυνση Ελέγχου ενεργεί ως 
ενδιάμεσος φορέας και αφορούν τα μεγάλα οδικά έργα, έργα αστικής βιώσιμης κινητικότητας, έργα 
κατασκευής κυματοθραυστών, η αναβάθμιση του λιμένος Λεμεσού, έργα επεξεργασίας και διάθεσης 
αστικών αποβλήτων, έργα για διαχείριση υγρών αποβλήτων και υδάτινων πόρων, έργα αποχετευτικών 
συστημάτων, έργα ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, κλπ. 

5. Από τη Διεύθυνση Ελέγχου γίνεται παρακολούθηση της συμμόρφωσης των Τμημάτων του ΥΜΕΕ με τις 
παρατηρήσεις και συστάσεις του Γενικού Ελεγκτή. 

6. Στη Διεύθυνση Ελέγχου υπηρετούν σήμερα: 

• 2 Ανώτεροι Λειτουργοί Ελέγχου (οργανικές θέσεις της ΔΕ) και 1 Ανώτερη Εκτελεστικός Μηχανικός 
με απόσπαση από το ΤΔΕ. 



 
 

1218 
 

• 3 μόνιμοι Λειτουργοί Ελέγχου (οργανικές θέσεις της ΔΕ) και 2 μόνιμοι Εκτελεστικοί Μηχανικοί οι 
οποίοι είναι αποσπασμένοι από το Τμήμα Δημοσίων Έργων. 

• 5 έκτακτοι Λειτουργοί Ελέγχου Αορίστου Χρόνου. 

• 3 έκτακτοι Λειτουργοί Ελέγχου Ορισμένου Χρόνου. 

• 1 μόνιμος Τεχνικός Επιθεωρητής και 4 Τεχνικοί, οι οποίοι είναι αποσπασμένοι από Τμήμα 
Δημοσίων Έργων και Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών. 

• 4 έκτακτοι Τεχνικοί Ελέγχου Αορίστου Χρόνου. 

• 5 έκτακτοι Τεχνικοί Ελέγχου Ορισμένου Χρόνου. 

• 1 Αν. Γραμματειακός Λειτουργός, 2 Γραμματειακοί Λειτουργοί και 5 Βοηθοί Γραμματειακοί 
Λειτουργοί. 

• Και 1 Αχθοφόρος. 

 Το Τμήμα διατηρεί γραφεία σε όλες τις επαρχίες για σκοπούς ομαλής διεξαγωγής των δραστηριοτήτων 
του τα οποία στεγάζονται στα επαρχιακά γραφεία του ΤΔΕ και τα οποία επανδρώνονται με ένα βοηθό 
γραμματειακό λειτουργό και ένα τεχνικό, οι οποίοι περιλαμβάνονται στο πιο πάνω προσωπικό. 

7. Σημειώνεται ότι, το προσωπικό δεν εναλλάσσεται με άλλα άτομα, τυγχάνει δε εκπαίδευσης κατά την 
πρόσληψή του από το υφιστάμενο προσωπικό καθώς και από τα κατά καιρούς διάφορα σεμινάρια που 
διοργανώνονται είτε από άλλες κρατικές υπηρεσίες είτε από εκπροσώπους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
όπως επίσης από τη μελέτη των κατά καιρούς εκδιδόμενων σχετικών εγκυκλίων, κανονισμών και της 
σχετικής με τα καθήκοντά τους Νομοθεσίας. 

8. Θεωρώ ότι το σύστημα λειτουργίας του εσωτερικού ελέγχου στο Υπουργείο μου είναι ικανοποιητικό, 
εφόσον σύμφωνα με τα πιο πάνω καθώς και με τις κατά καιρούς αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, 
το κράτος αναγνωρίζοντας το πόσο σημαντικός είναι ο ρόλος της Διεύθυνσης Ελέγχου του ΥΜΕΕ, την 
έχει ορίσει και ως ενδιάμεσο φορέα για όλα τα μεγάλα συγχρηματοδοτούμενα έργα του δημόσιου και 
ευρύτερου δημόσιου τομέα, πέραν του δικού μας Υπουργείου.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δεν υπάρχει σήμερα Κεφάλαιο Τέταρτο.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 21η Ιανουαρίου 2021, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Προϋπολογισμού του 2021 Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.029-2021).  
(Συζήτηση και ψήφιση του προϋπολογισμού για το οικονομικό  
έτος 2021). 

Απόσυρση 
Επανακατάθεση 

2.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Λειτουργία Σχολής 
Μεταπτυχιακών Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.109-2020). 

 3.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Πειθαρχικός Έλεγχος 
Ακαδημαϊκού και άλλου Εκπαιδευτικού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.110-2020). 

 4.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.111-2020). 

 5.  Οι περί Τμήματος Μετεωρολογίας - Θέσεις Μετεωρολογικού 
Βοηθού 1ης Τάξης και Μετεωρολογικού Βοηθού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.112-2020). 

 6.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Βιολογικοί 
Παράγοντες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2020. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.057.113-2020). 

 7.  Οι περί της Νομικής Υπηρεσίας (Σχέδια Υπηρεσίας) - Θέση 
Ανώτερου Δημόσιου Κατήγορου Κανονισμοί του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.114-2020). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ………………………….. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: …………………………… 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.32 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 
Αριστείδου Μαριέλλα Κωνσταντίνου Ξένια 

Γεωργίου Γεώργιος Μαυρίδης Μάριος 

Δημητρίου Αννίτα Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δημητρίου Δημήτρης Ορφανίδου Σάβια 

Δίπλαρος Ευθύμιος Σοφοκλέους Μιχάλης 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σταύρου Ελένη 

Κάρουλλας Γιώργος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
Αδάμου Αδάμος 
(Πρόεδρος Βουλής) 

Λουκαΐδης Γιώργος 

Μαύρου Ελένη 
Γαβριήλ Γιαννάκης Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Σάββα Ευανθία 
Δαμιανού Άριστος Στεφάνου Στέφανος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 
Κώστα Κώστας  Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

ΔΗΚΟ 
Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Μυλωνάς Παύλος 

Κουλίας Ζαχαρίας Ορφανίδης Χρίστος  

Λεωνίδου Πανίκος Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

ΚΣ ΕΔΕΚ 
Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 
Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Γεωργιάδου Ρούλα Γιωργάλλας Μιχάλης 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 
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Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων 
Μουσιούττας Μαρίνος  Προκοπίου Γεώργιος 

Ανεξάρτητοι (Κίνημα) 

Θεολόγου Άννα  
Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 

Περιεχόμενα 
1. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Διαδικτυακή συμμετοχή του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου, μέλους της κυπριακής αντιπροσωπίας 
στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση της Μεσογείου (ΚΣΜ), σε συνάντηση που συνδιοργανώθηκε με 
το Πρόγραμμα Περιβάλλοντος των Ηνωμένων Εθνών/Μεσογειακό Σχέδιο Δράσης (UNEP/MAP), 
με θέμα την ενίσχυση της συνεργασίας μεταξύ κοινοβουλίων και επιστημόνων υπό το φως των 
περιβαλλοντικών και κλιματικών προκλήσεων στη λεκάνη της Μεσογείου. 

β. Διαδικτυακή συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, μέλους της κυπριακής αντιπροσωπίας στην 
Κοινοβουλευτική Συνέλευση του ΟΑΣΕ, σε σεμινάριο του Γραφείου του Συντονιστή των 
Οικονομικών και Περιβαλλοντικών Δραστηριοτήτων του ΟΑΣΕ με θέμα την αξιοποίηση του ρόλου 
των τοπικών αρχών στη διαχείριση της μετανάστευσης. 

γ. Διαδικτυακή συμμετοχή της κ. Ελένης Μαύρου, επικεφαλής της κυπριακής αντιπροσωπίας στον 
Κοινοπολιτειακό Κοινοβουλευτικό Σύνδεσμο, σε συνεδρία της Εκτελεστικής Επιτροπής των 
Γυναικών Βουλευτών της Κοινοπολιτείας της Περιφέρειας των Βρετανικών Νήσων και της 
Μεσογείου. 

δ. Συμμετοχή μέσω τηλεδιάσκεψης του κ. Νίκου Τορναρίτη, αναπληρωτή προέδρου της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, στη Συνάντηση των 
προέδρων των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων των Κοινοβουλίων των 
κρατών μελών  της Ευρωπαϊκής Ένωσης (COSAC). 

ε. Διαδικτυακή συμμετοχή των κ. Γιώργου Λουκαΐδη και Χαράλαμπου Θεοπέμπτου, προέδρου και 
αναπληρωτή προέδρου, αντίστοιχα, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, στο 
Κοινοβουλευτικό Φόρουμ του Διεθνούς Οργανισμού Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας «IRENA» με 
θέμα τις κοινοβουλευτικές δράσεις για αύξηση των επενδύσεων στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί των Προϋποθέσεων Εγγραφής Φωτογράφων σε 
Επαγγελματικό Μητρώο και περί Συναφών Θεμάτων Νόμος του 2020», αγορεύσεις (Γιώργος Περδίκης, 
Αντρέας Φακοντής, Πανίκος Λεωνίδου, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Ηλίας Μυριάνθους, Μιχάλης 
Γιωργάλλας, Νίκος Τορναρίτης) και απόρριψη της αναπομπής. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
του 2021 Νόμος του 2020», αγορεύσεις και συζήτηση (Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Κωστής Ευσταθίου, 
Παύλος Μυλωνάς, Ονούφριος Κουλλά, Ζαχαρίας Κουλίας, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Στέφανος Στεφάνου, 
Γιώργος Λουκαΐδης, Μαρίνος Σιζόπουλος, Γεώργιος Προκοπίου, Νίκος Τορναρίτης, Μιχάλης Γιωργάλλας, 
Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης, Χρίστος Χρίστου, Μιχάλης Σοφοκλέους, Γιώργος Λιλλήκας, Ζαχαρίας 
Ζαχαρίου) και ψήφισή του σε νόμο.  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 2017/1939 του Συμβουλίου 
της 12ης Οκτωβρίου 2017, σχετικά με την Εφαρμογή Ενισχυμένης Συνεργασίας για τη Σύσταση της 
Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας Νόμος του 2020» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 2021», παρατηρήσεις του κ. Κώστα Κωνσταντίνου και ψήφισή της σε 
νόμο.  

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Καταγγελίες για τη λειτουργία εργοστασίου ασφάλτου στο Τσέρι και χειρισμός τους από την αστυνομία - 
Προβλήματα ασθενών με Crohn και ελκώδη κολίτιδα στο νοσοκομείο Λεμεσού - Διακρατική Συμφωνία 
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Κύπρου-Παναμά για τα δικαιώματα των ναυτικών - Απόφαση για ελέγχους υγειονομικών πρωτοκόλλων 
και από λειτουργούς των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και ενέργειες της αρμόδιας διεύθυνσης - Εσωτερικός 
έλεγχος στα υπουργεία - Κατάθεση στην επιτροπή Ελέγχου από τον Υπουργό Εσωτερικών του αριθμού 
των αιτήσεων πολιτογραφήσεων ανά δικηγορικό και ελεγκτικό γραφείο - Τα στοιχεία καπνιστών και μη 
καπνιστών που έχουν βρεθεί θετικοί στον κορωνοϊό - Ίδρυση αγροτικής τεχνικής σχολής στην περιοχή 
της Σολέας - Οι μελέτες που έγιναν για την κτηνοτροφική ζώνη Αθηένου - Το ενδεχόμενο επεξεργασίας 
από το σφαγείο CYPRA περισσότερων της δυναμικότητάς του τόνων λυμάτων - Ανάγκη εντατικοποίησης 
των ελέγχων της σύνθεσης και σήμανσης των αλκοολούχων παρασκευασμάτων απολύμανσης από το 
Κρατικό Χημείο - Ευρωπαϊκή Οδηγία για την απαγόρευση της χρήσης των κυνηγετικών σφαιριδίων 
μολύβδου κοντά σε λίμνες και εφαρμογή της στην Κύπρο - Εκπομπές θερμοκηπιακών αερίων από 
δεξαμενές λυμάτων του σφαγείου CYPRA - Κήρυξη δεξαμενής του 19ου αιώνα σε αρχαίο μνημείο και μη 
καταστροφή της από κατασκευή λεωφόρου στον Στρόβολο - Καταγγελίες για την εταιρεία Hellenic C.M. - 
Οι αλλαγές στο νομοθετικό πλαίσιο για τα αδειούχα γυμναστήρια - Ανταλλαγή της έκτασης της λίμνης 
Μαγκλή με ανάλογης αξίας κρατικό τεμάχιο γης - Δημιουργία φωτοβολταϊκού πάρκου στη Φλάσου και 
περιβαλλοντικές επιπτώσεις - Ερωτήματα σε σχέση με έκθεση του Πανεπιστημίου UCLan για τις συνθήκες 
εργασίας των οικιακών βοηθών στην Κύπρο - Πληροφορίες για δημοπράτηση αλλά μη παραλαβή του 
αποτεφρωτήρα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας από το 2017 (εμπιστευτική ερώτηση) - Αίτημα για 
συμμετοχή στο Σύστημα Εμπορίας Δικαιωμάτων Εκπομπών και στο Ταμείο Εκμοντερνισμού της ΕΕ - Η 
αδειοδότηση των προκατασκευασμένων δωματίων αλλοδαπών εργαζομένων του εργοστασίου CYPRA 
στην Κάτω Μονή και οι υγειονομικές συνθήκες διαβίωσης - Αναθεώρηση της λειτουργίας του Στρατιωτικού 
Νοσοκομείου Εκστρατείας της ΕΦ - Η αδειοδότηση της καλλιέργειας και παραγωγής, η συνταγογράφηση, 
η εκπαίδευση γιατρών και φαρμακοποιών και η ενημέρωση του κοινού για την ορθή χρήση της 
φαρμακευτικής κάνναβης - Φυγοστρατία, αναβολές και απαλλαγές στην Εθνική Φρουρά μετά την 
θεσμοθέτηση και λειτουργία της Επιτροπής Εξέτασης Ψυχικής Ικανότητας - Ο θεσμός των Συμβασιούχων 
Οπλιτών και η κατάθεση στη Βουλή των σχετικών κανονισμών - Διαδικασίες κρατικής στήριξης 
ηλικιωμένων σε ώρα ανάγκης - Η εφαρμογή του προγράμματος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας 
και της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου για παιδιά με διαταραχή διαγωγής - Ανάγκη 
εκπαίδευσης και πρόσληψης ιατρικού προσωπικού με ειδικότητα στα κληρονομικά μεταβολικά νοσήματα 
- Καταγγελίες σχετικά με την αποζημίωση που δίνεται στις δότριες ωαρίων - Νέες εγκαταστάσεις για τη 
μεταστέγαση της Παιδονευρολογικής Κλινικής του Μακάρειου Νοσοκομείου - Το φαινόμενο της 
εκδικητικής πορνογραφίας και η ανάγκη εκσυγχρονισμού της νομοθεσίας και λήψης μέτρων για 
ενημέρωση, πρόληψη και διαχείρισή του - Καταπολέμηση της παιδικής πορνογραφίας. 
 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Οι χρεώσεις της JCC - Τα προβλήματα του νοσοκομείου Πόλεως Χρυσοχούς και οι ενέργειες για την 
επίλυσή τους - Κόστος δημόσιων κτιρίων που έχουν ανεγερθεί μετά το 2004 - Εφαρμογή στρατηγικής για 
την αεροναυτιλία (εμπιστευτική απάντηση) - Στήριξη του μόνου ευρωπαϊκού οργανισμού με έδρα την 
Κύπρο από το κράτος - Ανάγκη για δημόσιο αερομεταφορέα - Παραβίαση Οδηγίας της ΕΕ για τα 
οργανωμένα ταξίδια - Ηλεκτρονικές ταμπλέτες στους μαθητές της δημοτικής και της δευτεροβάθμιας 
εκπαίδευσης - Η απολύμανση των αστικών λεωφορείων - Απολύμανση πτήσεων λόγω της πανδημίας του 
κορωνοϊού (δύο απαντήσεις) - Τα διαχειριστικά σχέδια προστασίας της περιοχής στο Χα Ποτάμι (δύο 
απαντήσεις) - Ανέγερση οικοδομών και έργα υποδομής μπροστά από τον κόλπο του Πηλού - Η έκδοση 
πιστοποιητικών ενεργειακής απόδοσης κτιρίων - Συμμετοχή της Κυπριακής Δημοκρατίας στις διεθνείς 
συζητήσεις για τη θεσμοθέτηση του “ecocide” ως διεθνούς αδικήματος και η θέση της - Μαθήματα 
κολύμβησης στα σχολεία βάσει εθνικού σχεδίου δράσης - Εμπρησμοί δασών από το 2002 μέχρι σήμερα 
- Στήριξη τομέων αμπελουργίας και οινοποιίας και στατιστικά στοιχεία για την κατανάλωση κυπριακών και 
εισαγόμενων κρασιών - Τουρκοκυπριακές περιουσίες που έχουν παραχωρηθεί σε τοπικές αρχές και 
αξιοποίησή τους - Η διαβούλευση για το νομοσχέδιο περί Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας - 
Μηχανογραφικά συστήματα του Υπουργείου Εργασίας - Διακομιδή τραυματιών μετά από σοβαρά 
ατυχήματα στον Ακάμα - Περιορισμένη ανάπτυξη της κοινότητας Σωτήρας λόγω περιορισμένης αγροτικής 
ζώνης - Επιχειρήσεις επαναπατρισμού ατόμων που βρίσκονται στην Κύπρο χωρίς άδεια παραμονής - 
Ανεπάρκεια εμβολίων για παιδιά - Λαθρεμπόριο παράνομων ψυκτικών αερίων στην Κύπρο - Εξέταση για 
τον ιό HIV σε ζευγάρια που αιτούνται τεκνοθεσία - Εξέταση για τον ιό HIV σε υποψηφίους για πρόσληψη 
στη δημόσια υπηρεσία - Τροποποίηση του περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Νόμου - Έρευνα και απόδοση ευθυνών για τη διασπορά του ιού SARS-COV-2 σε σφαγείο (δύο 
απαντήσεις) - Έρευνα για τα 92 κρούσματα του ιού COVID-19 στο σφαγείο CYPRA και οι ποινές που θα 
επιβληθούν στο ενδεχόμενο τεκμηρίωσης αμέλειας από την εταιρεία (κοινή απάντηση) - Πειθαρχική 
έρευνα εναντίον της Γενικής Λογίστριας της Δημοκρατίας σε σχέση με παλαιότερο πόρισμα του 
Υπουργείου Οικονομικών - Διακρατική Συμφωνία Κύπρου-Παναμά για τα δικαιώματα των ναυτικών - 
Εσωτερικός έλεγχος στα υπουργεία (δύο απαντήσεις). 
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Τιμή:  €3,50 
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